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رئیس فراکسیون امید با بیان اینکه گفت وگو علاج جامعه آشفته و روزنامه صبح ایران
پرتنش امروز است،گفت: دانش آموزان باید یاد بگیرند که حرف یکدیگر 
را گوش کرده و با یکدیگر گفت وگو کنند آنها باید تحمل نظر مخالف را 
در خود ایجاد کنند  محمدرضا عارف در مراسم آغاز سال تحصیلی 
جدید در دبیرستان دخترانه صدیقه کبری شهر ری ضمن تبریک 
سال تحصیلی جدید و هفته  دفاع مقدس گفت: خوشحالم که در 
اولین جشن سال تحصیلی دهه پنجم انقلاب در خدمت دانش آموزانو 
معلمان در مدرسه ای که بنام حضرت صدیقه طاهره )س( نامگذاری 

شده است نصیبم شد.انشالله با الگوگیری از این بانوی اسلام آینده 

رئیس جمهوری با بیان اینکه ایران به دنبال صلح بلندمدت در 
ابتکار صلح هرمز درباره یک همکاری  منطقه است، گفت: طرح 
دسته جمعی درون منطقه خلیج فارس است و می خواهیم همه 
کشورهای منطقه در این طرح حضور داشته باشند.  حجت الاسلام 
و المسلمین حسن روحانی روز دوشنبه پیش از عزیمت به نیویورک 
برای شرکت در مجمع عمومی سازمان ملل افزود: مجمع عمومی 
سازمان ملل سالانه برگزار می شود و امسال هفتادومین چهارمین 
اجلاس است فرصت مناسبی است که نظرات ملت ها و از جمله ملت 
بزرگ ایران در آنجا بیان شود و توضیح داده شود. وی اضافه کرد: این

عارف در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید: 

گفت وگو علاج جامعه آشفته و پرتنش امروز است
روحانی پیش از عزیمت به نیویورک ؛ 

ایران به دنبال صلح بلندمدت در منطقه است 

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

نظام بانکی پاسخگوی نقدینگی بخش 
صنعت نیست

پیر شدن جمعیت، کارایی سیاست های پولی را کم می کند؟

چالش های سالمندی کشور برای بانک های مرکزی

خبرخوش نوبخت برای بازنشستگان

مرکز اطلاع رسانی وزارت اطلاعات خبر داد

کشف زمین خواری بزرگ 
در اراضی ونک تهران 

وزیر صنعت، معدن و تجارت می گوید که در مورد واحدهای 
وجود  آماری  خلاء  می کنند،  کار  مریز  و  کج دار  که  تولیدی 
دارد. به اعتقاد او؛ در ایران نظامِ تامینِ مالیِ تولید به بانک ها 
و  مردم  سرمایه های  به  باید  را  تولید  آنکه  حال  دارد  تکیه 

تا اینگونه زمینه مشارکت قشر  سرمایه گذران متکی کنیم 
وسیعی از افراد جامعه در فعالیت های اقتصادی فراهم شود. 
تولید در اقتصاد سیاسی بوروکراتیک ایران خود به خود با 
چالش هایی مواجه است؛ حال باید به این چالش ها، نرخ پایین 
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راهبرد و تاکتیک های اصلاح طبانه برای انتخابات

دو ضرورت انکارناپذیر برای اصلاح طلبان

مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات از کشف زمین خواری بزرگ در اراضی ونک تهران توسط این وزارت خانه 
خبر داد و اعلام کرد: این اقدام گویای اراده جدی مسوولان امنیتی و قضایی در برخورد با سودجویان و افرادی است که قصد 
تصاحب ناروای اراضی ملی و دولتی را دارند.  به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات،  با اقدامات به موقع 
عملیاتی و اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( در حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادی، یکی از بزرگترین پرونده های زمین خواری 

در کشور کشف و با پیگیری مستمر وزارت اطلاعات ضمن تثبیت مالکیت دولت بر اراضی ملی مذکور، از تضییع حقوق بیت

 ایران همواره 
بن بست شکن بوده است

سخنگوی دولت:

روحانی در سازمان ملل صدای ایران را طنین انداز می کند

معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف استان قم گفت: موکب این اداره کل بیست و سه روز و 
در شهر سامرا در خدمت زائران حسینی خواهد بود.حجت الاسلام والمسلمین یوسف 
احمدی با اشاره به فعالیت موکب اوقاف استان قم طی سه سال در مرز مهران اظهار کرد: 
با توجه به تعداد بالای موکب های مستقر در این مکان و نیز برپایی موکب آستان قدس 
رضوی در مهران از سال گذشته تصمیم گرفته شد که محل موکب تغییر یابد.وی افزود: 
طی هماهنگی با ستاد اربعین شهرهای مختلفی مورد بررسی قرار گرفتند که در نهایت 
سامرا برای برپایی اوقاف استان قم در نظر گرفته شد.معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف و 
امور خیریه استان قم با اشاره به فعالیت ۷۰ نفر از پرسنل این اداره کل در موکب شهر 
سامرا طی سال گذشته خاطرنشان کرد: امسال هم ۷۰ نفر همراه با تجهیزات پیشرفته تر 

نسبت به سال قبل در این موکب مستقر می شوند.

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره به وضعیت نوسانات کالا و محصولات 
گفت: براساس آمار رسمی مرکز آمار کشور، قم درروند ثبات قیمتها مطلوبترین استان کشور 
است.  مهرداد غضنفری روز دوشنبه درجلسه کارگروه تنظیم بازار قم  درسالن جلسات 
به نقطه همچنان دومین استان  بیان کرد: قم همچنین در حوزه تورم نقطه  استانداری 
مطلوب کشور است. وی در ادامه با اشاره برپایی نمایشگاه پاییزه بیان کرد: آسیب شناسی 
برپایی این نمایشگاه برای افزایش استقبال مردم از آن در سالهای آینده باید صورت گیرد. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: نمایشگاه های مصوب استانی باید 
دقیقا بر مبنای تقویم نمایشگاهی قم برپا شده و تخفیفات لازم نیز در آن مبذول گردد. وی 
در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع گوشت مرغ هم اشاره کرد و گفت: برای اینکه 

تولیدکنندگان مرغ استان در نوسانات اقتصادی با مشکل تولید روبه رو نشوند باید در یک

معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف استان قم  خبرداد

برپایی موکب اوقاف استان قم در سامرا 
معاون استاندار قم اعلام کرد

قم مطلوب ترین استان کشور در ثبات قیمت ها
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شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

۸۵ هزار مترمربع با ارزش تقریبی بیش از ۵۰ هزار میلیارد ریال 

رئیس جمهور با تاکید بر لزوم مسئولیت پذیری دانش 
امروز  آموزان  دانش  آن  از  کشور  آینده  گفت:  آموزان،  
و  سوم  نسل های  عنوان  به  آموزان  دانش  این  و  است 
چهارم انقلاب باید آینده کشور را بسازند. حجت الاسلام 
حسن روحانی  روز دوشنبه در آیین آغاز سال تحصیلی 
)س( شد  خدیجه  حضرت  دردخترانه شاهد   ۹۸-۹۹
شما  جمع  در  سال ۹۹-۹۸  در  که  خوشحالم  گفت: 
دانش آموزان هستم. آغاز مهر به عنوان عید نوروز علم 
و دانش، تحقیق و حرکت در مسیر پیشرفت و توسعه 
است. برای ما امروز یک روز بیادماندنی است. روحانی 
تصریح کرد: هم برای شما دانش آموزان هرسالی که وارد 

مدرسه می شوید یک روز به یاد ماندنی در سال تحصیلی 
شماست و هم برای پدر و مادران و خانواده گرامی شما که 
از هفته ها و ماه ها پیش تلاش می کنند تا ثبت نام کنند 
نام عزیزانشان کتاب ها و لباس ها تهیه شود و آمادگی 
روحی پیدا کنند روز مهمی است. رئیس جمهور خاطر 
نشان کرد: مهم این است که در کنار تلاش معلمان، 
تلاش  دولت  ها،  خانواده  و  آموزان  دانش  شما  تلاش 
می کند که امروز آن کمبودی که وجود دارد بهتر جبران 
کند. سنگین ترین بار کشور بر دوش معلمین است و 
آن ها هستند که آینده کشور را می سازند. وی با تاکید بر 
اینکه همه آینده کشور در دستان فرزندان آن است افزود: 

ما از لحاظ دولت همه تلاش ما این است که وزارتخانه 
آموزش و پرورش و بخش های مدیریتی و آموزشی همه 
بتوانند آماده کار باشند و مکان تدریس و درس یعنی 

مدرسه به عنوان محیط آموزشی آماده باشد.
رئیس جمهور تاکید کرد: کاری که ما باید انجام دهیم 
مدرسه ها را بسازیم و تعمیر و آماده کنیم، معلمان لازم را 
استخدام کنیم و بودجه آموزش و پرورش را تهیه کنیم و 
به موقع بتوانیم پرداخت کنیم و معلمان ما هم در حدی 
که در توان ما است آن ها را یاری و کمک کنیم. آینده 
کشور باید توسط نسل سوم و چهارم ساخته شود. محیط 

مدرسه باید برای دانش آموز لذت بخش باشد. 
وی اظهار داشت: آیا محیط مدرسه محیطی دلپذیر 
و شاد و پرنشاط برای دانش آموزان هست؟ اگر محیط 
ما  برای  آموزان  دانش  است  پرنشاط  مدرسه محیطی 
بنویسند که این محیط چگونه شادتر و امن تر خواهد 
در  آموزان  دانش  اگر  روحانی خاطرنشان کرد:  شد؟  
مدرسه با معلمان خود رابطه پدری و مادری برقرار کردند 
صورت  آن  در  رشد  محیط  به  تبدیل  کلاس  محیط  و 

پیشرفت کشور بهتر انجام خواهد شد. 
وی گفت: نباید محیط مدرسه به محیطی دوقطبی 
تبدیل شده و عده ای رنج بکشند و مورد استهزا قرار 

گیرند و عده ای هم طور دیگری باشند. 
رئیس جمهور افزود: همه باید یکدیگر را یاری کنیم تا 
مدرسه ای شاد و پرنشاط داشته باشیم تا بتوانیم آینده ای 
بودجه  یازدهم  دولت  آغاز  در  بسازیم.  هم  با  را  خوب 
آموزش و پرورش ۱۵ هزار میلیارد تومان بوده است و 
امروز بودجه آموزش و پرورش ۴۶ هزار میلیارد تومان 
است یعنی بودجه آموزش و پرورش در طول این ۶ سال 

به ۳ برابر افزایش پیدا کرده است.

رئیس جمهور در آیین آغاز سال تحصیلی:

آینده کشور از آن نسل سوم و چهارم انقلاب است 
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اخبار

ترامپ  وجامعه بین الملل
متحد  ملل  سازمان   عمومی  مجمع   سالانه  اجلاس   
فرصتی است که کارنامه دولت  »دونالد ترامپ« و میزان 
مشروعیت سیاست های آن در قبال  ایران از سوی رهبران 
جهان ارزیابی می شود. این کار از آن رو اهمیت دارد که او 

دستاورد خود را در کسب مشروعیت و اعتماد عمومی نزد دولت ها و به تبع آن ملت ها در 
این باره بسنجد. اجلاس پیش رو می تواند بستر ساز هر اتفاقی شود که در متن منازعات 

جاری در روابط ایران و امریکا، منطقه خلیج فارس را آبستن آن می کند. 
»دونالد ترامپ« از اجلاس سال گذشته که در آن از خروج از برجام گفت و با اعلام 
سیاست فشار حداکثری علیه ایران، ابراز امیدواری کرد که جامعه جهانی و به ویژه اتحادیه 
اروپا با دولت وی همراه شوند، اکنون در همان نقطه ای ایستاده است که سال پیش قرار 
داشت. تردید اروپائیان به سیاست های کاخ سفید دست نخورده باقی مانده، فراخوان 
ائتلاف سازی علیه ایران نه تنها در جامعه  جهانی بلکه میان متحدان واشنگتن اعم 
از بریتانیا و دولت های منطقه خاورمیانه با استقبال سرد روبه رو شده و سرانجام اینکه 
ماهیت سیاست های او نزد دولت های عربی حوزه جنوبی خلیج فارس نیز دچار آسیب 

جدی است. 
کارنامه دولت ترامپ نزد جامعه  بین  المللی، ملغمه ای از ناکامی هاست؛ زیرا علاوه  
بر توقف در نقطه صفر برای شکستن مقاومت تهران، به رغم اجرای ابتکارهای مستمر 
در افزایش دامنه فشار حداکثری، در دیگر پرونده های منطقه ای نیز دچار توقف و یا 
بلاتکلیفی کسالت بار است. تکلیف حضور و میزان حضور نظامیان امریکایی در عراق 
ابهام است؛ برخلاف ادعاهای پیشین، داعش همچنان در  از  همچنان در پرده ای 
سوریه، عراق و افغانستان فعال است؛ مذاکرات منعطف با طالبان بی سرانجام باقی 
مانده و افغانستانی های نگران از افزایش تهدیدات طالبان هر روز شاهد تلفات انسانی و 
خرابی های ناشی از جنگ هستند. بدتر اینکه حالا مردم افغانستان دریافته اند که ممکن 
است دولت ترامپ برای خلاصی از حضور در افغانستان، تجزیه این کشور را در دستور کار 
خود قرار داده باشد. در سوریه رژیم »بشار  اسد« توانسته حاکمیت خود را بر بیش از ۹0 
درصد خاک این کشور مستقر کند و اوضاع در سوریه به ترتیبی پیش رفته است که حالا 

امریکا نقش درجه  سوم را در آن ایفا می کند.
ناکامی حزب »بنیامین نتانیاهو« در کسب اکثریت انتخابات پارلمانی اخیر در اسرائیل، 
وجه دیگری از صورت مساله در هم ریخته و پیش روی دولت ترامپ است که سبب 
می شود جامعه جهانی در اجلاس پیش رو و در پی سخنرانی سالانه ترامپ خطاب به 
رهبران جهان نمره قابل قبولی نگیرد. همه موارد بالا را باید به ناکامی دولت ترامپ در 
ابتکار گفت و گوی بی نتیجه با »کیم جونگ اون« رهبر کره  شمالی و سرخوردگی از تغییر 

نظام سیاسی در ونزوئلا اضافه کرد.
دامنه اغتشاش در سیاست های دولت ترامپ تنها به موارد بالا خلاصه نمی شود. اکنون 
پرونده های مناقشه زای دیگر از جمله نقض و یا خروج از توافق های بین المللی از سوی 

این دولت سبب تیرگی روابط واشنگتن با پایتخت های اروپایی و آسیایی شده است. 
حال این پرسش است؛ آیا ترامپ خواهد توانست دیدگاه رهبران حاضر در اجلاس 
سالانه مجمع عمومی سازمان ملل را در هرگونه اقدام آتی علیه ایران با خود مشترک 
کند؟ به نظر می رسد او در این باره بخت چندانی ندارد؛ چرا که به باور اکثریت رهبران ، 
مشکلات حاد کنونی در این سو و آن سوی جهان، محصول سیاست هایی است که دولت 
ترامپ به بار آورده است. از همین روست که »رابرت سی اوبرایان«، چهارمین مشاور 
امنیت ملی ترامپ در شروع کار خود تصریح کرده است: »صلح از طریق قدرت حاصل 
می شود؛ هنگامی که امریکا در همکاری با متحدان و شریکان خود است... وقتی امریکا 

قویتر خواهد بود که برای دوستانش قابل اعتماد باشد.«
دولت ترامپ هنوز و بلکه بیش از سال پیش، نزد جامعه بین المللی غیر قابل اعتماد 
است. اما آیا نتیجه وضع حاضر  به بازبینی و تجدید نظر در سیاست های کاخ سفید 
می انجامد؟  یا باید منتظر عکس العمل های دفعی و اقدام های ماجراجویانه بود؟ زمان 

دریافتن پاسخ این پرسش دیر نخواهد بود.

دوست دارید چه کاره شوید؟ 
می کند.  کار  موتوری  پیک  در  اما  دارد  لیسانس  فوق   
دکترا دارد اما منشی یک شرکت است. لیسانس دارد اما 
کار خدماتی می کند. این افراد فکر می کردند با رفتن به 
دانشگاه و گرفتن مدرک، پشت میز می نشینند و مدیریت 

می کنند اما حقیقت جامعه چیز دیگری است. متاسفانه زمانی رسیدن به دانشگاه، 
کعبه آمال بسیاری از جوان های ایرانی بود. خانواده ها حاضر بودند فرش زیر پای خود را 
بفروشند تا فرزندشان راهی دانشگاه شود. برای برخی دانشگاه رفتن مهم بود و اصلا به  

آینده کاری رشته ای که قبول شدند، فکر نمی کردند.
عده ای فکر می کنند که چون دانشگاه رفته اند و مدرک تحصیلی دارند، دولت باید برای 
آنها شغل فراهم کند. در بسیاری از کشورهای توسعه یافته و نیافته، دولت وظیفه ایجاد 
شغل برای همه افراد جامعه را ندارد. بسیاری از تحصیل کردگان دانشگاهی به سمت 

خوداشتغالی می روند و اصلا کاری به دولت ندارند.
خیلی از ما فکر می کنیم چون مثلا یک رشته دانشگاهی را خوانده ایم باید همه دست 

به سینه جلوی ما بایستند وبگویند چه کاری دوست دارید قربان؟
 مدرک تحصیلی باعث می شود، خیلی از کارها را کسر شان خود بدانیم. فکر می کنیم 
چون لیسانس یا فوق لیسانس داریم نباید در پیک موتوری کار کنیم یا منشی یک شرکت 

باشیم.
 با خواندن خاطرات آدم های موفق می بینیم که آنها هم در عمر خود کارهای بسیاری 
انجام دادند از کار در رستوران تا کشاورزی، اما در آن خط نماندند و مسیر موفقیت را 

پیش گرفتند.
کار در پیک موتوری عیب نیست اتفاقا باعث افتخار هم هست که یک جوان با داشتن 
مدرک دانشگاهی حاضر نشده است بیکار بماند و از پول خانواده بخورد؛ ماندن در 
پیک موتوری برای یک جوان دانشگاهی زشت است. او باید تلاش کند با توجه به رشته 

تحصیلی اش برای خود کاری فراهم کند.
بله، این که دولت باید زمینه فعالیت اقتصادی بخش خصوصی را فراهم کند حرف 
درستی است که متاسفانه در ایران هنوز این امر به خوبی محقق نشده است اما هیچ 

کجای دنیا، نان را به راحتی در دهن آدمی نمی گذارند.
همین الان در ایران با وجود تمام مشکلات اقتصادی هستند آدم هایی که برای خود 

شغلی دست و پا کردند و سر سفره چند نفر دیگر هم نان گذاشتند.
در حال حاضر همه از افراد کاربلد و متخصص استقبال می کنند. صرف دریافت مدرک 
دانشگاهی و نوشتن مقاله به معنی کاربلدی و توانایی انجام کار نیست همانطور که وقتی 
فردی صرفا گواهینامه رانندگی می گیرد نمی تواند لزوما راننده خوبی باشد و بتواند با 

تسلط کامل رانندگی کند.
ما باید این مسئله را در بین دانش آموزان فعلی ایران جا بیندازیم که دانشگاه رفتن به 
معنای موفقیت و رسیدن به شغل خوب نیست. آدمی موفق است که بتواند در نوجوانی و 
جوانی استعداد خود را کشف کند و به دنبال آن برود. رفتن به دنبال استعداد قطعا آینده 

انسان را تضمین می کند.

حجت الاسلام ناطق نوری: 

اسلام هراسی از اهداف شوم آمریکا است 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، آمریکا را کشوری تروریست پرور خواند و گفت: 

هدف اصلی آمریکا اسلام هراسی در دنیا است. 
حجت الاسلام علی اکبر ناطق نوری روز دوشنبه در جریان بازدید از مجتمع فولاد 
روهینا دزفول در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: آمریکا مرکز تروریست پروری است و با 

هدف ضربه زدن به اسلام، داعش را ایجاد کرد. 
وی با اشاره به سالروز عملیات تروریستی رژه اهواز گفت: ادعای حمایت ایران از 
تروریسم یک ادعای واهی است و آمریکا قصد دارد با این ادعاها و فرافکنی ها جنایات 
خود را بپوشاند. این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: این طرح ها و ادعاهای 

آمریکا با هوشمندی ملت ایران و رهبری و فداکاری امثال حججی ها خنثی می شوند.
وی حمله عربستان به یمن با پشتیبانی آمریکا را یادآور شد و گفت: حامی تروریسم 
کشوری است که با فروش سلاح های میلیاردی به عربستان، زنان و کودکان بیگناه بی 

شماری را در یمن به خاک و خون کشید.
حجت الاسلام ناطق نوری بیان کرد: این تهمت ها در طول مبارزه و مقاومت ملت ایران 

بارها تکرار شده اند ولی مردم مقاوم ایران همواره پای آرمان های خود می ایستند.
 

در نشستی با خبرنگاران ؛

ظریف ابتکار صلح هرمز را تشریح کرد
 وزیر امور خارجه کشورمان روز دوشنبه در نشستی با خبرنگاران ابتکار جمهوری 
اسلامی برای امنیت تنگه هرمز و خلیج فارس را تشریح و بر همکاری هشت کشور منطقه 

برای پیاده کردن آن تاکید کرد. 
وزیر امور خارجه کشورمان در این نشست که با خبرنگاران رسانه های بین المللی در 
مقر نمایندگی سازمان ملل در نیویورک برگزار شد، گفت: تنگه هرمز نه تنها از لحاظ 
استراتژیک مهم است، ابتکار هرمز یا ایده ائتلاف برای امید را رییس جمهوری ایران 
مطرح کرده که بسیار برای ما جدی است.  وی گفت: این ابتکار چرخشی از مفهوم خرید 
امنیت به سمت اتکا به خود مردم منطقه و همکاری میان آنهاست. اینها بنیان امنیت در 

منطقه هستند و بدون آنها امنیت، خیالی دست نیافتنی در منطقه خواهد بود.
ظریف خاطر نشان کرد: برخی از کشورهای منطقه آنچنان بچه گانه رفتار می کنند که 
از کاربرد نام خلیج فارس خودداری می کنند. این در حالی است که تا ۵0 سال پیش، 

سربرگهای دولت عربستان "الخیج الفارسی" را درج می کرد.

جلال خوش چهره*

رئیس قوه قضاییه خواستارشد
رفع اشکالات و ساختارهای 
خصوصی سازی شرکت ها 

رئیس قوه قضاییه خواستار رفع اشکالات و ساختارهای خصوصی سازی شرکت ها شد 
و گفت: در بسیاری از این شرکت ها ضوابط قانونی خصوصی سازی رعایت نشده است. 

حجت الاسلام و المسلمین سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در جلسه شورای عالی 
قضایی با اشاره به مشکلات ناشی از خصوصی سازی در کشور و اعتراض های کارگران، 
اقدام دولت درباره شرکت هپکو را قابل تقدیر اما در عین حال ناکافی دانست و گفت: 
شرکت ها و کارخانجات زیادی در کشور هستند که خصوصی سازی در آنها پیامدهایی 
داشته و مشکلاتی را ایجاد کرده است. وی افزو: در بسیاری از این شرکت ها ضوابط 
قانونی خصوصی سازی رعایت نشده است، کارخانه دچار رکود شده، کارگران بیکار شده 
اند، کارگران حقوق نگرفته اند، به اعتراض ها توجهی نشده و نهایتا قوه قضاییه درگیر 
موضوع شده است. بر این اساس باید در ساختارها و رفتارها بازنگری و اشکالات را رفع کرد 

تا شاهد بروز این مسائل نباشیم.
سند تحول درباره امنیت اخلاقی دانش آموزان مورد توجه قرار گیرد

رئیسی با تبریک آغاز سال تحصیلی گفت: امروز مدارس و دانشگاه ها مراکز آینده ساز 
هستند و باید آینده سازانی تربیت کنند که بتوانند حرکت عظیم ملت ایران را دنبال کنند. 
آنچه مهم است آنکه مساله تولید علم و توجه به سند تحول در آموزش و پرورش و به ویژه 
سند مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره امنیت روانی و اخلاقی دانش آموزان 
و دانشجویان مورد توجه قرار گیرد.  وی خطاب به اولیای مدارس و مسئولان و اساتید 
دانشگاه ها گفت: دانش آموزان و دانشجویان عزیز برای علم آموزی و معرفت افزایی نزد 
شما امانت هستند. در این راستا توجه به بهداشت اخلاقی و امنیت روحی و روانی این 
عزیزان بسیار مهم است. در سند مصوب شورای عالی انقلاب فرهنگی، وظیفه آموزش و 
پرورش و وزارت علوم در موضوعات مختلفی از جمله مساله عفاف و حجاب احصاء شده 

است که باید در جهت اجرای این سند اهتمام تام داشت.
جنگ ما هنوز تمام نشده است

رئیس دستگاه قضا ضمن بزرگداشت هشت سال ایثارگری های مردم در عرصه جنگ 
تحمیلی گفت: دفاع مقدس فقط یک واقعه تاریخی نیست بلکه گنجینه و سرمایه عظیمی 
برای ملت ایران است که همواره باید از آن استفاده کرد. رئیس قوه قضاییه، ایمان و اعتقاد 
به خداوند متعال و وعده صادق الهی، آمادگی نیروهای مسلح و روحیه جهاد، شهادت، 
ایثارگری و حماسه آفرینی که هنرمندان و صاحبان قلم باید در جهت پرورش آن تلاش کنند 
و همچنین همگامی، همبستگی و روحیه خطرپذیری ملت ایران را از رموز موفقیت مردم در 
دوران دفاع مقدس برشمرد و با اشاره به روحیه بسیج مردمی تحت رهبری و فرماندهی امام 
راحل )ره(، اظهار کرد: جنگ ما تمام نشده است. امروز جنگ اقتصادی، روانی، رسانه ای و 
اطلاعاتی در جریان است و دشمن بیش از همیشه تلاش دارد ملت ایران را از راه خود بازدارد.

مذاکره با دشمن در هیچ سطحی صورت نخواهد گرفت
وی، ایستادگی و مقاومت فعال را عامل عقب نشینی دشمن دانست و افزود: ما راهبرد 
مقاومت را از مقام معظم رهبری آموخته ایم. اگر امروز دشمن، حرمین معصومین را ویران 
می کند، چون می داند که این مضاجع شریف، دستگاه مقاوم پروری  انسان سازی اند 
و زائران این حرم های مطهر، انسان هایی اهل مقاومت، امر به معروف و نهی از منکر، 
دشمن شناسی و دشمن ستیزی می شوند. رئیسی افزود: امام سجاد )ع( به تمام بشریت 
آموختند که زیارت اربعین، نماد و نمود ماندگاری عاشوراست زیرا عاشورا انسان ساز و 
مقاوم پرور است. امروز نیز بیش از هر زمان دیگر باید این فرمایش رهبر معظم انقلاب را 
نصب العین قرار دهیم که مذاکره با دشمن در هچ سطحی صورت نخواهد گرفت و راهبرد 

مقاومت و ایستادگی، دنبال می شود.

معاون اول رئیس جمهوری :

قانون حمایت از معلولان از قوانین 
مترقی و مایه افتخار نظام است

 معاون اول رئیس جمهوری قانون حمایت از معلولان را از قوانین مترقی و مایه افتخار 
نظام جمهوری اسلامی دانست و گفت: روند تصویب این قانون یعنی از اولین تلاش ها 
آن در مجلس  و سپس تصویب  تهیه لایحه در دولت  تا  پیگیری های خود معلولان  و 
شورای اسلامی با نهایت دقت انجام شده است که همه باید تلاش کنیم به نحو مناسبی 
اولین نشست کمیته هماهنگی  روز دوشنبه در  اجرایی شود.  »اسحاق جهانگیری« 
و نظارت بر اجرای قانون حمایت از حقوق معلولان، اظهار داشت: متاسفانه همواره 
محدودیت هایی به ویژه در زمینه مالی در عرصه تصمیم گیری و اجرای مصوبات و قوانین 
وجود دارد که در مسیر اتخاذ بهترین تصمیمات و اجرای بهینه آن تصمیمات مانع ایجاد 
می کنند، با این وجود همه ما نهایت تلاش خود را به کار می گیریم تا این محدودیت ها در 
ایفای مسئولیت های دولت در قبال معلولان عزیز کمترین تاثیرگذاری را داشته باشند. وی 
با بیان اینکه نیازی به تکرار این سخن نیست که در یک جنگ اقتصادی تمام عیار قرار 
داریم، بیان کرد: دشمن با تمام توان خود به میدان آمده تا حتی از فروش یک بشکه نفت 
ایران جلوگیری کند، اما با این وصف در این جلسه تاکید می کنم و از آقای شریعتمداری 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان دبیر جلسه نیز می خواهم که با جدیت و دقت 
پیگیر این موضوع باشند که منابع در نظر گرفته شده برای حمایت از معلولان در بودجه، 
به بهترین شکل تخصیص یابد و آن بخش از بودجه نهادهای حمایتی که مربوط به 
معلولان است نباید کاهش پیدا کند. معاون اول رئیس جمهوری ادامه داد: باید موضوع 
مسکن معلولان با جدیت پیگیری و به نتیجه مطلوب برسد و معافیت های مالیاتی مرتبط 
با معلولان که در قانون حمایت از معلولان تاکید شده است، حتماً باید لحاظ شود. 
جهانگیری بر ضرورت پاسخگویی و ارائه گزارش عملکرد دستگاه ها در رابطه با نحوه 
اجرای قانون حمایت از معلولان تاکید و تصریح کرد که تأخیر در ارائه گزارش به دبیرخانه 
کمیته هماهنگی و نظارت بر اجرای این قانون به هیچ وجه پذیرفتنی نیست، تاکید کرد: 
همه دستگاه ها موظفند که به مسئولیت ها و وظایفی که قانون حمایت از معلولان برای 
آنها درنظر گرفته است، عمل کنند. وی بر ضرورت حمایت از مراکزی که به خدمت رسانی 
و نگهداری از معلولان می پردازند تاکید کرد و گفت: نهادهای حمایتی باید با برنامه ریزی 

زمینه استفاده از توانمندی های خیرین برای حمایت از معلولان را فراهم کنند.

مرکز اطلاع رسانی وزارت اطلاعات خبر داد
کشف زمین خواری بزرگ در اراضی ونک تهران 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات از کشف زمین خواری بزرگ در اراضی 
ونک تهران توسط این وزارت خانه خبر داد و اعلام کرد: این اقدام گویای اراده جدی مسوولان 
امنیتی و قضایی در برخورد با سودجویان و افرادی است که قصد تصاحب ناروای اراضی ملی 
و دولتی را دارند.  به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات،  با اقدامات 
به موقع عملیاتی و اطلاعاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( در حوزه مبارزه با مفاسد 
اقتصادی، یکی از بزرگترین پرونده های زمین خواری در کشور کشف و با پیگیری مستمر 
وزارت اطلاعات ضمن تثبیت مالکیت دولت بر اراضی ملی مذکور، از تضییع حقوق بیت 
المال جلوگیری شد. در ادامه مرکز اطلاع رسانی وزارت اطلاعات یادآور شد: اراضی مذکور 
به مساحت تقریبی ۸۵ هزار مترمربع که در منطقه شهرک غرب تهران واقع شده و قسمتی 
از بوستان ایران زمین و بزرگراه شهید همت را در برمی گیرد دارای ارزش تقریبی بیش از 
۵0 هزار میلیارد ریال برآورد می شود.  در سالیان گذشته، مالکیت این اراضی ملی با سوء 
استفاده زمین خواران از خلاء های قانونی و همچنین تخلفات برخی مسئولان دستگاه های 
اجرایی ذیربط )که با عناوین مجرمانه از جمله ارتشاء و ... تحت پیگرد قضایی قرار دارند( به 
طور رسمی به ایشان منتقل شده بود که با ورود به موقع وزارت اطلاعات به موضوع مالکیت 
اراضی و همراهی دستگاه قضایی )دادسرای مقابله با زمین خواری و اداره کل ثبت اسناد و 
املاک استان تهران( و ادارات ذیربط دست زمین خواران از اراضی مذکور کوتاه شد. مرکز 
اطلاع رسانی وزارت اطلاعات تاکید کرد: تاکنون برای حدود ۶0 هزار مترمربع از این اراضی 
سند مالکیت حدنگار به نام دولت جمهوری اسلامی ایران صادر شده و مراحل اداری صدور 
سند مالکیت برای مابقی اراضی درحال انجام است.  این اقدام، گویای اراده جدی مسئولان 
امنیتی و قضایی در برخورد با سودجویان و افرادی است که قصد تصاحب ناروای اراضی ملی 

و دولتی را دارند، و به حول و قوه الهی استمرار خواهد داشت.
 

غلامرضا انصاری :

توسعه دیپلماسی آینده امنیت ملی کشور را 
تضمین می کند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: مروادات ،گفت و گوهای چند جانبه با سران 
کشورهای حاضر در اجلاس سالانه سازمان ملل می تواند از نکاتی باشد که باید در اولویت 
قرار گیرد. با توسعه دیپلماسی و گفت وگو می توان آینده امنیت ملی کشور را  تضمین کرد.
غلامرضا انصاری ،  با اشاره به حضور رئیس جمهور کشورمان در اجلاس سالانه سازمان 
ملل اظهار کرد: در شرایط موجود اقتصادی جهان کشورهایی مثل آمریکا، روسیه و به طور 
کلی ابر قدرت ها منافعی از جنگ برای خود متصور می شوند. وی ادامه داد: قدرت های 
شده شان  انبار  اسلحه های  فروش  برای  نظامی  درگیری  ایجاد  دنبال  به  جهانی  بزرگ 
هستند و در این راستا از بین بردن منافع عظیم کشورهای نفت خیز را در دستور کار خود 
قرار می دهند. این عضو سابق شورای شهر تهران تصریح کرد: امروز وضعیت خاورمیانه 
همچون نارنجک ضامن کشیده ای است که دلواپسان در داخل و خارج به دنبال منفجر 
کردنش هستند. در مقابل آنان دیپلماسی گفت وگو و مفاهمه و همچنین ارائه چهره رحمانی 
از اسلام بهترین سلاح دفاع از امنیت ملی و مردم شریف کشور است، که رئیس جمهور 
باید در سازمان ملل برای تحقق اش اقدام کند. وی سخنرانی روحانی در سازمان ملل را 
فرصت مناسبی برای جمهوری اسلامی برای تببین سیاست هایش در منطقه خواند و گفت: 
پیش تر از این بحث آقای روحانی عدم خشونت و صلح جهانی در جهان بود که منجر به 
شکست پروژه ایران هراسی شد. انصاری همچنین گفت: مروادات ،گفت و گوهای چند 
جانبه با سران کشورهای حاضر در این اجلاس نیز می تواند از نکاتی باشد که باید در اولویت 

قرار گیرد. با توسعه دیپلماسی و گفت وگو می توان آینده امنیت ملی کشور را  تضمین کرد.

صلح  دنبال  به  ایران  اینکه  بیان  با  جمهوری  رئیس 
بلندمدت در منطقه است، گفت: طرح ابتکار صلح هرمز 
درباره یک همکاری دسته جمعی درون منطقه خلیج 
فارس است و می خواهیم همه کشورهای منطقه در این 

طرح حضور داشته باشند. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز دوشنبه 
پیش از عزیمت به نیویورک برای شرکت در مجمع عمومی 
سازمان ملل افزود: مجمع عمومی سازمان ملل سالانه 
برگزار می شود و امسال هفتادومین چهارمین اجلاس 
است فرصت مناسبی است که نظرات ملت ها و از جمله 

ملت بزرگ ایران در آنجا بیان شود و توضیح داده شود.
وی اضافه کرد: این اجلاس فرصت مناسبی است تا 
اقدامات غیرمنصفانه و ظالمانه ای که امروز نسبت به 
ملت ایران روا داشته می شود و همچنین مسایل سخت و 
پیچیده ای که امروز منطقه ما با آن مواجه است برای مردم 

و کشورهای جهان توضیح داده شود.
رئیس جمهوری با تاکید بر این که امسال سفر به نیویورک 
از اهمیت ویژه ای برخوردار است، گفت:  احساس ما 
این بود که آمریکایی ها خیلی تمایل ندارند هیات های 
ایرانی در سازمان ملل رفت و آمد کنند، مصاحبه کنند 
و در رده های مختلف حضور داشته باشند،   دلیل آن را 
باید آمریکایی ها توضیح دهند یا از بیان حق می ترسند 
چون حق برایشان خیلی تلخ است و یا دلایلی دارند که 
تاثیرگذاشته  خود  مردم  عمومی  افکار  در  می خواهند 

نشود.
رئیس جمهوری تاکید کرد: وقتی آمریکایی ها تمایل 
ندارند که ما در سازمان ملل حضور داشته باشیم ما باید 

اصرار داشته باشیم که حتما این سفر را برویم. اگر آنها 
تمایل دارند  آنها هم  بودند می گفتند که  مایل  خیلی 
بنابراین معلوم است که خیلی مهم نیست. این که آنها 
تمایل ندارند دلیل بر این است که ضروری است که در 
سطوح مختلف به سازمان ملل برویم و حرف بزنیم چون ما 
دارای منطق و استدلال کافی هستیم و دشمنان ما دلایل 

کافی را در اختیار ندارند.
 تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران؛ نشانه 

استیصال امریکا
روحانی گفت: در شرایطی به سازمان ملل می رویم که 
آمریکایی ها تحریم ظالمانه خود را نسبت به ملت ایران به 
حدی رساندند که خودشان اعتراف می کنند که  چیزی 
باقی نمانده که ما تحریم کنیم یعنی هرکاری می خواستیم 

انجام دادیم.
وی ادامه داد: اخیرا مجبور شدند از نو شروع کنند مانند 
نواری که تمام می شود دوباره از اول می گذارند، تحریم 
تمام شده است و دوباره از نو شروع کردند همان هایی را 
که قبلا تحریم کردند دوباره تحریم می کنند که  این به 

معنای استیصال کامل آمریکا است.
رئیس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: مشخص است این 
تحریم و فشار حداکثری نتوانست کاری را انجام دهد و 
ملت ما در این یکسال و نیم ایستادگی و مقاومت کردند و 
روال حرکت اقتصادی در چند ماه اخیر  از ماه های پیش 
مقداری بهتر شده است نشان این است که ما توان مقابله 

کافی با تحریم ها را داریم.
رئیس جمهوی با تاکید بر این که در هفته های اخیر 
از  غیر  به  گفت:  است،  شده  حاد  هم  منطقه  مسائل 

مسایل تحریم، مسایل منطقه حاد شده است، برخوردها 
و نگرانی هایی است که ریشه این نگرانی ها مشخص است 
که از کجا است. اما حادثه که رخ می دهد و اتهاماتی که 
می زنند پیدا است که آمریکایی ها در این منطقه دنبال 

اهداف دیگری هستند.
طرح ایران برای همکاری دسته جمعی درون 

منطقه خلیج فارس است
روحانی در بخش دیگری از سخنانش گفت: ما در این 
اجلاس طرحی برای امنیت منطقه ارائه خواهیم کرد، 
این طرح درباره یک همکاری دسته جمعی درون منطقه 
خلیج فارس است ما می خواهیم همه کشورهای منطقه 
در این طرح حضور داشته باشند البته این طرحی که 
در سازمان ملل باز خواهد شد تنها امنیتی نیست، بلکه 
اقتصادی و سایر مسائل نیز هست، اما در راستای مسائل 

امنیتی است.
وی افزود: نام این طرح ابتکار صلح هرمز است چون 
حرف های اولش که اچ، او و پی و ای است با هم ترکیب 
می شود و نامش امید می شود از این رو این ائتلاف به 
نام ائتلاف امید نامگذاری شده است و همه کشورهای  
ساحلی خلیج فارس و منطقه هرمز در این ائتلاف دعوت 

می شوند تا امنیت منطقه را تضمین کنیم.
رئیس جمهوری ادامه داد: به دلیل  این که هنوز این 
طرح باز نشده عکس العمل ها مشخص نشده، البته 
می خواهند  گفتند  اول  العمل  عکس  در  آمریکایی ها 
کنند،  بررسی  را  آن  ابعاد  و  چیست  طرح  این  ببینند 
بنابراین طرح ما که ارائه خواهد شد، طرح عنوان ابتکار 

صلح هرمز است.
در مدت سه روز با سران ۱۵ کشور ملاقات 

داریم
رئیس جمهوری  ملاقات با سران کشورها را از دیگر برنامه 
های خود در این سفر عنوان کرد و گفت:  آن مقداری که 
من در برنامه دیدم، ۱۵ نفر از سران کشورها ظرف ۳ روزی 
که ما در آنجا هستیم با آنها ملاقات داریم علاوه بر چند 
با مدیران مسئول  و چند نشست  مصاحبه مطبوعاتی 
رسانه ها و همچنین با فرهیختگان و صاحبنظران آمریکا 
خواهیم داشت. همچنین به طور معمول در سخنرانی که 
در سازمان ملل متحد داریم، مواضع اصولی مان را برای 

دنیا تبیین خواهیم کرد.  
روحانی اظهار داشت:  امیدواریم این سفر مایه خیر و 
برکت برای ملت بزرگ ما باشد آن هم در این روزهایی که 
عید علم و دانش یعنی اول ماه مهر است، هفته دفاع 
مقدس، هفته مقاومت است و ماه سالار شهیدان حضرت 
اباعبدالله الحسین )ع( است انشاءالله همه ما بتوانیم پیرو 

راه آن بزرگوار باشیم.

روحانی پیش از عزیمت به نیویورک ؛ 

ایران به دنبال صلح بلندمدت در منطقه است 

 وزیر کشور درباره تمهیدات دولت برای برگزاری مراسم اربعین گفت: با توجه به بازگشایی 
مرز خسروی و حذف روادید برای ۳ میلیون نفر زائر اربعین درحال برنامه ریزی هستیم و 

برای تعداد بیشتری زائر هم دولت آمادگی لازم را دارد. 
عبدالرضا رحمانی فضلی روز دوشنبه در دوازدهمین نشست ستاد مرکزی اربعین در 
وزارت کشور، در جمع خبرنگاران گفت: ستاد اربعین جلسه اصلی خود را برگزار کرد و همه 

دستگاه ها گزارش عملکرد خود را ارائه دادند.
وی افزود: ۱۴ کمیته در این ستاد نقش آفرین هستند که همه کمیته ها گزارش مختصری 
از عملکرد خود ارائه دادند و پیشنهاداتی داشتند که در جلسه درباره آنها تصمیم گیری 
شد. با توجه به بازگشایی مرز خسروی و حذف روادید پیش بینی ما این است که حداقل ۳ 

میلیون نفر امسال زائر داشته باشیم.
وزیر کشور ادامه داد: بیشترین عددی که تا امروز ثبت شده دو میلیون و ۵00 هزار نفر  
زائر در سال ۹۶ بوده است.  امسال ۱۶۴ میلیون وعده غذایی به زوار داده خواهد شد و 
۲۶00 موکب پیشنهاد شده که در سال گذشته تعداد این موکب ها ۲00۸ موکب بوده 

است، و تعداد وعده های غذایی هم شال قبل ۶۴ میلیون وعده بوده است.
وی افزود: همه خدمات امسال افزایش پیدا کرده است و بازه زمانی خدمات دهی را 
پنج روز افزوده ایم تا وقتی اربعین تمام می شود و موکب های عراقی جمع می شوند موکب 
های ایرانی در آنجا مستقر شوند. وزیر کشور خاطرنشان کرد: هر ساله یکی از نگرانی ها و 
اولویت های ما موضوع حمل و نقل در اربعین است، امسال هم قطار و هم هواپیما و هم 

بیش از ۱۲ هزار اتوبوس و کامیون آمادگی ارائه خدمات را دارند.
رحمانی فضلی با اشاره به اهمیت موضوع امنیت در مراسم اربعین گفت: امنیت اساسی 
ترین مساله ما در برگزاری مراسم اربعین است و پیش بینی لازم در این زمینه هم در داخل 
عراق و هم داخل کشور صورت گرفته و نیروها کاملًا در آماده باش بوده و تحولات را رصد 

و مدیریت می کنند.
وی افزود:  پیش بینی شده است که استانداران مرزی و مرزبانان ما حداقل دو ملاقات 
با مرزبانان عراقی داشته باشند و ممکن است مسئول ستاد و مسئول کمیته ها به کربلا 

سفری داشته و با مسئولان عراقی دیدار کنند.

رحمانی فضلی ادامه داد: امیدواریم با هماهنگی های مطلوب و مناسب و با تجربه ای که 
ظرف چند سال گذشته داشته ایم خدمات بهتر و بیشتری ارائه دهیم.

وزیر کشور با تاکید بر اینکه محور اصلی تمام اقدامات مراسم اربعین مردم هستند، 
تصریح کرد: مراسم اربعین بدون یک ریال کمک دولت صورت می گیرد و همه کمک 
دولت برای امور زیرساختی است. برای پذیرایی، اقامت خدمات بهداشتی یک ریال از 

سوی دولت هزینه نمی شود و دولت خدمات زیرساختی انجام می دهد.
وی ادامه داد: اربعین هم مانند عاشورا و تاسوعا یک جریان کاملًا مردمی فرهنگی و 
اعتقادی است و ماندگاری آن هم به این دلیل است که مردم از آن حمایت می کنند. از 
مردم عزیز و زائران تقاضا داریم که به همه بیانیه ها،  اطلاعیه ها و توصیه ها توجه کنند. 
جابه جایی ۳ میلیون نفر طی ۲0 روز جابه جا از اقصی نقاط کشور، به یک کشور دیگری 
که شرایط خاصی دارد و پذیرایی و خدمات دهی و تأمین امنیت آن ها همه مستلزم 
هماهنگی کامل است. وزیر کشور ادامه داد: اگر ناهماهنگی شکل گیرد ما و زائران در 
ارائه و دریافت خدمات دچار مشکل و زحمت خواهیم شد. امیدوارم امسال هم اربعین 

پرشکوهی داشته باشیم.

وزیر کشورمطرح کرد 

برنامه ریزی دولت برای سه میلیون زائر اربعین  

رئیس فراکسیون امید با بیان اینکه گفت وگو علاج جامعه 
آشفته و پرتنش امروز است،گفت: دانش آموزان باید یاد 
بگیرند که حرف یکدیگر را گوش کرده و با یکدیگر گفت وگو 

کنند آنها باید تحمل نظر مخالف را در خود ایجاد کنند 
محمدرضا عارف در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید 
ضمن  ری  شهر  کبری  صدیقه  دخترانه  دبیرستان  در 
تبریک سال تحصیلی جدید و هفته  دفاع مقدس گفت: 
خوشحالم که در اولین جشن سال تحصیلی دهه پنجم 
انقلاب در خدمت دانش آموزانو معلمان در مدرسه ای که 
بنام حضرت صدیقه طاهره )س( نامگذاری شده است 
نصیبم شد.انشالله با الگوگیری از این بانوی اسلام آینده 

ای روشن و خوب را داشته باشید. 
و  دانست  تربیت   و  تعلیم  اصلی  رکن  را  معلمان  وی 
گفت:یقینا دستاوردهای ۴ دهه گذشته انقلاب مرهون 
و  جوانان  تربیت  و  تعلیم  در  عزیزان  این  آفرینی  نقش 

نوجوانان با انگیزه و با نشاط و متهد است .
شورای  مجلس  تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  عضو 
اسلامی مهم ترین مساله ی ما منزلت و توجه به معیشت 
و   مجلس  و  دولت  دارد  جا  کرد:  تصریح  است؛  معلمان 
مدیریت جدید وزارت آموزش و پرورش وجدی تر از گذشته 
در پاسخ به مطالبات بحق معلمان عزیز بخصوص در زمینه 
ارتقا منزلت و معیشت آنان تلاش کنند تا انشالله دغدغه 
اصلی معلم تنها تعلیم و تربیت نوجوانان و جوانان کشور 

باشد.
شورای  مجلس  تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  عضو 

اسلامی بر ضرورت اجرایی شدن سند تحول در نظام تعلیم 
و تربیت تاکید کرد و  خطاب به دانش آموزان گفت: شما 
باید بیانیه گام دوم انقلاب را سرلوحه کار خود قرار داده و به 
توصیه های مقام معظم رهبری دقت کنید. یکی از بندهای 
گام دوم انقلاب خطاب به شما دانش آموزان و در مورد علم، 

دانش و فناوری است.
وی با بیان اینکه اگر دستاورد کمی در زندگی ام داشته ام 
به عنوان  بوده است ،خاطرنشان کرد:  مرهون معلمانم 
مختلف  های  مسئولیت  در  است  سال   ۴0 که  کسی 
سیاسی و اجرایی مشغول بوده ام  و در عین حال کلاس 
درس و دانشگاه را رها نکرده و همواره با جوانها سروکار 
داشته ام ، ارزش انرژی ،یادگیری و قدرت خلاقیت شما 
را به خوبی درک می کنم. در همین جا اعتراف می کنم که 
شما دانش آموزان در بسیاری از جهات از من و همکارانم با 

استعدادتر هستید.
عارف در ادامه سخنرانی خود مفید بودن و شاد زیستن 
را به عنوان الزامات آموزش معرفی کرد و اظهار کرد: دنیای 
امروز بسیار متفاوت تر نسبت به ۱0 سال گذشته است. 
موفق  زیستن،  شاد  مهارت  و  دانش  باید  دانش آموزان 
زیستن و سالم زیستن را یاد بگیرند. ما در دنیایی زندگی 
می کنیم که تفاوت دو سال پیش با اکنون بیشتر از تفاوت 
۵0 یا حتی ۱00 سال پیش با اکنون ماست. من درک 
می کنم که شما دانش آموزان در دنیایی زندگی می کنید که 

با دنیای تحصیلی من تفاوت های زیادی دارد.
وی  سرعت تغییرات در دنیای امروز جهان فعلی را متغیر، 

غیرقابل پیش بینی و غیرقابل برنامه ریزی بلندمدت دانست 
و خطاب به دانش آموزان گفت: کسب مهارت های جدید در 
رشته های ریاضی، فیزیک، زبان و علوم انسانی حتما مفید 
است. در عین حال برای این که در این دنیای متغیر خوب 
زندگی کنید باید مهارت های خاصی را بیاموزید؛ مهارت 
یادگیری مستمر، مهارت کار مشارکتی و مهارت گفت وگو. 

ضرورت تقویت مهارت گفت وگو، تحمل و اخلاق مداری 
عارف با تا ادامه داد: مهم ترین مهارت در دنیای امروز 
این است که چگونه یاد بگیریم. ما باید سعی کنیم در تمام 
روزهای سال از منابع مختلف چیزهای مفید یاد بگیریم. 
دومین مهارت که نیازمند تمرین و آموزش است مهارت 
کار تیمی و مشارکتی است. دانش آموزان باید اختلاف ها 
و سوء تفاهم ها را حل کرده و نسبت به هم گذشت داشته 
نیازمند  همدلی  و  دوستی  به  فعلی  دنیای  در  باشند. 

هستیم.
رئیس فراکسیون امید با تاکید بر ضرورت تقویت مهارت 
دانش   : کرد  اخلاق مداری،تصریح  و  تحمل  گفت وگو، 
آموزان باید یاد بگیرند که حرف یکدیگر را گوش کرده و 
با یکدیگر گفت وگو کنند آنها باید تحمل نظر مخالف را در 
خود ایجاد کنند. گفت وگو علاج جامعه آشفته و پرتنش 
امروز است. تلاش کنیم تا اخلاق مداری را سرلوحه تمام 

فعالیت های خودقرار دهیم.
عارف در پایان خطاب به دانش آموزان گفت:برای شاد 
بودن و شاد زیستن ،آموزش مهارت های اصلی زندگی را 

در کنار درس ها و تکالیفتان در اولویت جدی قرار دهید.

عارف در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید: 

گفت وگو علاج جامعه آشفته و پرتنش امروز است

دبیر اول کمیسیون قضایی مجلس با عنوان اینکه هر وزیر یا مسئولی باید اسم کسی 
که از او رانتی را خواسته افشا کند، گفت: در کشور استراتژی در حال انجام است که 
می خواهند نهادهای منتخب مردم را زیر سوال ببرند، برای اینکه بگویند مردم شعور لازم 

برای انتخاب را ندارند. 
رحیمی جهان آبادی در واکنش به این موضوع که گفته می شود برخی نمایندگان 
مجلس قصد امتیازگیری از وزرا را دارند با توجه به این شرایط آیا نیاز است که یک نهاد 
بر مجلس نظارت کند، گفت: هر نهاد و شخصی که در پست های اجرایی و دولتی قرار 
می گیرد، نیازمند نظارت است و مجلس نیز مثل همه نهادها خودش مرجع نظارت دارد، 

هم حراست دارد و هم کمیته نظارت بر رفتار نمایندگان.
وی ادامه داد: ما حراست و کمیته نظارت بر رفتار نمایندگان داریم اما اینکه در مورد 
مجلس و نمایندگان کلی گویی شود و از این طریق بخواهند مجلس را تخریب کنند، 

درست نیست.
وی با تاکید بر اینکه هدف تخریب مجلس است، افزود: در کشور یک استراتژی در حال 
انجام است که می خواهند هر نهاد منتخب مردم را زیر سوال ببرند، برای اینکه بگویند 

مردم شعور لازم برای انتخاب را ندارند. والسلام. این کل ماجرا است.

این عضو کمیسون قضایی مجلس گفت: در دستگاه قضایی فساد نیست؟! اگر هست 
چرا اینهمه هجمه علیه ملت و خانه ملت؟! هیچ دستگاه و انسانی بری از خطا نیست 
اما اگر کسی خطا کرده ما کلی گویی نکنیم و آبروی یک نهاد و مجموعه ای که خدمت 
می کند را نبریم بلکه با معرفی فردی که خطا کرده حداقل آبروی یک نفر می رود نه آبروی 
یک نهاد. وی افزود: هر کسی که از وزیری باج خواهی کرده، از رانت استفاده کرده، 
یا در هیات مدیره ای بستگانش را معرفی کرده و یا واردات یا صادراتی انجام داده و از 
موقعیت خودش سوءاستفاده کرده، اسمش را معرفی کنند، ما هیچ مخالفتی با اینکه 

افراد متخلف رسوا شده و با آنها برخود شود، نداریم.
رحیمی جهان آبادی ادامه داد: اینکه در مطبوعات، دولتی ها و غیردولتی ها، نهادهای 
انتصابی و غیرانتخابی و نهادهایی که بر اریکه قدرت هستند، بخواهند نهادهای مردمی و 

نمایندگان مردم را مورد هجوم قرار دهند این کار نه اخلاقی نه به نفع کشور است.
این نماینده مجلس گفت: عده ای در این مملکت هستند که از انتخاب مردم ناراضی 
هستند، اشکالی ندارد مردم اشتباه کردند رئیس جمهور و ما را انتخاب کردند! انتخابات 
را به طور کلی منحل کنند و خودشان نماینده مردم و رئیس جمهور را تعیین کنند، اما 

اینقدر فشار و هجمه نیاورند به اندازه کافی روی ما فشار و هجمه هست.

دبیر کمیسون قضایی مجلس:

عده ای از انتخاب های مردم ناراضی اند 

مصطفی داننده*
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درمان بیماری ها با ورزش؛

مؤثرترین راهکار ها برای خداحافظی با 
گرفتگی عضلات پا

یک متخصص فیزیوتراپی گفت: علت اصلی اسپاسم عضلات هنوز ناشناخته است، اما با 
رعایت برخی نکات می توان از ابتلا به این عارضه در امان ماند.

فرناز المعی نژاد متخصص فیزیوتراپی درباره اسپاسم )گرفتگی( عضلات پا اظهار کرد: 
اسپاسم، انقباض قوی و دردناک یا سفت شدن یک عضله است که به طور ناگهانی اتفاق 

می افتد و چند ثانیه تا چند دقیقه طول می کشد، این عارضه بیشتر پاها را درگیر می کند.
او بیان کرد: گرفتگی پا در خواب، اسپاسمی است که در عضلات ساق پا یا ران در ابتدای 
شب که به خواب رفته اید یا صبح هنگام بیدار شدن  اتفاق می افتد. علت اصلی اسپاسم 
هنوز ناشناخته است، اما برخی فعالیت ها یا قرار گرفتن در برخی وضعیت ها در بروز اسپاسم 

نقش دارند.
عوامل مؤثر در ایجاد اسپاسم عضلات

این متخصص فیزیوتراپی افزود: انجام فعالیت های ورزشی سنگین یا آسیب های ورزشی 
در ایجاد اسپاسم عضلات نقش دارند؛ از دیگر عوامل مؤثر در بروز اسپاسم عضلات می توان 
به بارداری به ویژه در ماه های آخر آن به علت کاهش مواد معدنی مانند کلسیم و منیزیم، در 
معرض سرما قرار گرفتن و تماس با آب سرد، ابتلا به برخی بیماری ها، مانند: بیماری های 
عروق محیطی، کلیوی، تیروئیدی و ام اس، ایستادن یا نشستن طولانی مدت، کمبود 
پتاسیم، کلسیم یا سایر مواد معدنی، از دست دادن شدید آب بدن بر اثر انجام ورزش های 
سنگین در هوای گرم و مصرف برخی دارو ها مانند دارو های ضد بارداری، اعصاب و روان، 

مدر )ادرارآور( و کورتون ها اشاره کرد.
اقدامات فوری هنگام مواجهه با اسپاسم عضلات

المعی نژاد تأکید کرد: افراد هنگام مواجهه با اسپاسم عضلات باید عضله درگیر را ماساژ و 
کشش دهند؛ عضله را زیر دوش آب گرم بگیرند یا به کمک یک کیسه آب گرم، آن را گرم و 
از کیسه یخ هم استفاده کنند؛ مصرف برخی دارو های مسکن مانند استامینوفن و بروفن 
هم به کاهش اسپاسم کمک می کند؛ نوشیدن آب به مقدار کافی یا مصرف نوشیدنی های 
مخصوص ورزش هم در کاهش اسپاسم عضلات مؤثر است؛ اگر افراد تصور می کنند که 
مصرف دارویی خاص موجب شده است که آنها به اسپاسم دچار شوند باید مصرف دارو را 

قطع و بلافاصله با پزشک خود مشورت کنند.
چه کار کنیم تا به گرفتگی عضلات دچار نشویم؟

او تصریح کرد: افراد باید قبل و پس از ورزش تمرین های کششی ملایم را انجام دهند تا به 
اسپاسم عضلات دچار نشوند همچنین آنها باید به اندازه کافی آب بنوشند؛ از نوشیدن قهوه 
زیاد )بیش از یک فنجان در روز( پرهیز  و مواد غذایی سرشار از کلسیم، منیزیم و پتاسیم 
استفاده کنند، در طول روز و به ویژه قبل و پس از خواب عضلات خود را بکشند، به طور 
ناگهانی و بدون برنامه ریزی، ورزش سنگین انجام ندهند، به میزان کافی استراحت کنند، 
زیرا کم خوابی در طولانی مدت می تواند اشخاص را در معرض ابتلا به اسپاسم عضلات قرار 
دهد. همچنین افراد باید سعی کنند شاد بوده و افکار مثبت داشته باشند، یوگا و مدیتیشن 
انجام دهند، اگر به علت نوع شغلشان مجبور هستند ساعات طولانی پشت میز بنشینند،  
از زیرپایی استفاده کنند تا زانوهایشان زیاد خم نشود، اگر افراد به طور مرتب به اسپاسم 
عضلات دچار می شوند یا شدت اسپاسم آنها افزایش پیدا کرده است، باید با پزشک خود 

در این مورد مشورت کنند.
تمرین های درمانی برای رفع اسپاسم عضلات پا

این متخصص فیزیوتراپی گفت: در تمرین نخست، فرد باید بنشیند و پایی را که دچار 
اسپاسم شده است، بکشد در حالی که پای سالم را جمع می کند، سپس یک حوله را کف پا 
قرار دهد و از ۲ طرف به کمک حوله پنجه پا را به سمت بدن بکشد و پشت زانو را هم به زمین 

فشار دهد، ۳0 ثانیه پا را در این وضعیت نگه دارد و این تمرین را سه بار تکرار کند.
المعی نژاد اظهار کرد: در تمرین دوم، فرد باید بنشیند و پای دردناک را به جلو بکشد در 
حالی که پای سالم از زانو جمع شده است سپس به آرامی به جلو خم شده تا قفسه سینه 
به زانو نزدیک شود، دست ها را دور انگشتان پای دردناک بگیرد و به آرامی کف پا را به سمت 
خودش بکشد تا عضلات ساق پا کشیده شود، ۳0 ثانیه خود را در این وضعیت نگه دارد و 

این حرکت را سه بار تکرار کند.
او یادآوری کرد: در تمرین سوم، فرد باید به پشت بخوابد و پای سالم را از زانو خم کند به 
طوری که کف پای سالم روی زمین باشد سپس دست هایش را پشت زانوی پای دردناک 
قرار دهد و به آرامی پای دردناک را با زانوی صاف از لگن بلند کند و به سمت خود بکشد تا 
پشت ران و ساق پا کشش را احساس کند، بدن را ۱۵ ثانیه در این وضعیت نگه دارد و این 

حرکت را سه بار تکرار کند.

بهترین رژیم غذایی برای ورزشکاران 
قبل از مسابقات

یک دکترای تغذیه و رژیم درمانی گفت: رژیم غذایی ورزشکاران بر حسب سن و جنس 
ورزشکار و نوع ورزشی که او انجام می دهد، متفاوت است.

فرهاد وحید دکترای تغذیه و رژیم درمانی در گفت وگو با خبرنگار حوزه کلینیک گروه علمی 
پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، درباره نحوه تغذیه ورزشکاران حرفه ای و آماتور اظهار کرد: 
رژیم غذایی ورزشکاران به سه دسته قبل از مسابقات، هنگام مسابقات و پس از مسابقات 
تقسیم بندی می شود که هرکدام خصوصیات و ویژگی های خاص خود را دارد. او بیان کرد: 
دریافت مایعات قبل، هنگام و پس از ورزش در ورزشکاران بسیار مهم است، نحوه بارگیری 
کربوهیدرات هم در رژیم غذایی ورزشکاران اهمیت دارد، زیرا در هنگام مسابقه و ورزش، 
گلیکوژنی که در عضلات ذخیره شده است، می سوزد بنابراین اگر این گلیکوژن جایگزین 
نشود، عملکرد ورزشکار برای ادامه ورزش با مشکل مواجه می شود. وحید تصریح کرد: 
پروتئین هم در عضله سازی مورد استفاده قرار می گیرد، مولکول های پروتئین هنگام ورزش 
شکسته می شوند که این مولکول ها باید جایگزین شوند؛ هیچ محدودیتی برای دریافت 
مایعات قبل و هنگام ورزش وجود ندارد، زیرا اگر ورزشکاران به ویژه ورزشکاران حرفه ای با کم 

آبی روبرو شده یا به عبارتی دهیدراته شوند، عملکرد آنها کاهش پیدا می کند.
نحوه نوشیدن مایعات در ورزشکاران

این دکترای تغذیه و رژیم درمانی ادامه داد: ورزشکاران ۲ ساعت قبل از مسابقه باید ۵/۲ 
لیوان آب را بنوشند، که هر لیوان معادل ۲00 میلی لیتر است، ۱۵ دقیقه قبل از مسابقه هم 
باید ۵/۱ فنجان آب بنوشند، ورزشکاران در هنگام ورزش باید هر ۱۵ دقیقه یکبار یک لیوان 
آب شیرین که ۶ درصد وزن آن را شکر تشکیل می دهد، مصرف کنند تا قسمتی از گلوکز 

آنها که در هنگام ورزش مصرف می شود، تأمین شود.
برنامه غذایی ورزشکاران چهار تا ۶ روز قبل از مسابقه

باید کم  از مسابقه  تا ۶ روز قبل  بیان کرد: رژیم غذایی ورزشکاران حرفه ای چهار  او 
کربوهیدرات و یک تا ۳ روز قبل از مسابقه پُر کربوهیدرات باشد، بنابراین پیشنهاد می شود 
که ورزشکاران چهار تا ۶ روز قبل از مسابقه در وعده صبحانه نصف فنجان )معادل ۱00 
سی سی( آبمیوه طبیعی بنوشند، از دیگر خوراکی های مناسب در وعده صبحانه برای چهار 
تا ۶ روز قبل از مسابقه می توان به ۲ عدد تخم مرغ، یک تکه نان و یک لیوان شیر اشاره کرد.
وحید تصریح کرد: ورزشکاران چهار تا ۶ روز قبل از مسابقه باید در وعده ناهار آبگوشتی 
را که با گوجه فرنگی تهیه شده است میل کنند همچنین آ نها می توانند به همراه آبگوشت 
سالاد فصل را بدون سُس مصرف کنند، ورزشکاران می توانند برای بهتر شدن طعم سالاد 
به آن یک فنجان ماست اضافه کنند، خوراک ماهی یا مرغ کبابی شده که حاوی ۲00 گرم 

گوشت باشد هم برای وعده شام ورزشکاران چهار تا ۶ روز قبل از مسابقه مناسب است.
این دکترای تغذیه و رژیم درمانی ادامه داد: از میان وعده های مناسب برای ورزشکاران 
چهار تا ۶ روز قبل از مسابقه می توان به انواع آجیل ها و میوه ها اشاره کرد، ورزشکاران قبل از 

خواب هم می توانند یک لیوان شیر بنوشند.
برنامه غذایی ورزشکاران یک تا سه روز قبل از مسابقه

او تأکید کرد: ورزشکاران یک تا سه روز قبل از مسابقه در وعده صبحانه می توانند یک 
فنجان آبمیوه طبیعی، یک برش کیک گرم یا ۲ تا چهار تکه نان میل کنند، مقادیر ذکر 
شده برای هر خوراکی در وعده های غذایی بر اساس وزن و جنس ورزشکار و نوع ورزشی 
که او انجام می دهد، متفاوت است، ورزشکاران یک تا سه روز قبل از مسابقه در وعده ناهار 
می توانند خوراک مرغ یا ماهی که حاوی ۲00 گرم گوشت و مقداری لوبیا باشد، بخورند، 
آنها همچنین می توانند سالاد فصل را به غذای خود بیفزایند، ورزشکاران همراه ناهار یا شام 

یک تا سه روز قبل از مسابقه می توانند انواع مختلف کلوچه ها را میل کنند.
وحید یادآوری کرد: از میان وعده های مناسب برای ورزشکاران یک تا سه روز قبل از 
مسابقه می توان به خرما، کشمش و انواع میوه های خشک شده مانند سیب و موز، نان 
قندی، شیرینی و بیسکوییت های سبوس دار اشاره کرد، ورزشکاران قبل از خواب هم 

می توانند یک لیوان شیر بنوشند.

جریان  می تواند  صورت  ماساژ 
خون را به سمت پوست افزایش دهد 
مغذی  مواد  و  اکسیژن  ارسال  که 

بیشتر را به این اندام در پی دارد.
تواند  می  پوست  نرمی  و  زیبایی 
سرزندگی  سلامت،  از  ای  نشانه 
با  بسیاری  افراد  باشد.  جوانی  و 
افزایش سن روش های مختلفی را 
برای پیشگیری از بروز چین و چروک 
روی پوست خود امتحان می کنند. 
چین و چروک ها می توانند به واسطه 
افزایش سن، قرار گرفتن در معرض 
پرتوهای فرابنفش، سیگار کشیدن، 
خندیدن  مانند  تکراری  حرکات  و 

شکل می گیرند.
اگرچه انواع مختلفی از محصولات و روش های پزشکی مبارزه با چین و چروک پوست مانند کرم ها، سرم ها و 
مکمل ها در دسترس قرار دارند، اما به طور معمول آنها گزینه هایی پر هزینه و گران هستند. برای حفظ شادابی 
و انعطاف پذیری پوست می توانید برخی درمان های طبیعی که از پشتیبانی علمی برخوردار هستند را نیز مد 

نظر قرار دهید.  
سفیده تخم مرغ

چند سفیده تخم مرغ را در یک ظرف کوچک ریخته و به خوبی هم بزنید. پوست صورت خود را با این ترکیب 
ماساژ داده و اجازه دهید برای حداقل ۱۵ دقیقه روی پوست باقی بماند تا خشک شود. پس از آن، پوست خود را با 

آب گرم شستشو داده و اجازه دهید ویتامین های B و E معجزه جوانسازی خود را انجام دهند!
همچنین، سفیده تخم مرغ سرشار از پروتئین است که یک لایه محافظتی را روی پوست شکل می دهد. سفیده 
تخم مرغ می تواند به آبرسانی، آرامش و تسکین پوست کمک کند. البته باید به این نکته توجه داشت که فواید این 
ماده برای چین و چروک های پوست متوسط و موقتی است. برای پرهیز از چین و چروک های پوست، استفاده 
روزانه از کرم ضد آفتاب با SPF حداقل ۳0 را فراموش نکنید. پرتوهای مضر فرابنفش خورشید می توانند پیری 

پوست را تسریع کرده و موجب بروز چین و چروک شوند. همچنین، از تخت های برنزه کردن پوست پرهیز کنید.
روغن زیتون

روغن زیتون طبیعی می تواند به حفظ نرمی و انعطاف پذیری پوست کمک کند. پیش از خواب چند قطره روغن 
زیتون را به آرامی روی پوست صورت خود ماساژ دهید و پس از مدتی صورت خود را با یک حوله نرم پاک کنید. 
روغن زیتون گزینه ای فوق العاده برای تقویت پوست است و به عنوان یک مرطوب کننده عمل می کند. همچنین، 
این روغن سرشار از اسیدهای چرب امگا-۳ است که خواص ضد التهاب دارند و برای پوست مفید هستند. اگر 
پوستی چرب و مستعد آکنه دارید، پیش از استفاده از محصولات مبتنی بر روغن روی پوست خود با یک متخصص 

پوست مشورت کنید.
ماساژ

با استفاده از یک لوسیون ملایم می توانید برای چند دقیقه پوست صورت خود را ماساژ دهید. روی بخش های 
دارای مشکل مانند گردن، زیر چشم ها و پیشانی متمرکز شوید. ماساژ صورت می تواند جریان خون به سمت 
پوست را افزایش دهد که ارسال اکسیژن و مواد مغذی بیشتر به این اندام را در پی دارد. همچنین، ماساژ پوست 

ممکن است به بهبود تخلیه مایع لنفاوی که می تواند موجب پف صورت و زیر چشم ها شود، کمک کند.
میوه ها و سبزیجات

میوه ها و سبزیجات تازه سرشار از ویتامین های A و C به بهبود شرایط پوست از درون به بیرون کمک خواهند 
کرد. میوه ها و سبزیجات از جمله بهترین مواد غذایی دوستدار پوست محسوب می شوند. انواع مختلف آنتی 
اکسیدان های موجود در این مواد غذایی به مبارزه با اکسیداسیون و فعالیت رادیکال های آزاد کمک می کند 
که از آسیب پوست و بروز چین و چروک پیشگیری می کند. البته توجه داشته باشید که نتایج مصرف میوه ها و 
سبزیجات طی یک شب ظاهر نمی شوند. برای دریافت بیشترین مواد مغذی باید بهترین گزینه ها که سرشار از 

آنتی اکسیدان ها هستند را انتخاب کنید.
آبلیمو

یک لیمو را برش زده و آب آن را روی خطوط و چین و چروک های پوست صورت خود ماساژ دهید. اسیدیته لیمو 
به روشن تر شدن پوست کمک می کند، در شرایطی که ظهور چین و چروک ها را کاهش می دهد. همچنین، اسید 
سیتریک موجود در آبلیمو می تواند به عنوان یک لایه بردار ملایم عمل کند و ظاهر و احساس نرمی و لطافت پوست 
را موجب شود. نوشیدن یک لیوان آب لیمو هر روز صبح نیز می تواند به بهبود شرایط سلامت کلی شما کمک کند.

لاکتوباسیلوس رامنوسوس عضو خانواده باکتروئیدت هاست و ممکن 
است بهترین پروبیوتیک برای کمک به کاهش وزن باشد.

پروبیوتیک ها به ایجاد تعادل در جمعیت باکتری های خوب در برابر 
باکتری های بد دستگاه گوارش بدن انسان کمک می کنند. زمانی که 
تعادل جمعیت باکتریایی روده از بین می رود، ممکن است نفخ، یبوست، 
اسهال، یا دیگر بیماری های گوارشی را تجربه کنید. بازگرداندن تعادل 
به جمعیت باکتریایی روده با کمک پروبیوتیک ها می تواند به بهبود این 
شرایط کمک کند و بسیاری فواید سلامت دیگر را نیز ارائه می کند. یک 
میکروبیوم سالم روده ممکن است حتی طول عمر شما را افزایش دهد. 
یکی از فواید مصرف پروبیوتیک ها کمک به کاهش وزن است. این که 
پروبیوتیک ها چگونه ممکن است به کاهش وزن کمک کنند به طور 
۱00 درصد روشن نیست، اما شواهد روزافزون به ارتباط بین این دو اشاره 
دارند. شواهد اولیه نشان داده اند که باکتری های روده ممکن است اثر 
مثبتی بر مدیریت وزن داشته باشند. طی یک مطالعه با حضور سوژه 

های حیوانی، پژوهشگران موش ها را به دو دسته تقسیم کرده و یک دسته جراحی واقعی کاهش وزن و دسته دیگر یک جراحی ساختگی را پشت سر 
گذاشتند. اعضای گروهی که جراحی واقعی روی آنها انجام شده بود، همان گونه که انتظار می رفت کاهش وزن را تجربه کردند. اما پژوهشگران پس از 
آن باکتری های روده موش هایی که جراحی کاهش وزن را انجام داده بودند به موش های گروه دیگر انتقال دادند و آنها نیز کاهش وزن را تجربه کردند.

دو نوع از باکتری های روده با وزن شما پیوند خورده اند
برای درک تاثیرات احتمالی پروبیوتیک ها بر کاهش وزن ابتدا باید با بازیگران کلیدی در این زمینه آشنا شوید. دو خانواده اصلی از باکتری ها در 
روده وجود دارند که شامل باکتروئیدت ها )Bacteroidetes(  و فرمیکیوت ها )Firmicutes( می شوند.  افراد لاغر دارای نسبت بیشتری از باکتری ها 

خانواده باکتروئیدت ها هستند، در شرایطی که افراد چاق نسبت بیشتری از باکتری های خانواده فرمیکیوت ها دارند.
بر همین اساس، با اصلاح جمعیت باکتریایی روده برای به حداکثر رساندن جمعیت باکتروئیدت ها و به حداقل رساندن جمعیت فرمیکیوت ها می 
توان برداشت انرژی از غذای مصرفی را بهینه سازی کرده و در مسیر مهار چاقی حرکت کرد. اگر ترکیبی درست از باکتری ها را انتخاب کنید، عددی 

که ترازو به عنوان وزن شما نشان می دهد می تواند به مرور امیدوارکننده و رضایت بخش شود.
اما بهترین پروبیوتیک ها برای کاهش وزن کدامند؟

لاکتوباسیلوس رامنوسوس
لاکتوباسیلوس رامنوسوس عضو خانواده باکتروئیدت هاست و ممکن است بهترین پروبیوتیک برای کمک به کاهش وزن باشد. طی یک مطالعه در 
دانشگاه لاوال در کبک، کانادا، ۱۲۵ مرد و زن دارای اضافه وزن طی ۱۲ هفته یک رژیم کاهش وزن را دنبال کردند که با یک بازه زمانی ۱۲ هفته ای 
با هدف حفظ وزن بدن دنبال می شد. پژوهشگران دریافتند زنانی که روزانه دو پروبیوتیک از خانواده لاکتوباسیلوس رامنوسوس دریافت کرده بودند، 

نسبت به زنان دیگر که پروبیوتیک مصرف نکرده بودند، دو برابر بیشتر وزن از دست داده اند. )پروبیوتیک ها اثری بر کاهش وزن مردان نداشتند.(
لاکتوباسیلوس گاسری

یکی دیگر از بازیگران کلیدی در خانواده لاکتوباسیلوس به نام لاکتوباسیلوس گاسری شناخته می شود که با کاهش وزن بدن و چربی شکم مرتبط 
است. طی یک مطالعه کوچک به مدت ۱۲ هفته پژوهشگران دریافتند شرکت کنندگانی که دوزهای بالا از لاکتوباسیلوس گاسری دریافت کرده بودند، 

نسبت به افرادی که دارونما دریافت کرده بودند، چربی شکم بیشتری از دست داده بودند.
لاکتوباسیلوس فرمنتوم، لاکتوباسیلوس آمیلووروس

لاکتوباسیلوس فرمنتوم و لاکتوباسیلوس آمیلووروس دو نوع دیگر پروبیوتیک مرتبط با کاهش وزن هستند. در یک مطالعه کوچک، شرکت کنندگانی 
که ماست حاوی لاکتوباسیلوس فرمنتوم یا لاکتوباسیلوس آمیلووروس مصرف کرده بودند، نسبت به افرادی که این کار را انجام نمی دادند، چربی بدن 

بیشتری را طی یک بازه زمانی شش هفته ای از دست دادند.
مفید برای سلامت روده: مواد غذایی پریبیوتیک

پری بیوتیک ها کربوهیدرات های گیاهی مانند اینولین و برخی ساخاریدها هستند که باکتری های خوب روده را تغذیه می کنند. حتی بهترین 
پروبیوتیک ها نیز می توانند به واسطه مصرف پری بیوتیک ها هرچه بیشتر تقویت شوند. از مواد غذایی حاوی فیبر پری بیوتیک می توان به سویا، گندم 

کامل، مارچوبه، کنگر فرنگی، پیاز و تره فرنگی اشاره کرد.
مضر برای سلامت روده: شیرین کننده های مصنوعی

پروبیوتیک ها و غذاهای سالم می توانند تعادل را به جمعیت باکتریایی روده باز گردانند، اما مواردی نیز می توانند در این شرایط اختلال ایجاد کنند. 
شیرین کننده های مصنوعی یکی از مقصران اصلی در این زمینه محسوب می شود. مطالعه ای در سال ۲0۱۴ با حضور سوژه های حیوانی نشان داد 
موش هایی که برخی شیرین کننده های بدون کالری را مصرف می کردند با تغییر در تعداد و نوع باکتری های روده خود مواجه شده و البته این تغییر 

مثبت نبود. موش هایی که با شکر واقعی تغذیه شده بودند، این تغییرات منفی را تجربه نکردند.
توصیه پایانی درباره پروبیوتیک ها

اگر به تازگی مجبور به استفاده از آنتی بیوتیک ها بوده اید، مصرف پروبیوتیک ها می تواند برای شما مفید باشد. آنتی بیوتیک ها بسیاری از گونه 
های باکتری روده، از جمله انواع مفید را از بین می برند. پس دفعه بعد که آنتی بیوتیک برای شما تجویز می شود با پزشک خود درباره مصرف همزمان 
پروبیوتیک ها صحبت کنید. رژیم های غذایی سرشار از میوه ها، سبزیجات، غلات کامل، و لوبیاها نیز می توانند به تقویت میکروبیوم سالم روده کمک 

کنند.

بهترین پروبیوتیک ها برای کاهش وزن5 روش طبیعی برای کاهش چین و چروک پوست

دوره نوجوانی و جوانانی دورانی است که افراد بیشتر در معرض تغییر و تحولات وسیع 
قرار می گیرند و به همین علت خود را مرکز و محور جهان دانسته و تصور می کنند 
که همه به آنها توجه دارند. افرادی که از کمبود اعتماد به  نفس رنج می برند فهرست  
ذهنی ای از تمام ایرادهایشان)از قبیل بیش  از اندازه چاق یا لاغر بودن، دست وپا چلفتی 
بودن، کند بودن در روابط اجتماعی و... ( تهیه می کنند و بیشتر اعتماد به نفسشان را 
تضعیف می کنند. البته این اتفاق در سنین جوانی تا حد زیادی طبیعی و قابل حل 

شدن است.
من دانشجو هستم و به دلیل اعتماد به  نفس کمی که دارم نمی توانم سر کلاس 

کنفرانس بدهم و راحت حرف بزنم لطفاً بفرمایید چگونه اعتماد به  نفسم را بالا ببرم؟
بهتر است ابتدا روی افزایش عزت نفس تان تمرکز کنید. راهکارهایی که در این زمینه 

به شما کمک خواهد کرد:
۱- از خودتان مراقبت کنید

داشتن اعتماد به  نفس تا حدی به داشتن تصویری مثبت از اندام خود بستگی دارد. 
اگر هر روز صبح تا دانشگاه یا محل کار خود پیاده راه بروید، بیشتر ورزش کنید و تغذیه 
سالم داشته باشید، هم در بهبود ظاهر و هم در بهبود حال شما تاثیر به سزایی خواهد 
گذاشت. اگر احساس می کنید وقت کافی برای ورزش ندارید، سعی کنید صبح ها چند 
دقیقه زودتر از خواب بیدار شوید. حتی یک پیاده روی کوتاه، اگر به طور روزانه تکرار شود، 

نتیجه بخش خواهد بود و به تمرکز شما کمک خواهد کرد.
2- یک فهرست تهیه کنید

فهرست های  می برند  رنج  نفس  به   اعتماد  کمبود  از  که  افرادی  اوقات،  اغلب  در 
ذهنی ای از تمام ایرادهایشان دارند: بیش  از اندازه چاق، دست وپا چلفتی، کند در روابط 
اجتماعی و... این نکات منفی را با تهیه فهرستی از خصوصیات مثبت خود، چه روی 
کاغذ چه به  صورت ذهنی، به نکات مثبت تبدیل کنید. آیا آسان گیر و خوش برخورد 
هستید؟ در کار خاصی مهارت دارید؟ آیا طنز استثنایی دارید؟ تفکر در مورد این چیزها 
وقتی ایام به کام شما نیست تاثیر فراوانی در بهبود حال و افزایش اعتمادبه نفس شما 

خواهد داشت.
3- چارچوب ذهنی

فکر ورود به اتاقی که پر از آدم های غریبه است شما را در جای خود می خشکاند؛ 
بعضی صبح ها، ترک خانه امری دشوار است. شما می توانید از چند تمرین ساده ذهنی 

کمک بگیرید. قبل از ورود به موقعیت های اجتماعی ای که می توانند دشوار باشند، از 
خودتان بپرسید، »بدترین اتفاق ممکن چیست؟« انرژی خود را صرف خود موقعیت 
کنید، نه صرف نگرانی جلوتر در مورد آن. اگر کاری را برای بار اول انجام می دهید، تصور 
کنید که آن را قبلًا هم انجام داده اید. به خاطر داشته باشید در آنچه نمی آزمایید همیشه 

بازنده هستید.
4- اهداف واقع بینانه تعیین کنید

برای خود اهداف  به  نفس رنج می برند که  اعتماد  از عدم  افراد وقتی  از  بسیاری 
غیرقابل دسترس تعیین کرده و در رسیدن به آن ها با شکست مواجه می شوند. در 
عوض، اهدافی تعیین کنید که قابل دسترس تر باشند و برای رسیدن به آن ها در طول روز 
تلاش کنید. شاید نتوانید تا پایان هفته جهان را تسخیر کنید، اما حتماً به کارهای خود 
خواهید رسید. با پشت سر گذاشتن موفقیت آمیز این اهداف، احساس بهتری نسبت 

به خودتان خواهید داشت.
۵- از تفکرات منفی درباره خود بپرهیزید

اگر عادت دارید دائم بر روی کمبودها و نقاط ضعف خود تأکید کنید، این عادت را 
کنار بگذارید و به جنبه های مثبت خود)که بسیار زیاد هم هست( فکر کنید. هنگامی که 
بیش  از حد از خود انتقاد می کنید، درباره یک نکته یا حرکت یا رفتار مثبتی هم که 
داشته اید فکر و برای خود بازگو کنید. هر روز ۳ کار یا رفتاری که انجام داده اید و موجب 

رضایت و شادی تان شده است را بر روی کاغذ بنویسید.
۶- اهدافتان را مشخص کنید

فکر کنید چه کاری دوست دارید انجام دهید و سپس برای انجام آن برنامه ریزی کنید 
و طبق برنامه جلو بروید.

۷- هدفتان انجام کار باشد نه انجام کامل و بی نقص آن
همچنین گاهی بعضی از افراد به حد کمال رسیدن را مانعی برای زندگی خود می کنند 
و در نتیجه تا به آن حد مطلوب نرسند کاری انجام نمی دهند و در واقع زندگی خود را 
متوقف می کنند)مانند کسی که می گوید تا ۵ کیلو از وزنم کم نکنم از خانه بیرون 

نمی روم( در صورتی که باید نقاط مثبت را دید و کار را انجام داد و از آن لذت برد.
۸- اشتباهات را فرصتی برای یادگیری در نظر بگیرید

همیشه به خود بگویید که هرکسی ممکن است اشتباه کند و از اشتباه کردن نهراسید، 
اشتباه بخشی از یادگیری است.

9- کارها و تجربیات جدید را امتحان کنید
انجام کارها و فعالیت های متفاوت در شناخت استعدادها و توانایی هایتان کمک بزرگی 
به شما می کند همچنین درنتیجه کسب مهارت های جدید احساس غرور و رضایت به 

شما دست می دهد.
۱۰- آنچه را که می توانید، تغییر دهید و آنچه را که نمی توانید، مشخص کنید

درباره عادات و خصلت های خود فکر کنید. اگر دریافتید که برخی از آن ها شما را 
ناراحت می کند، برای تغییر آن اقدام کنید، اما اگر چیزی است که نمی توان آن را تغییر 

داد)مانند قد، چهره و...( سعی کنید از آنچه هستید لذت ببرید و سازگاری کنید.
رعایت نکات زیر مقدماتی است که به شما کمک می کند در این مسیر گام بردارید:

 یاد بگیرید که گاهی مسائل را رها کنید
بدین معنا که به هر مسئله ای دائماً گره نخورید. وقتی همیشه و همه جا در فکر مسائل 
خود هستید و به  مرور آن ها می پردازید، در واقع همیشه بار اضافه ای را با خود حمل 
می کنید که این خود سبب ایجاد اضطراب و استرس در شما می گردد. بیاموزید که با 
یک ذهن رها و آزاد زندگی کنید. این امر به شما کمک می کند که به هر محرک کوچک 

و یا مانع جزئی آشفته نشوید.
 مثبت اندیش باشید

اگر دیدگاه مثبت اندیشی نداشته باشید، همه چیز می تواند بی فایده و بی ثمر باشد. 
داشتن نگرش مثبت و امید، بهترین سلاح در مقابل ترس و اضطراب است.

 نسبت به انتظارات و برنامه ریزی های خود واقع بین و منطقی باشید.
توانایی ها  به عدم  و نسبت  را در موقعیت های خاص بشناسید  توانایی های خود 
و ضعف های خود واقع بین باشید. هر چقدر نگرش شما نسبت به مسائل زندگی 

منطقی تر باشد، به آرامش بیشتری دست خواهید یافت.
 افکار خود را بازسازی کنید

در افکار و عقاید خویش نسبت به شخص خود، بازنگری کنید. بیاموزید در مقابل 
خویشتن صبور باشید و ارزش ها، استعدادها و مهارت های خود را ارج نهید. خود را 
بدون هیچ قید و شرطی دوست بدارید. هرگونه ترس و تردید غیرمنطقی که در مورد خود 
دارید، کنار بگذارید. اگر دیدگاه مثبت و سالمی را در مورد خود داشته باشید یاد خواهید 

گرفت که خود را بدون قید و شرط قبول داشته باشید.
روش های رشد و تقویت اعتما دبه  نفس

 بر توانایی های خود تکیه کنید
برای هر کاری که انجام می دهید ارزش قائل شوید و تمرکز و توجه خود را معطوف 

کارهایی که می توانید انجام بدهید بنمایید.
 به خاطر تلاش هایی که دارید، خودتان را تشویق کنید

بیش از فکر کردن راجع به نتیجه کارهایتان روی توانایی های خود تمرکز نمایید چراکه این 
امر به شما کمک می کند تا بتوانید با محدودیت های اجتناب ناپذیر زندگی خود کنار بیایید.

 ریسک کنید
با وقایع جدید به  عنوان تجربه ای نو روبرو شوید و از برد و باخت نهراسید. در صورتی  
که این گونه عمل کنید فرصت های جدیدی برای شما فراهم می شود و می توانید حس 

خویشتن پذیری را در خود تقویت نمایید. جلوی پیشرفت شخصی خود را نگیرید.
 با خودتان صحبت کنید

با فرضیات مضر مطرح می گردد.  با خود، بیشتر در زمینه مقابله  صحبت کردن 
می توانید خودتان این گونه فرض ها را تشخیص دهید. آنگاه به خودتان بگویید افکار را 
رها کن و فرضیات منطقی تری را جایگزین آن. برای مثال وقتی از خودتان توقع کمال 
طلبی دارید به خود یادآوری کنید نمی توانی هر کاری را به طور کامل انجام دهی فقط 
باید سعی و تلاش کنی که این افکار را خوب انجام دهی. این کار  به شما اجازه می دهد 

که خودتان را قبول داشته باشید و برای پیشرفت تلاش کنید.
خودتان را ارزیابی کنید

یاد بگیرید که این ارزیابی را مستقلًا انجام دهید. به خاطر جلوگیری از احساس 
ناراحتی در خود، روی نقطه نظرات دیگران تأکید ننمایید. تمرکز اصلی شما باید روی 
احساسات خودتان در مورد رفتار، کار و سایر جنبه های زندگی تان باشد. این کارها 
باعث قوی تر شدن احساس مثبت در مورد خودتان شده و از اینکه اختیارتان را به دست 

دیگران دهید جلوگیری به عمل می آورد.

راهکارهایی برای تقویت اعتماد به نفس

نمی توانم در کلاس راحت حرف بزنم!

این ماده غذائی از زمان های بسیار قدیم، به عنوان غذا و دارو 
استفاده می شده است.

عسل یک ماده غذایی بسیار منحصر به فرد است که به دلیل 
ترکیب شیمیایی آن رشد باکتری ها در آن بسیار دشوار است. باستان 
شناسان هنگام حفاری یکی از اهرام مصر، تعدادی ظرف عسل را 
کشف کردند. میانگین سنی این یافته در حدود دوهزار تا سه هزار 

سال بود، اما هنوز هم کاملًا قابل خوردن بود، بطوریکه باستان 
شناسان حتی آن را چشیدند! همچنین چندین سال پس از این 
گزارش، نمونه عسلی با قدمت ۵ هزار و ۵00 سال در گرجستان 
یافت شد. این ماده غذایی از ترکیبات مفید گیاهی بسیار غنی است 
و فواید بسیاری برای سلامتی دارد که در اینجا به برخی از آن ها 

اشاره می کنیم.
نوع با کیفیت عسل سرشار از آنتی اکسیدان های مهم، اسید های 
آلی و ترکیبات فنلی مانند فلاونوئید ها است که می توانند شریان های 
قلب را گشاد کنند تا جریان خون به قلب افزایش یابد و در نتیجه به 
کاهش فشار خون کمک کنند، از این رو با کاهش خطر حملات 
قلبی، سکته های مغزی و برخی از انواع سرطان ها مرتبط هستند. 

آن ها همچنین سلامت چشم را ارتقاء می دهند.
خون  لخته  تشکیل  از  جلوگیری  به  می تواند  همچنین  عسل 

کمک کند که این دلیلی دیگری برای نقش موثر آن در جلوگیری از 
حملات قلبی و سکته مغزی است. این ماده غذایی می تواند خطر 
ابتلا به بیماری های قلبی در افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ را هم کاهش 
دهد، اما سطح قند خون این افراد را بالا می برد و بنابراین نمی توان 

آن را برای افراد دیابتی سالم قلمداد کرد.
عسل می تواند سطح کلسترول بد یا LDL، تری گلیسیرید ها 
و التهاب را کاهش دهد در حالی که کلسترول HDL یا خوب را 
بالا ببرد. سطح بالای کلسترول LDL یک عامل خطرناک برای 
بیماری های قلبی است و در آترواسکلروز و ایجاد چربی در شریان ها 

نقش مهمی دارد و می تواند منجر به سکته قلبی و مغزی شود. 
از زمان مصر باستان، برای درمان زخم ها و سوختگی ها از روش 
درمانی عسل موضعی استفاده شده است و امروزه هنوز هم رایج 
است. امروزه تحقیقات نشان می دهد که عسل در بهبود سوختگی 

و ضایعات با ضخامت جزئی و پس از جراحی که بعد از عمل به آن 
مبتلا شده اند، مؤثر است.

عسل همچنین یک درمان مؤثر برای زخم پای دیابتی است که 
عوارض جدی آن منجر به قطع عضو می شود. محققان معتقدند که 
قدرت ترمیم کنندگی عسل از اثرات ضد باکتریایی و ضد التهابی آن 
و همچنین توانایی آن در تغذیه بافت اطراف حاصل می شود. علاوه 
بر این، این ماده می تواند به درمان سایر بیماری های پوستی، از 

جمله پسوریازیس و ضایعات تبخال کمک کند.
سرفه در کودکان بالای یک سال مبتلا به عفونت های تنفسی 
فوقانی یک مشکل شایع است اما، دارو های اصلی سرفه همیشه 
مؤثر نیستند و می توانند عوارض جانبی داشته باشند. جالب است 
که بدانید ممکن است عسل انتخاب بهتری برای درمان باشد، زیرا 

می تواند به کاهش سرفه در کودکان هم کمک کند.

صبحانه خوشمزه ای که تا ابد فاسد نمی شود
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مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم:

4هزار بیمار روزانه در مراکز درمانی تامین 
اجتماعی قم پذیرش می شوند

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت: چهار مرکز درمانی تامین اجتماعی قم روزانه 
بیش از ۴ هزار بیمار را از روش های مختلف پذیرش می کنند. داود علی محمدی درباره 
نوبت دهی درمراکز درمانی تامین اجتماعی اظهار کرد: به منظور دسترسی عادلانه خدمات 
درمانی در مراکز تامین اجتماعی، کاهش ازدحام مراجعین در مراکز درمانی، جلوگیری از 
اتلاف وقت و طولانی شدن زمان دریافت خدمت، روش های متعدد نوبت دهی برای مراکز 
درمانی تامین اجتماعی برنامه ریزی و اجرایی شده است. وی بیان کرد: هر مرکز درمانی 
تامین اجتماعی قم شامل بیمارستان امام رضا )ع(، پلی کلینیک بوعلی، پلی کلینیک ۲۲ 
dqom.tamin.(بهمن، دی کلینیک دکتر غرضی از طریق سیستم تلفنی گویا، اینترنتی
ir(، موبایلی #۲۵*۱۴۲* و حضوری بیماران خود را بر اساس امکانات و ظرفیت موجود که 
به طور میانگین ۴ هزار نفر است پذیرش می کنند. مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم با 
اشاره به اینکه ۲۵ درصد از منابع درمان بیمه شدگان در استان قم به بخش درمان مستقیم 
و 7۵ درصد منابع به مراکز طرف قرارداد اختصاص دارد، اظهار کرد: بیمه شدگانی که موفق 
به دریافت نوبت در مراکز درمانی تامین اجتماعی نمی شوند، تصور می کنند که نوبت دهی 
دارای مشکل است در حالی که تقاضا بسیار بیشتر از تعداد ظرفیت درمراکز تامین اجتماعی 
بوده و مجموعه درمانی تامین اجتماعی با همه ظرفیت و امکانات در حال خدمت رسانی 
به بیمه شدگان است که سالانه تعداد پذیرش از مرز ۲ میلیون و ۵00 هزار بار مراجعه عبور 
می کند. علیمحمدی خاطرنشان کرد: برای استفاده بهینه بیمه شدگان از خدمات درمان 
مستقیم برنامه های متعددی از جمله اجرای کامل طرح نسخه الکترونیک، تشکیل پرونده 
الکترونیک بیماران مزمن، اجرای طرح نظام ارجاع برای ارائه خدمات مناسب تخصصی و 
نظارت هوشمند برای ارتقاءکیفی درمان در حال انجام است. مدیر درمان تامین اجتماعی 
استان قم با اشاره به اینکه سازمان تامین اجتماعی به عنوان یک سازمان بیمه ای، نخستین 
خریدار درمان و دومین تولید کننده درمان است گفت: اگر همه مراکز درمانی استان نیز در 
مالکیت سازمان تامین اجتماعی باشد با توجه به میزان بیمه شدگان باز هم تعدادی موفق 
به اخذ نوبت در همان روز نخواهند شد، بنابر این مراکز درمانی تامین اجتماعی استان قم 
با ظرفیت و استعداد چهار مرکز و بیش از ۶۵0 پرسنل در کنار مراکز دولتی و خصوصی در  

خدمت نظام سلامت استان فعالیت می کنند.

معاون وزیر آموزش و پرورش درآئین آغاز سال تحصیلی جدید در قم:

آموزش و پرورش آماده جهش علمی 
برای تمدن سازی است

معاون تربیت بدنی و سلامت وزارت آموزش و پرورش گفت: با زیرساختهای تربیتی و 
تجهیزاتی که درسطح آموزش و پرورش به وجود آمده ، آمادگی یک جهش بزرگ علمی 

بزرگ برای تمدن سازی اسلامی ایجاد شده است.
مهرزاد حمیدی روز دوشنبه درآئین زنگ شکوه مهر و آغاز سال تحصیلی جدید در قم 
افزود: دردهه چهارم انقلاب اسلامی باید نسبت به تمدن سازی اسلامی توجه لازم صورت 

گیرد، تمدن سازی اسلامی بدون توجه به مساله آموزش و پرورش به سرانجام نمی رسد.
وی با اشاره به سند تحول بنیادین اضافه کرد: این سند که مبتنی بر تعلیم و تربیت 
اسلامی تدوین شده است، یک سرمایه گرانبها برای آموزش و پرورش می باشد. وی گفت: 
برای اجرا و عملیاتی شدن این سند تجربه و توانایی لازم در سطح آموزش و پرورش به وجود 
آمده است. حمیدی اظهار داشت: درسطح کشور پوشش تحصیلی مقطع ابتدایی ۱00 
درصد بوده و این رقم در دوره متوسط نیز آمار بالا و قابل توجهی دارد. معاون تربیت بدنی 
و سلامت وزارت آموزش و پرورش ابراز کرد: تعلیم و تربیت باید به صورت» تمام ساحتی« 
انجام گیرد، منظور از تعلیم و تربیت ساحتی، توازن بین ابعاد اخلاقی، ورزشی و تحصیلی 
است. حمیدی ابراز کرد: نظام آموزش و پرورش باید در مسیری گام بردارد که دانش آموزان 
درابعاد زیبایی شناختی، اجتماعی، سیاسی و تحصیلی به صورت متوازن و همگام رشد 
پیدا کنند. وی گفت: با آغاز سال تحصیلی جدید بیش از ۱۴ میلیون و ۵00 هزار دانش 

آموز و یک میلیون معلم درسطح مدارس استان به رسالت تعلیم وتربیت خواهند پرداخت.
حمیدی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: نگاه تمام ساحتی در آموزش و پرورش 
قم جاری است، وجود افتخارات مستمر ورزشی، علمی، پرورشی و اخلاقی شاهد مهمی بر 
این مدعاست. وی همچنین تصریح کرد: همزمان شدن آغاز سال تحصیلی با ماه محرم در 

کسب معرفت بیشتر نسبت به ارزش های عاشورا حسینی موثر است.

رئیس اداره آموزش وپرورش استثنایی استان قم:

22 هزار و 2۰۰ نوآموز درقم سنجش
 سلامت شدند

رئیس اداره آموزش وپرورش استثنایی قم گفت: از ۲۶ خردادماه سالجاری تاکنون، ۲۲ 
هزار و ۲00 نوآموز در این استان ازنظر بینایی، شنوایی، جسمی- حرکتی و ذهنی مورد 
ارزیابی قرار گرفتند. هاجر شعاعی افزود: سنجش سلامت نوآموزان بدو ورود به دبستان در 
۱0 پایگاه آغاز شد و تا امروز نیز در ۲ پایگاه ادامه دارد. وی اضافه کرد: با توجه به این که 
سنجش از شرط های اصلی ورود به مدرسه است، در تلاش هستیم نوآموز جامانده از 
سنجش سلامت نداشته باشیم. وی خاطرنشان کرد: از مجموع دانش آموزانی که سنجش 
شده اند، یک هزار و ۳۲۶ نفر مشکوک به مشکل بینایی بودند که به پایگاه تخصصی ارجاع 
و ارزیابی شدند که برخی نیاز به عینک یا جراحی داشتند و تعدادی نیز دچار تنبلی چشم 
بودند. شعاعی ادامه داد: ۹00 دانش آموز مشکوک به مشکل شنوایی بودند که مشکل 
بسیاری از آن ها با شست و شوی گوش برطرف و به مدارس عادی معرفی شدند. وی بیان 
کرد: ۲ هزار و ۳۴0 نفر نیز مشکوک به مشکل ذهنی و هوشی بودند که در پایگاه های 
تخصصی تحت آزمون های استاندارد بین المللی قرار گرفتند و بر اساس میزان هوش، 
جای دهی آموزشی آن ها مشخص شد. وی خاطرنشان کرد: کودکانی که دچار مشکل 
جسمی- ذهنی هستند، به مدارس استثنایی معرفی می شوند و کودکانی که فقط مشکل 
جسمی دارند، خانواده هایشان می توانند محل تحصیل فرزندانشان را بین مدرسه عادی و یا 
مدرسه ویژه کودکان جسمی- حرکتی انتخاب نمایند. رئیس اداره آموزش وپرورش استثنایی 
قم با بیان این که سالانه بین ۸00 تا یک هزار و ۲00 دانش آموز دیرآموز در قم تشخیص 
داده می شود، گفت: این دانش آموزان به مدارس عادی معرفی و به معلمان تاکید می شود 
باید در کلاس توجه ویژه ای به یادگیری و فعالیت دانش آموزان دیرآموز داشته باشند. وی 
افزود: دانش آموزان دیرآموز پس از یک سال تحصیل در مدارس عادی درصورتی که پیشرفت 
داده  ارجاع  تخصصی  پایگاه  به  مجدد  آزمون  گذراندن  برای  باشند،  نداشته  تحصیلی 
می شوند و جایگاه آموزشی آن ها بررسی می شود. شعاعی با بیان این که سالانه بین ۱۹0 
تا ۲00 دانش آموز وارد مدارس استثنایی می شوند،  گفت: سال گذشته یک هزار و ۶0۲ 
دانش آموز در مدارس استثنایی و ۴7۵ دانش آموز نیز به صورت آموزش تلفیقی در مدارس 
عادی مشغول به تحصیل بودند. وی همچنین با اشاره به سنجش سلامت یک هزار و ۶00 
کودک بدو ورود به پیش دبستانی، گفت: تشخیص زودهنگام اختلالات در کودکان به والدین 

فرصت بیشتری برای رفع مشکل و مداخله بهنگام می دهد.

معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف استان قم  خبرداد

برپایی موکب اوقاف استان قم در سامرا 
معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف استان قم گفت: موکب این اداره کل بیست و سه روز 
و در شهر سامرا در خدمت زائران حسینی خواهد بود. حجت الاسلام والمسلمین یوسف 
احمدی با اشاره به فعالیت موکب اوقاف استان قم طی سه سال در مرز مهران اظهار کرد: 
با توجه به تعداد بالای موکب های مستقر در این مکان و نیز برپایی موکب آستان قدس 
رضوی در مهران از سال گذشته تصمیم گرفته شد که محل موکب تغییر یابد. وی افزود: 
طی هماهنگی با ستاد اربعین شهرهای مختلفی مورد بررسی قرار گرفتند که در نهایت 
سامرا برای برپایی اوقاف استان قم در نظر گرفته شد. معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف و 
امور خیریه استان قم با اشاره به فعالیت 70 نفر از پرسنل این اداره کل در موکب شهر سامرا 
طی سال گذشته خاطرنشان کرد: امسال هم 70 نفر همراه با تجهیزات پیشرفته تر نسبت 
به سال قبل در این موکب مستقر می شوند. وی ادامه داد: از جمله تجهیزاتی که امسال 
به موکب اوقاف استان قم اضافه می شود یک باب نانوایی است تا نان تازه در اختیار زائران 
حسینی قرار گیرد. احمدی با اشاره به تدارک سه وعده غذا برای زائران اربعین در موکب 
اوقاف استان قم عنوان کرد: همچنین دو میان وعده قبل از ظهر و عصر نیز تهیه و در بین 
زائران توزیع خواهد شد. معاون فرهنگی اجتماعی اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره 
به اقبال عمومی برای سهیم شدن در برپایی موکب های اربعین تصریح کرد: عموم علاقه 
مندان به این کار می توانند با مراجعه به بقاع متبرکه سطح استان قم کمک های نقدی و غیر 
نقدی خود را در اختیار اداره کل اوقاف استان قم قرار دهند تا در برپایی موکب اربعین سال 
جاری مورد استفاده قرار گیرد. وی گفت: موکب اوقات استان قم در شهر سامرا از پنجم تا 

بیست و هشتم ماه صفر در خدمت زائران حسینی خواهد بود.

معاون سازمان صمت استان قم:

قیمت کالاهای اساسی در قم روند نزولی دارد
معاون نظارت، بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کننده سازمان صنعت، معدن و تجارت 
قم گفت: در بین ۵۸ قلم کالای اساسی، قیمت بسیاری از اقلام ضروری نسبت به نیمه 
اول شهریورماه در این استان کاهش داشته است. احمدرضا سمیعی نسب روز دوشنبه 
در جلسه کارگروه تنظیم بازار قم در سالن جلسات استانداری ادامه داد: در نیمه دوم 
شهریورماه به صورت متوسط ۳۵ قلم کالای اساسی معادل ۶۱ درصد کاهش قیمت داشته 
است. وی خاطرنشان کرد: در روزهای گذشته قیمت گوشت مرغ به توازن لازم در بازار 
رسیده و قیمت این کالای مصرفی تعدیل شده است. سمیعی نسب ابراز کرد: برای ذخیره 
نهاده های دامی باید انبار ویژه ای در نظر گرفته شود تا ذخیره سازی این اقلام بدون مشکل 
صورت بگیرد. وی همچنین بیان داشت: رضایت مندی مردم از برپایی نمایشگاه دائمی و 
پاییزه در مقایسه با سال های گذشته وضعیت مطلوب تری داشت. وی خاطرنشان کرد: 

تخلفات محدود نمایشگاه پاییزه امسال توسط تعزیرات حکومتی موردبررسی قرار گرفت.

استادیار گروه علوم اجتماعی دانشگاه الزهرا درواکنش 
به اخبار کوچ مستاجران به حاشیه شهرها، گفت:» فکر 
می کنم تحقیق جامعی در اینباره انجام نشده و بیشتر 
صحبت ها درباره کوچ مستاجران به حاشیه های شهرها 
ناشی از گمانه زنی کارشناسان است و صرفا نمی توان 
براساس اینکه جمعیت حاشیه شهرهای بزرگ بخصوص 
تهران زیاد شده است فرض کنیم که مستاجران به آن 
سمت رفته اند یا فرض کنیم که یک شرایط غیرمعمولی 

پیش آمده است.«
دکتر افسانه کمالی: اظهارداشت » قبلا هم این مناطق 
حاشیه ای اطراف شهرهای بزرگ همینطور افراد را جذب 
می کرد و قیامدشت یا پاکدشت و پرند همه به همین 
صورت شکل گرفته اند و اکثر کسانی که به این مناطق 
رفته اند کسانی نبودند که در شهر تهران خانه های خوب 
و مرفه داشته اند قاعدتا این افراد کسانی هستند که یا 
صاحب خانه ای نبودند و یا خانه بسیار کوچکی داشته 
اند و میخواستند شرایط رفاهی خود را بهتر کنند بنابراین 
در اصل مساله سوال وجود دارد که آیا واقعا مستاجران به 

حاشیه شهرها کشیده شده اند یا خیر.«
مناطق  جمعیت  افزایش  البته  افزود:»  کمالی  دکتر 
حاشیه شهرهای بزرگ می تواند ناشی از تحرک عادی 
جمعیت باشد بلاخره جمعیتی که در تهران ساکن است 
روز به روز بیشتر می شود و قاعدتا بخشی از این مهاجرین 
به سمت حاشیه تهران می روند. اما اگر این اتفاق واقعا 
افتاده باشد و مستاجران به دلیل عدم توانایی مالی به 
سمت حاشیه های شهر رفته اند و اگر ما شواهد عینی 
قابل استنادی به لحاظ آماری پیدا کنیم که نسبت به 
اشکال  این  دهد  نشان  را  جدی  های  تفاوت  گذشته 
وجود دارد که ما شکاف فرادست و فرودست بین مناطق 
شهری و مناطق حاشیه ای اعم از شهرهای حاشیه ای 
مثل پردیس و پرند و یا مناطق جنوبی تر مثل روستاهای 
اطراف قیامدشت و پاکدشت و غیره ایجاد می کنیم به 
عبارت دیگر نظام طبقاتی را ما در ابعاد بزرگتری از داخل 

شهر بازتولید می کنیم.«
در  که  بود  چنین  گذشته  در  کرد:»  خاطرنشان  وی 
شهرها مناطق کم برخوردار و مناطق برخودارتر داشتیم 
که به آن در اصطلاح جنوب و شمال شهر گفته میشد 
که این فاصله طبقاتی به اطراف تهران کشیده می شود 
بنابراین اگر واقعا مستاجران به حاشیه های شهر پناه 
برده باشند گذشته از این که دسترسی های رفاهی این 
دسته از افراد کم می شود و مشکلات عینی ایجاد می 
کند جدای از آن احساس محرومیت نسبی را در این افراد 
تقویت می کند یعنی باعث می شود که این دسته از افراد 

تصور کنند که از جامعه رانده شده =اند و احساس تعلق 
آنها نسبت به اجتماع کمتر می شود.«

وی در پاسخ به اینکه آیا دولت ها تاکنون برنامه ای برای 
حل مشکل حاشیه نشینی داشته اند و آیا مشکل حاشیه 
خیر،  یا  است  شده  تشدید  گذشته  به  نسبت  نشینی 
گفت:» از سال های دهه ۴0 بعد از آنکه تقسیم اراضی 
روستاها در انقلاب شاه و ملت اتفاق افتاد نظام توزیع 
درآمدی به گونه ای شد که روستاها در سطح پایین قرار 
گرفتند و شهرها مزیت های اقتصادی و اجتماعی پیدا 
کردند چه از لحاظ اموزش و چه از لحاظ ویژگی های 
فرهنگی و بخصوص اقتصادی و بسیاری از مناطقی که 
در اطراف شهرهای بزرگ وجود دارند که تنها مختص به 

تهران نمی شود اساسا از همان دهه ۴0 بوجود آمدند.«
دکتر کمالی افزود:» حاشیه نشینی به دلایل جمعیتی 
هم اتفاق افتاده است به عنوان مثال برخی از شهرها 
چون به لحاظ طولی به صورت افقی رشد کردند در نتیجه 
روستاهای اطراف خود را بلعیدند و اینقدر بزرگ شدند که 
آن روستاها دیگر وجود ندارند به عنوان مثال ده ونک یک 
ده بود ولی به مرور که تهران بزرگتر شده در وسط شهر 
قرار گرفته است ولی سبک زندگی که در آنجاها باقی 
مانده همچنان تقریبا با یک فرازونشیبی همانی است 
که قبلا بوده است پس حاشیه نشینی از گذشته وجود 

داشته است.«
وی گفت:» متاسفانه سیاست های واحد و کارآمدی 
برای اینکه روستاها بتوانند جمعیت خوبی را جذب کنند 
وجود نداشته است البته به لحاظ مکانیسم اجرایی هم 
اگر بخواهیم به آن فکر کنیم شکل کشاورزی قدیمی ما 
دستی و سنتی بوده و الان در بسیاری از مناطق مکانیزه 
شده که معنی آن به طور ضمنی این است که کارگر 
کمتری لازم است بعلاوه اراضی کوچک و خورد شده 
اند و کسانی که صاحب اراضی بودند فوت کردند و این 
اراضی میراث بوده و به کسانی که به ارث رسیده کوچک 
و کشاورزی در یک زمین  اقتصادی  بنابراین کار  شده 

کوچک سودآور نیست.«
دکتر کمالی در ادامه تاکید کرد:»ما جدای از اینکه هیچ 
سیاستی برای اشتغال زایی در روستاهای خود نداشته 
ایم تا برای داشتن زندگی بهتر مهاجرت نکنند جدای از 
آن یکسری عوامل ناخواسته ای هم این قضیه را تشدید 
کرده است و فکر نمی کنم که الان یک اتفاق ویژه ای در 
زمینه حاشیه نشینی رخ داده باشد من فکر می کنم آنچه 
که درباره حاشیه نشینی مستاجران گفته می شود بیشتر 
گمانه زنی است ضمن اینکه این نقاطی که ما می گوییم 
حاشیه نشین هستند استارت آنها در زمان دولت احمدی 

نژاد زده شده است.«
وی افزود:»این سیاست که شهرک های حاشیه ای 
و مسکن های مهر ایجاد کردند مثل پردیس و پرند اگر 
بخواهد موفق باشد معنی اش این است که بتواند جذب 
جمعیت کند و جمعیت باید از درون شهرها به این مناطق 
بیایند نه اینکه از مناطق محروم به سمت این شهرک های 
حاشیه ای روی آورده شود. این جمعیت ساکن نیستند 
به عبارتی توریست مانند هستند اما دایمی تر هستند 
ولی در زمان ساخت شهرک ها در اطراف شهرهای بزرگ 
انها داشته  بر این بود که افراد سکونت دایم در  فرض 
باشند و کسانی هم که جذب می شوند صاحب خانه 
نباشند سیستم سهمیه بندی آن هم همین بود که به 
کارمندان و کارگران و کسانی که صاحب خانه نیستند 
امتیازات بیشتری داده شود که بتوانند این مسکن ها را 

تهیه کنند. «
وی خاطرنشان کرد:» الان ما اثر این سیاست ها را می 
بینیم که سال ها از آن گذشته است. ممکن است برخی 
از گروه ها در ابتدای ساخت شهرک ها که امکاناتشان 
پایین بود این خانه ها را نگه می داشتند اما ساکن آن نمی 
شدند چون امکاناتی وجود نداشته است اما الان که این 
شهرک ها امکانات بیشتری دارند معلوم است که بخش 
بیشتری از جمعیت به سمت این شهرک های حاشیه ای 
روی می آورند. کاری که وزارت راه و شهرسازی کرده این 
است که در نحوه ساخت این شهرک ها بازنگری کرده تا 

مردم ساکن این شهرک ها شوند.«
وی درباره آسیب های ناشی از حاشیه نشینی گفت:» 
آسیب های اجتماعی در این مناطق لانه می کند به دلیل 
اینکه افراد از اقوام و فرهنگ های مختلف ساکن این 
شهرک ها شده اند. چون حتی وقتی می گوییم طبقات 
پایین تر به سمت این مناطق حاشیه ای می روند همه 
این افراد یکجور نیستند ولی در کنار هم قرار می گیرند 
بنابراین چالش فرهنگی در وهله اول برای آنها پیش می 
آید بعلاوه اینکه چون آنجا هنوز حاکمیت دولتی وجود 
ندارد قطعا چالش های امنیتی و نابهنجاری ها در این 
مناطق زیاد خواهد شد همچنین چون این افراد از جامعه 
اصلی به این مناطق رانده شده اند و تعلق خاطر آنها قطعا 
به این است که به شهر برگردند و این مناطق حاشیه ای 
را یک سکونتگاه واسطه می دانند تا یک مدت با هزینه 
های کمتری در مناطق حاشیه ای سکونت کنند و پس 
انداز کنند و بتوانند به شهر برگردند بنابراین در این مناطق 
احساس تعلق ندارند از لحاط فاصله طبقاتی و گرفتاری 
بیشتر  نیز  انها  در  کنند محرومیت  پیدا می  که  هایی 

می شود.«

استاندار ایلام خبرداد
رشد 522 درصدی خروج زائران ایرانی از مرز مهران

 استاندار ایلام گفت: امسال ۲۱۹ هزار و ۶7۸ زائر در ایام محرم از مرز مهران خارج شده 
که این میزان نسبت به سال گذشته رشدی ۵۲۲ درصدی داشته است.

قاسم سلیمانی دشتکی از استقبال گسترده زائران ایرانی از مرز مهران در ایام محرم خبر 
داد و گفت: میزان خروج زائران از مرز مهران سال گذشته حدود ۳۵ هزار و ۲۶7 نفر بوده 

است.
 وی افزود: همچنین سال گذشته تعداد زائران ورودی ایرانی از مرز مهران حدود ۴0 هزار 
و 7۲7 نفر بود که این میزان سال ۹۸ به ۱۸7 هزار و ۲77 نفر رسیده و رشدی ۳۵۹ درصد 

داشته است.
استاندار ایلام با بیان اینکه تردد زائران ) ایرانی و خارجی( از مرز مهران از اول محرم تاکنون 
رشد ۱۹۱ درصدی داشته گفت: طی ۲۱ روز گذشته از اول محرم تاکنون بیش از ۵۲۹ هزار 

و ۴7۹ هزار زائر از مرز مهران تردد داشته است.
سلیمانی دشتکی با بیان اینکه پیش بینی می شود امسال بیش از چهار میلیون زائر از مرز 
مهران به عتبات عالیات تردد کنند، افزود: این درحالی است که از اول محرم تا ۲۱ محرم 

سال گذشته حدود ۱۸۱ هزار و ۹۶0 تردد به ثبت رسیده بود.
وی در ادامه از بهبود وضعیت مسیرهای اربعین در استان نسبت به سال گذشته خبر داد 
و گفت: از جمله اقدامات انجام شده می توان به احداث و تکمیل بزرگراه های محورهای 

اربعین به طول ۲۸ کیلومتر و احداث و تکمیل راه اصلی به طول ۲0 کیلومتر اشاره کرد.
استاندار ایلام افزود: حفاری بیش از سه هزار متر طول تونل ) یک هزار متر در مسیر ایلام 
به مهران(، ایجاد یک زیرگذر و ۲ کنارگذر برای جداسازی مسیر ورودی و خروجی پایانه 
مسافربری برکت، بهسازی و آسفالت ۱۱ کیلومتر از کنار گذر غربی مهران، احداث زیرگذر 

بزرگراه مهران - مرز بعد از ترمینال برکت از دیگر اقدامات صورت گرفته است.
سلیمانی دشتکی گفت: همچنین می توان به احداث جاده های دسترسی به ترمینال 
برکت در ضلع غربی و شرقی به طول چهار کیلومتر، ۴۱ کیلومتر روکش آسفالت، ۳۴0 
کیلومتر لکه گیری، ۲ هزار کیلومتر خط کشی، ۲۳ کیلومتر ایجاد نیوجرسی، ۱۱ کیلومتر 
راه احداثی، ۶ هزار و ۵00 عدد تابلو علائم راهنمایی و رانندگی در مسیرهای اربعین، ۳۴ 
دوربین نظارت تصویری در راه ها و پایانه مرزی و افزایش ایکس ری ها از هشت به ۱0 
عدد اشاره کرد. وی افزود: همچنین ایجاد هفت کیلومتر روشنایی مسیر، احداث عرشه ۲ 
دستگاه پل ۱00 متری و ساخت یک دستگاه پل ۳0 متری، تکمیل زیرگذر ارغوان و نصب 
جت فن ها )۴۲ دستگاه( در مسیر ایلام به مهران و اجرای ۵000 متر روشنایی تونل قلاجه 
و برق رسانی به طول ۱0 کیلومتر، افزایش ۶00 سرویس بهداشتی و ... ایجاد هشت هزار 
متر سایه بان در پایانه مرزی مهران از دیگر اقدامات انجام شده برای تسهیل در تردد زائران 
است. استاندار ایلام در ادامه به اتمام پروژه های در دست اقدام برای رفع گره های ترافیکی 
تا اربعین امسال از جمله زیرگذر ارغوان، آسفالت و تکمیل کمربند غربی مهران، ایجاد 
کمربند شرقی پایانه برکت به طول چهار کیلومتر، تکمیل زیرگذر واقع در تلاقی کمربندی 
غربی و مسیر مهران به پایانه تا اربعین امسال اشاره کرد.  وی گفت: افزایش یک پارکینگ 
بزرگ دیگر به مساحت ۱0 هکتار علاوه بر ۸0 پارکینگ موجود، استقرار اکیپ ماشین آلات 
راهسازی استان های معین، استقرار ۹0 پایگاه ثابت و سیار خدمات بهداشتی و درمانی 
در مسیرهای اربعین استان، بکارگیری ۲00 دستگاه آمبولانس، ۱0 دستگاه اتوبوس 
آمبولانس، ۱0 دستگاه موتورولانس، هماهنگی برای استقرار ۹ فروند بالگرد جهت ارائه 
خدمات درمانی و امدادی برای اربعین امسال در دستور کار است.  سلیمانی دشتکی در 
ادامه به خدمات امدادی در اربعین امسال نیز اشاره کرد و گفت: ایجاد ۱۴ پایگاه موقت 
امدادی و ۱۲ پایگاه ثابت امداد و نجات در مسیرهای مواصلاتی، آمادگی کامل ۳۵ تیم 
عملیاتی و استقرار سه تیم واکنش سریع در قرارگاه مرزی مهران، استقرار پنج تیم موتوری 
و ۱۴ دستگاه خودرو نجات  آمبولانس  پایانه مرزی مهران، اختصاص ۳۸ دستگاه  در 

اقداماتی است که برای اربعین امسال در این حوزه انجام شده است.
استاندار ایلام همچنین گفت: از ۱0۲ کیلومتر مسیر چهار بانده ایلام - مهران تنها ۹ 

کیلومتر مسیر باقی مانده که نیمه اول سال آینده کل این مسیر چهاربانده می شود.

 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان :

صادرات استان اصفهان ۹ برابر بیشتر از
 واردات است

ارزش صادرات محصولات  تجارت اصفهان گفت:  و  رییس سازمان صنعت، معدن   
صنعتی، خدماتی و تجاری این استان به کشورهای خارجی چهار میلیارد دلار و حدود ۹ 

برابر بیش از واردات است.
این استان ۴۴۶ میلیون  به  از سایر کشورها  ایرج موفق اظهارداشت: میزان واردات 
دلار است و مقایسه با صادرات نشان می دهد که تولید در این منطقه به اصطلاح زنده و 
در جریان است. وی با بیان اینکه این سازمان برای توسعه صنعت و کسب و کار در کنار 
بخش خصوصی است و از هیچ کمک و همکاری دریغ نمی کند، اضافه کرد: در ۲ ساله 
اخیر بیش از ۳۴ هزار پروانه کسب و ۹۴۶ مجوز جدید سرمایه گذاری در این منطقه صادر 
شد. رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت اصفهان با اشاره به آماری دیگر در بخشهای 
صنعتی و خدماتی یادآور شد: در این مدت ۶۸7 پروانه بهره برداری و ۱07 طرح توسعه 
در بخش صنعت استان صادر شد و ۳۶ مجوز پخش کالا در اختیار متقاضیان قرار گرفت. 
موفق به صدور ۴7 مجوز معدن، ۴۸ مورد تمدیدی، ۵۶ مجوز اکتشاف و ۳۴ گواهینامه 
کشف در استان اشاره و خاطرنشان کرد: اصفهان رتبه ۲ ثبت سفارش در کشور را به خود 
اختصاص و ۱0 درصد صنعت کشور را در خود جای داده است. وی با تاکید بر این که 
مقابله با تحریم ها مستلزم استفاده حداکثری از ظرفیت بخش خصوصی است، گفت: در 
این ارتباط کاهش زمان استعلام ها و کم کردن ساز و کار اداری و سهولت در صدور مجوزها 
از جمله فعالیت هایی به شمار می رود که توجه بیش از گذشته به آن موجب شده شرایط 
بهتری در صنعت رخ دهد. رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت، تفویض اختیار به 
تشکل ها و انجمن های کشوری و استانی را مفید خواند و تصریح کرد: خوشبختانه فعالان 
اقتصادی و سازندگان بخش خصوصی و صنعتی از توانایی بالایی برخوردارند و تکیه بر آنها 
در تصمیم گیری ها، اجرای طرح ها و مدیریت امور نقش بسزایی در پیشبرد اهداف ایفا می 
کند.  اصفهان با بیش از پنج میلیون نفر جمعیت، بیش از ۹ هزار واحد تولیدی کوچک و 
بزرگ با سرمایه ۲۲۱ هزار میلیارد ریال و اشتغال ۲۶۳ هزار نفر، حدود ۸۴0 معدن در حال 
بهره برداری با سرمایه گذاری بیش از ۱0 هزار میلیارد ریال و حدود ۱۸0 هزار واحد صنفی 

صنعتی ترین استان کشور محسوب می شود.

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی :

منطقه آزاد مازندران تا پایان سال ۹۸ به 
سرانجام می رسد

 عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت که مصوبه هیات وزیران برای تاسیس 
منطقه آزاد در مازندران در صورتی که هفته جاری به مجلس ارائه شود، تا پایان سال ۹۸ 

به سرانجام می رسد.
علی اصغر یوسف نژاد افزود : چنانچه دولت لایحه منطقه آزاد مازندران را تا پایان هفته 
جاری به مجلس شورای اسلامی ارسال کند، این لایحه به صورت یکپارچه با لایحه هشت 
منطقه آزاد و ۸0 مناطق ویژه اقتصادی مصوب مجلس که به دلیل برخی ایرادات از سوی 

شورای نگهبان به مجلس عودت داده شد، بررسی می شود.
وی بررسی یکپارچه این دو لایحه را تسریع در به سرانجام رسیدنشان در مجلس شورای 
اسلامی برای سال جاری بیان کرد و گفت: پیش از این انتظار می رفت که دولت این لایحه 
را که در هیات وزیران نیز مصوب شد، به همراه معرفی وزرای آموزش و پرورش و میراث 
فرهنگی و گردشگری به مجلس بفرستد که این کار انجام نشد. نماینده مردم شهرستان 
های ساری و میاندرود در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: با پیگیری نمایندگان مردم 
استان در مجلس شورای اسلامی و وعده دولت به نظر می رسد که این لایحه در هفته 
جاری به مجلس شورای اسلامی ارسال شود و به محض ارسال، مجلس اعلام وصول می 
کند تا بتوانیم هر چه سریعتر این لایحه را مصوب کنیم. یوسف نژاد افزود: شرایط حاکم بر 
مجلس شورای اسلامی به گونه ای است که مخالفت تاثیرگذاری برای تشکیل منطقه آزاد 
تجاری در مازندران وجود ندارد و پیش بینی ما این است که لایحه منطقه آزاد این استان 
با کمترین مخالف مصوب شود. هیات دولت ۱۱ شهریور ماه امسال تشکیل منطقه آزاد 
مازندران را با سه لکه در بندر امیرآباد، فریدونکنار و نوشهر تصویب کرد. این مصوبه باید در 

قالب لایحه ای به مجلس ارسال و در آنجا هم تصویب شود.

 استاندار اردبیل:

مدیران ناکارآمد از قطار دولت پیاده می شوند
 استاندار اردبیل گفت: مدیرانی که انگیزه خدمتگزاری نداشته و ناکارآمد باشند از قطار 

دولت پیاده می شوند.
اکبر بهنامجو روز دوشنبه در جلسه شورای اداری اردبیل در نمایشگاه هفته دفاع مقدس 
اردبیل افزود: با هیچ مدیری عقد اخوت نبسته ایم و با هیچ کسی هم تعارف نداریم چرا که 

معتقد به تلاش و فعالیت بیشتر برای پیشبرد اهداف دولت و نظام هستیم.
وی اضافه کرد: بسیاری از مدیران دستگاه های اجرایی استان کارآمد بوده و در تولید و 
اشتغال برنامه ها و طرح های خوبی ارائه داده اند. استاندار اردبیل با بیان اینکه باید با روحیه 
دفاع مقدس و بسیجی کارها را پیش برد، بیان کرد: در سال های اخیر کارهای بسیار بزرگی 
از جمله پیشرفت فیزیکی راه آهن اردبیل- میانه و احداث چندین واحد تولیدی از سوی 
سرمایه گذاران بخش خصوصی در استان صورت گرفته است. بهنامجو اضافه کرد: احداث 
بزرگراه ها ،سدهای خاکی و چندین طرح گردشگری افق روشنی را برای استان ترسیم 
کرده  و انتظار می رود بیش از گذشته مدیران دستگاه های اجرایی حمایت از سرمایه گذاران 
را در اولویت کاری خود قرار دهند. وی کاهش  آسیب های اجتماعی در استان را مستلزم 
مشارکت همگانی دانست و افزود: یکی از آسیب های اجتماعی نگران کننده در استان 
افزایش طلاق است، در سال های اخیر 70 درصد طلاق در این استان در هفت سال اول 

زندگی اتفاق افتاده و باید برای کاهش آن مشاوره های قبل از ازدواج تقویت شود.

لانه کردن آسیب های اجتماعی در شهرک های حاشیه ای

چالش های امنیتی و نابهنجاری ها در مناطق حاشیه نشین

اجتماعی

جملاتی همچون »باز هم اول مهر شد و مکافات بیدار شدن تو؟ دیر شد سرویس رفت؟ 
میام مدرسه به همه می گویم چقدر صبح ها اذیت می کنی« و هزاران جمله دیگر دیالوگ 
هایی است که با آغاز سال تحصیلی در خانواده هایی که فرزند دانش آموز دارند، مشترک 
است غافل از این که بیان کلمات امیدبخش والدین، شوق رفتن به مدرسه را دوچندان می 

کند.
هر ساله با آغاز سال تحصیلی و پایان یافتن زنگ تعطیلات تابستانی، چهره شهر تغییر 
می کند؛ دانش آموزان شادان و خندان دست در دست والدین با لباس فرم های رنگارنگ 
و کیف های پر از دفترهای کارتنی و مدادرنگی های تراشیده، راهی خانه دوم می شوند تا 

طعم آموزش را بچشند.
خانه دومی که اولیای جدید، سکاندار آن و همکلاسان رقبایی محسوب می شوند که 
علاوه بر احاطه کردن فضای آموزشی، ذهن را هم تسخیر می کنند تا رقیب را از دوستی 

معلم کنار بزنند.
اما این که چه کنیم تا دانش آموزان شوق رفتن به خانه دوم داشته باشند و در آن جا 
احساس نشاط و شادی بیشتری کنند و هرگز عطای رفتن به مدرسه را به لقایش نبخشند، 
هنری است که والدین به عنوان معماران ذهنیتی با نشاط از مدرسه برای فرزندان باید داشته 

باشند.
موضوعی که عطیه سروش به بیان چند و چون هنرنمایی والدین در میدان تحصیل 
فرزندان پرداخت. وی با یادآوری این مطلب که دانش آموزان در تابستان زمان بیشتری برای 
استراحت و تفریح داشتند و حال با بازگشایی مدارس و اجبار بر حضور منظم در آن، دچار 
استرس، پرخاشگری و گاه تنفر از حضور در کلاس درس می شوند، گفت: لازم است والدین 
برای کم شدن این اضطراب ها و بازگشت کودکان به روال عادی، مدیریت هایی انجام دهند.
وی توصیه کرد: اعضای خانواده با درک این موضوع، باید از بار میهمانی و دیرخوابی 
بکاهند و ضمن توجه به تغذیه دانش آموز خود، به تغذیه آرامش بخش همچون انواع لبنیات 

پیش از خواب او توجه کنند.
این روانشناس کودک، در ادامه این گفت و گو، بر نقش موثر کلام و نوع بیان والدین در 
ایجاد یا کاهش استرس دانش آموز تاکید کرد و اظهار داشت: اصرار زیادی، بیان کلمات 
استرس زا و تهدیدآمیز با این مضموم که وای مدرسه دیر شده یا باید زود بخوابی وگرنه دیر می 
رسی، بکاهند تا کودکان پروسه رفتن به مدرسه را همراه با استرس و اضطراب تجربه نکنند.

وی خاطرنشان کرد: نکته ای که والدین نباید از نظر دور بدارند این است که رفتار نامناسب 
والدین ناقل این اضطراب و استرس است و باعث می شود کلمه بازگشایی مدارس برای 
کودکان از خوشایندی به ناراحتی تغییر جهت دهد. تمام تلاش والدین بر این استوار است 
که فرایند ورود به مدرسه یک فرایند همراه با خوشحالی برای کودکان باشد پس باید نکاتی 
که سودمند و خوشایند است، برای کودکان استفاده کنند به عنوان مثال از تجربیات خوب 

خود در دوران مدرسه بگوید نه از دل آشوب شب های امتحان.
سروش در بخشی دیگر از این گفت و گو، با اشاره به این که مسئولیت بیدار شدن کودک 
را باید به خود او سپرد، گفت: والدین برای بیدار شدن صبح کودکان حتما ساعت زنگ دار 
در کنار آنان قرار دهند و به این وسیله مسئولیت بیدار شدن را بر عهده وی بگذارند. ممکن 
است این روند بیدار شدن کودک یکی دو هفته طول بکشد تا کودکان به روال عادی بازگردند 
اما باید در کنار افزایش آستانه تحمل، دانست که استرس و اضطراب و به زبان آوردن کلمات 

تهدیدآمیز به روال عادی افتادن این مساله می افزاید و تشدید می کند.

به بیان این روانشناس بالینی، بزرگترین کمک به کودک این است که والدین آرامش خود 
را حفظ کنند و در گفتار و رفتارشان استرس وجود نداشته باشد چرا که کودکان بیشتر از این 

که سخن ما را بشنوند رفتار ما را می بینند.
گوش شنوای دانش آموز باشیم

در ادامه این گفت و گو، مساله کاهش استرس دانش آموزان در فضای آموزشی مطرح شد 
که سروش درباره آن خاطرنشان کرد: با گوش دادن به درددل های کودک از فضای آموزشی 
بدون هیچ گونه برخورد سلبی، می توان هر آنچه را که در ذهنشان منجر به ایجاد افکار منفی 
می شود، تعدیل کرد. پس والدین باید تلاش کنند مواردی را که به گوش کردن فعال کمک 

می کند، مدنظر داشته باشند.
وی با بیان این که نصیحت و پند و اندرز بی موقع از بار مثبت آن می کاهد و احساس 
کودک را بی اهمیت می کند، یادآور شد: هرگونه بی اهمیتی و کم ارزش کردن احساس 
کودک، فاجعه می سازد. پس اگر فرزند با والدین دردل می کند، بهتر است بدون هیچ 

قضاوت و برچسبی گوش دهند و سپس احساس خود را منعکس کنند.
سروش توضیح داد: وقتی این رابطه خوشایند و همدلانه ایجاد شود در کودک اطمینان و 
اعتماد قلبی به وجود می آید که با آن می تواند فضای آموزشی و در کنار همسالان و اولیای 
مدرسه بودن را به نحو احسنت بگذراند. وی درباره شرایط اضطراب شدید فرزندان از جدا 
شدن از والدین هم توصیه کرد: بهتر است والدین با یک روانشناس کودک در ارتباط باشند 
و طبق توصیه های او گام بردارند و کم کم از دانش آموز فاصله بگیرند. باید والدین زمان 
جدایی و بازگشت را به کودک بگویند و از دادن وعده های دروغین بکاهند. این روانشناس 
درباره چگونگی کاستن بار اضطراب دانش آموز از فضای آموزشی هم اظهار داشت: خوب 
است که والدین همه جای مدرسه را به او نشان دهند و با آرامش به سوال های احتمالی 
او پاسخ دهند چرا که بچه ها وقتی نمی دانند قرار است چه اتفاقی برایشان بیافتد، دچار 
استرس می شوند پس باید بداند در هنگام دستشویی رفتن، تغذیه خوردن یا درخواست از 
معلمان در مدرسه چکارکند. وی تاکید کرد: این آموزش ها را بدون کلام منفی و تحقیر آمیز 
و با روی خوش و آرام به بچه یاد بدهیم و به او اطمینان دهیم که در مدرسه کسانی هستند 

که پاسخگوی سوالات تو باشند.
گزارش از فاطمه دهقان نیری

یک روانشناس کودک:
والدین، سازندگان ذهنیتی پرنشاط از مدرسه برای فرزندان هستند

 رئیس پلیس پیشگیری نیروی انتظامی از حضور و استقرار تیم های نظارتی، گشتهای 
محسوس و نامحسوس به استعداد ۴۳ هزار نیرو در قالب ۱7 هزار مورد انواع گشت در معابر 
اصلی منتهی به مدارس خبر داد و گفت: این تیم های گشتی با هرگونه مزاحمت و تخلف 

برخورد جدی می کنند.
سردار محمد شرفی با اشاره به حضور مقتدرانه و جدی پلیس در طرح بازگشایی مدارس، 
نیروی انتظامی را تامین کننده نظم و امنیت و همکاری شهروندان و والدین دانش آموزان با 
پلیس را در خدمت رسانی هرچه بهتر مهم ارزیابی کرد. وی با اشاره به برگزاری جلسات تعاملی 
متعدد با انجمن های اولیا و مربیان در طول سال تحصیلی اظهار داشت: هدف از برگزاری 
این جلسات آموزشی از سوی کارشناسان پلیس پیشگیری، آشنایی والدین و دانش آموزان 
با تهدیدات و آسیب های اجتماعی و فرهنگی و راه های مقابله با این آسیب ها به جوانان 
است. رئیس پلیس پیشگیری ناجا افزود: برخورد قاطع با مزاحمان خیابانی و بر هم زنندگان 
نظم و امنیت عمومی از مهمترین تمهیدات پلیس پیشگیری برای بازگشایی مدارس است؛ 
تیم های نظارتی، گشت های محسوس و نامحسوس به استعداد ۴۳ هزار نیرو در قالب ۱7 
هزار مورد انواع گشت با استقرار در معابر اصلی منتهی به مدارس با هرگونه مزاحمت و تخلف 

برخورد جدی خواهند کرد. سردار شرفی با بیان اینکه امیدواریم بتوانیم آرامش و اطمینان 
خوبی را برای دانش آموزان و خانواده های آن ها به وجود بیاوریم، تصریح کرد: پلیس با تمام 
توان در راستای تامین نظم، امنیت و ارتقای آرامش و احساس امنیت شهروندان تلاش می 
کند و تا رسیدن به شرایط ایده آل و اطمینان بخش به ماموریت خود ادامه خواهد داد. این 
مقام انتظامی افزود: همکاری شهروندان و والدین، پلیس را در خدمت رسانی هر چه بهتر 
یاری خواهد کرد و ما توقع داریم که تمام سازمان های متولی پلیس را در تامین نظم و آرامش 
همگانی یاری کنند. وی خاطرنشان کرد: پلیس با رویکردی جامعه محور به دنبال تحقق 
مشارکت فعال آحاد مختلف جامعه است و تجربه ثابت کرده که همراهی مردم در هر طرحی 
موفقیت آن را تضمین خواهد کرد و در این راستا بیش از ۲ هزار و 700 پلیس افتخاری در 
طرح تامین امنیت مدارس مشارکت می کنند. شرفی پیشگیری از آسیب های اجتماعی در 
جامعه را نیازمند عزم جدی تمام سازمان های فرهنگی و اجتماعی دانست و افزود: برگزاری 
جلسات آموزش های همگانی و توصیه های پلیسی برای دانش آموزان از دیگر فعالیت های 
پلیس است. رئیس پلیس پیشگیری ناجا به مدیران مدارس و اولیای دانش آموزان توصیه کرد 
که هر نوع بی انضباطی در این خصوص را سریعا به مرکز فوریت های پلیس ۱۱0 اطلاع دهند.

رئیس پلیس پیشگیری نیروی انتظامی:

تیم های نظارتی پلیس در مسیر تردد دانش آموزان مستقر می شوند
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در گفت وگو با معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها اعلام شد

همه چیز درباره قطار سریع السیر
 تهران-قم-اصفهان

معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها شرکت ساخت و توسعه زیر بناهای 
پروژه قطار سریع السیر تهران-قم- حمل ونقل گفت: طی ماه های اخیر پیشرفت 
اصفهان سرعت بیشتری گرفته و پنج شرکت و موسسه در بخش قم اصفهان فعال 

شده اند.
عباس خطیبی اظهار کرد: در حال حاضر نسبت به گذشته شرایط بهتری در این 
پروژه پیدا کردیم و در فاصله قم تا اصفهان که در ماه های گذشته رکود نسبی داشتیم، 
عملیات اجرایی مان را آغاز کردیم و پنج شرکت در این بخش که ۲۴۵ کیلومتر است، در 

حال فعالیت هستند.
وی با بیان اینکه سه روز پیش وزیر راه و شهرسازی به همراه هیاتی از این پروژه بازدید 
کرد، افزود: دربخش های مختلف اجرای آبراه ها، خاکریزها، بخش های حفاظتی و... 
وضعیت مناسبی در کارگاه های احداث شده وجود دارد. بر اساس آخرین آمار موجود 
حدود ۲0۴ دستگاه و ماشین آلات و بیش از ۱70 نفر نیروی انسانی در این مسیر فعال 
هستند، شرایط روز به روز بهتر می شود و تلاش داریم تا به حالت طبیعی و نرمال برسد.

پیگیری برای بازگشایی باقیمانده ال سی حدود ۱۰ میلیاردی
معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها شرکت ساخت و توسعه زیر بناهای 
حمل ونقل در پاسخ به سوال دیگری درباره آخرین وضعیت فاینانس و ال سی چینی نیز 
ادامه داد: در زمینه بازگشایی ال سی هم وضعیت نسبتا مناسبی داریم و باقیمانده آن را 
نیز در تلاش برای بازگشایی بخش دیگر ال سی چین هستیم تا بتوانیم کار را جلو ببریم.
خطیبی اضافه کرد: ال سی چینی در نظر گرفته شده برای این پروژه حدود ۱۳.۶ 
میلیارد یوآن چینی بود که از این عدد تا کنون چهار میلیارد یوآن عملیاتی شده و ما بقی 
آن نیز در دستور کار قرار دارد و کارها در همین سطح در حال انجام است. برای ادامه 
فعالیت در این خط ریلی پیگیری های لازم برای بازگشایی باقیمانده ال سی مورد نظر 

در حال انجام است.
وی با اشاره به اینکه تا کنون با همان ال سی چهار میلیارد یوآن گذشته عملیات اجرایی 
انجام شده است، گفت: از این به بعد نیاز داریم برای ادامه پروژه و پیشرفت بیشتر در آن، 
باقیمانده ال سی را بازگشایی کنیم که اقدامات لازم در این زمینه در دست پیگیری قرار 

دارد اما در این زمینه مشکلی وجود ندارد.
معاون ساخت و توسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها شرکت ساخت و توسعه زیر بناهای 
حمل ونقل همچنین درباره میزان پیشرفت فیزیکی خط ریلی سریع السیر تهران-قم-
اصفهان در بخش های مختلف و کل پروژه، اعلام کرد: حدود ۵۸ درصد زیرسازی در 
محدوده قم تا اصفهان انجام شده و باید اصلاحاتی روی آن انجام شود که ممکن است 
ضریب پیشرفت فیزیکی آن را کاهش دهد. در اسکوپ نخست ۱۴ درصد پیشرفت 

فیزیکی  داریم و این عدد در کل پروژه به حدود پنج درصد می رسد.
پروژه قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان ۴۱0 کیلومتر  اینکه  بیان  با  خطیبی 
بوده که ۱۶۵ کیلومتر در مسیر تهران– قم و مابقی در بخش قم-اصفهان به طول 
۲۴۵ کیلومتر است، گفت: با توجه به اینکه می خواهیم از منابع تخصیص یافته شده 
هدفمند استفاده کنیم با توجه به اینکه زیرسازی قطعه قم-اصفهان انجام شده، ابتدا 
از این اسکوپ شروع خواهیم کرد اما به این معنا نیست که کاری در بخش تهران-قم 

انجام نمی شود.
تاخیر در زمان بهره برداری و اتمام به شرط تامین اعتبار

وی با تاکید بر اینکه همه تلاش مان را برای اتمام قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان 
به کار بسته ایم، افزود: گرچه در این پروژه ها نمی توان بازه زمانی دقیقی برای اتمام و 
بهره برداری مشخص کرد اما بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته، ساخت این خط 
ریلی  از سال ۱۳۹۳ در بازه زمانی پنج ساله برآرود شده است اما  فراز و نشیب ها و 

مشکلاتی داشت که تاخیر در آن به وجود آمده است.
معاون ساخت وتوسعه راه آهن، بنادر و فرودگاه ها شرکت ساخت و توسعه زیر بناهای 
حمل و نقل با بیان اینکه نمی توان از هم اکنون آمار قطعی درباره میزان اعتبار مورد نیاز 
کل پروژه ارائه داد و در پایان کار امکان محاسبه هزینه ها و ارزش پروژه وجود دارد، ادامه 
داد: در این اسکوپ برنامه ریزی ها برای اتمام آن انجام شده و هر قدر که ال سی آن 
بازگشایی شود برای مراحل دیگر پروژه نیز برنامه ریزی کرده و عملیات اجرایی را متناظر 

با آن آغاز می کنیم.
خطیبی همچنین در پاسخ به سوالی درباره اینکه ریل مورد نیاز این پروژه از تولید 
داخلی تامین می شود یا از طریق واردات، اظهارکرد: با توجه به اینکه طرف چینی 
فاینانس این خط ریلی را تامین می کند، ریل و سایر تجهیزات مورد نیاز سهم طرف 
خارجی بوده و از آن طریق تامین خواهد شد اما از ریل ملی برای دیگر خطوط ریلی 

درحال ساخت استفاده خواهیم کرد.
وی درباره سرعت در نظر گرفته شده برای قطار سریع السیر تهران-قم-اصفهان با 
توجه به اظهارات وزیر راه و شهرسازی گفت: بر اساس زیرسازی های صورت گرفته، از 
ابتدا سرعت ۳00 کیلومتر در ساعت برای این پروژه در نظر گرفته شده بود که اخیرا 
این سرعت به ۲۵0 کیلومتر کاهش یافت اما مجدادا با توجه به شرایط و تکنولوژی روز 
راه آهن پرسرعت در دنیا، آن را به همان سرعت ۳00 کیلومتر برگرداندیم و هم اکنون در 

حال اعمال تغییرات برای رساندن سرعت بهره برداری به این سرعت هستیم.

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران مطرح کرد:

جای خالی بخش خصوصی در لایحه
 قانون تجارت

 
رییس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران معتقد است در لایحه 
قانون جدید تجارت نظر بخش خصوصی لحاظ نشده و این مسئله میزان کارآمدی 

قانون جدید را با ابهام مواجه کرده است.
بهرام شکوری در گفت وگو با ایسنا، تشریح کرد: یکی از مسائلی که امروز در فضای 
سیاست گذاری و قانون گذاری کشور به چشم می خورد، عدم توجه به ماده ۲ و ۳ قانون 
بهبود مستمر محیط کسب و کار در موارد متعدد است، قانونی که در آن دولت مکلف به 
نظرخواهی از اتاق ها و تشکل های بخش خصوصی در تدوین مقررات و آیین نامه ها شده 

است درحالیکه حقیقت امر طور دیگر رقم می خورد.
وی ادامه داد: روال کار در سال های گذشته این طور بوده که نظرخواهی از بخش 
خصوصی یا به صورت نمایشی اتفاق می افتد به طوری که در حوزه یک مسئله مهم که 
کار کارشناسی آن ممکن است از چند هفته تا چند ماه زمان بر باشد، ظرف مدت چند 
روز از بخش خصوصی نظرخواهی می شود و به سرعت نیز لازم الاجرا می شود یا کلًا 

نظری از بخش خصوصی گرفته نمی شود.
فعالان  نظر  نپرسیدن  اینکه  بیان  با  ایران  اتاق  معدنی  صنایع  کمیسیون  رییس 
اقتصادی، می تواند برای بخش قابل توجهی از اقتصاد ایران مشکل آفرین شود، اظهار 
کرد: گاهی این عدم توجه به بخش خصوصی، در اتخاذ سیاست ها و دستورالعمل ها 
مربوط به یک حوزه است، مانند دستورالعمل های اعمال عوارض صادراتی بر مواد 
معدنی اما متاسفانه گاهی دامنه این بی توجهی و بی اعتنایی از شمول یک بخش مانند 
معدن نیز فراتر می رود و کل فعالین اقتصادی کشور را در بر می گیرد به طوریکه در نحوه 
بررسی لایحه قانون تجارت، شاهد اعتراض تمامی فعالان بخش های اقتصادی کشور 

به جای خالی بخش خصوصی در روند اصلاح این قانون هستیم.
شکوری با بیان اینکه تصویب ۳00 ماده قانونی از قانون تجارت در کمتر از چند روز، 
موج عظیمی از نگرانی ها را برای فعالین اقتصادی کشور ایجاد کرده است، گفت: این 
درحالیست که قانون تجارت  به عنوان  قاعده حاکم بر روابط بازرگانان و اعمال تجاری 
کشور، مهمترین قانون در زمینه امور تجاری و امور مربوط به بازرگانان است و لازم است 
به منظور جلوگیری از مشکلاتی آتی و دوباره کاری در اصلاح قوانین، امروز با دقت و 
حساسیت  بیشتری به اصلاح این قانون مبادرت شود. متأسفانه یکی از ضعف های 
قانون گذاری کشور این است که معمولًا بعد از تصمیم گیری به دنبال اصلاح برمی آییم.
به گفته رییس کمیسیون صنایع معدنی اتاق ایران در صورت تداوم شرایط فعلی در 
تصویب قانون تجارت، به واسطه محدودیت ها و مقررات غیر منطبق بر فضای کسب و 
کار، مشکلات جدیدی برای فضای اقتصادی و تجاری کشور ایجاد می شود و زمینه ساز 
افزایش دخالت دولت و دیگر دستگاه ها در اقتصاد کشور خواهد شد. در واقع از آنجا که 
این قانون بیش از ۸0 سال قدمت دارد، حداقل فعالان اقتصادی با کارکرد این قانون 
در فضای کسب و کار خود آشنا هستند و نظر آنها این است که به مراتب قانون قدیم، 

مشکلات کمتری را نسبت به یک قانون جدید و ناقص، رقم خواهد زد.
شکوری با بیان اینکه تردیدی در لزوم اصلاح قانون قدیمی تجارت وجود ندارد، 
تشریج کرد: قطعا ما به قانونی نیاز داریم که مباحث جدید تجارت را دربرگیرد اما اگر در 
تصویب این قانون، سرعت جایگزین دقت شود، تبعات آن برای اقتصاد کشور غیرقابل 
جبران خواهد بود به طوریکه نه تنها سرمایه گذاران خارجی را از ورود به بازار ایران سرد 
می کند بلکه سرمایه گذاران داخلی را نیز با مشکلات عدیده ای مواجه خواهد ساخت. 
به طور مثال در اصلاحیه این قانون بیش از حد به عرف استناد داده شده است که این 
مسئله برای فعالین اقتصادی  ابهام آفرین است و زمینه تعارضات جدی را بین گروه های 

اقتصادی ایجاد خواهد کرد.
وی با اشاره به آغاز روند اصلاح این قانون از ۱۵ ستل قبل، تاکید کرد: صرف زمان 
حتی یکساله در تصویب کارشناسانه این قانون، زمان قابل توجهی نخواهد بود به شرط 
آنکه این زمان صرف مطالعه و تعمیق در قانون تجارت شود. اکنون ۱۵ سال از شروع 
روند اصلاح این قانون می گذرد اما این طولانی شدن روند بررسی لایحه، به معنای 
بررسی دقیق تر غنای قانون نبوده و اصلاحیه قانون تجارت در شرایط مسکوت باقی 

مانده بود.
رییس کمیسیون صنایع معدنی اتاق ایران ادامه داد: از طرف دیگر تجارت یک مسئله 
بسیار تخصصی است، تا افراد در بطن موضوع نباشند و نسبت به آن آگاهی نداشته 
باشند، نمی توانند در رابطه با جزئیات آن نظر دهند. در نتیجه با صلاحیت ترین افراد در 
این زمینه، اعضای انجمن ها، تشکل ها و اتاق های بازرگانی هستند که با تکیه بر دانش و 

تجربه خود، می توانند گامی مثبت جهت کمک به دولت، مجلس و ملت بردارند.

5 اقتصادی

وزیر صنعت، معدن و تجارت می گوید که در مورد واحدهای تولیدی که کج دار و مریز 
کار می کنند، خلاء آماری وجود دارد. به اعتقاد او؛ در ایران نظامِ تامینِ مالیِ تولید به 
بانک ها تکیه دارد حال آنکه تولید را باید به سرمایه های مردم و سرمایه گذران متکی 
کنیم تا اینگونه زمینه مشارکت قشر وسیعی از افراد جامعه در فعالیت های اقتصادی 

فراهم شود.
تولید در اقتصاد سیاسی بوروکراتیک ایران خود به خود با چالش هایی مواجه است؛ 
حال باید به این چالش ها، نرخ پایین سود فعالیت تولیدی، نرخ بالای بهره بانکی، 
تحریم ها، مالیات  مضاعف، بازدهی بالای فعالیت های نامولد، قاچاق کالا، تعرفه های 
پایین برای واردات کالاهای اساسی )بین ۵ تا ۵0 درصد( را هم باید به ابرچالش های 

درهم تنیدگی وضع موجود علیه تولید، اضافه کرد.
با نامگذاری سال ۹۸ به نام »رونق تولید« مسئولان بیش از گذشته در سخنرانی ها و 
گفتگوهای خود با رسانه  ها این چالش ها را به شکل علنی مرور می کنند؛ اما مبحثی 
که کمتر مورد اشاره مسئولان قرار می گیرد، تعطیلی واحدهای تولیدی با سرعتی 
بالاتر از نرخ رشد سرمایه گذاری و رشد صنعتی در کشور است. کارگران این واحدها 
درگیر مشکلات حقوقی می شوند و پله های اداره های کار را »دو تا یکی« بالا می روند. 
تولیدکننده ها هم با در دست داشتن مدارکی که ورشکستگی آنها را اثبات می کند، 
بجنگند.  ماندن  زنده  برای  تا  تولید می شوند،  موانع  رفع  استانی  راهی ستادهای 
اندام های کم جان اقتصاد ایران, زیر تابش پرتو سوزان ناکارآمدی، به سرعت پوست 

می اندازد و قالب تهی می کند.
از  ابرچالش، نهادهای متنوعی در ذیل وزارت خانه ها  این  با  پیوند بروکراتیک  در 
جمله وزارت صمت, تعاون، کار و رفاه اجتماعی و وزارت کشور، مسئول رسیدگی به 
خواسته های کارگران و کارفرمایان شده اند. در میان آنها وزارت صمت کلیدی تر است 
و در بطن طوفان قرار دارد. »رضا رحمانی« سکاندار این وزارتخانه که سابقه قائم مقامی 
وزیر صمت در امور تولید را در کارنامه داشته، مدت هاست که با فهرستِ چالش های 

پیش روی تولید، دست  و پنجه نرم می کند.
وی در گفت وگوی با ایلنا  ضمن مرور دیباچه تاریخ تولید صنعتی، راهکارهایی را برای 

برون رفت از وضعیت موجود، ارائه می کند.
مرداد ماه سال جاری آقای پرنیان، مدیرعامل شهرک های صنعتی استان تهران، 
با اشاره به استقرار ۵ هزار و ۵۴0 واحد تولیدی در شهرک  های صنعتی تاکید کرد که 
از میان آنها هزار و ۱۲۵ واحد تولیدی تعطیل شده اند. به همین ترتیب در سال های 
گذشته، واحدهای تولیدی از کار افتادند. البته شماری از آنها هم با تامین حداقلی از 
نقدینگی، فعال شدند. تعداد زیادی هم به صورت راکد و نیمه فعال چند روز در هفته 
کار می کنند. آماری از این دست واحدها در دست دارید؟ وزارت صمت برای نجات آنها 

چه کرده است؟
اول باید به نکته ای مهم اشاره کنم. از زمان تاسیس این واحدها تا سال گذشته، 
آمار متقنی در دست نداشتیم. نمی دانستیم چه تعداد واحد با ظرفیت کامل یا نصف 
ظرفیت یا کمتر از نصف ظرفیت کار می کردند؛ یا اینکه چه تعداد واحد تولیدی تعطیل 
شده اند. سال گذشته که به وزارت صنعت، معدن و تجارت آمدم، »طرح شناسایی 
ظرفیت های تولید ملی« را کلید زدیم. در این راستا یک رشته بازرسی های حضوری را 

آغاز کردیم. همکاران من به واحدها چه داخل شهرک ها و چه خارج از شهرک ها مراجعه 
کردند و از وضعیت واحدها مطلع شدند. زمانی که این اطلاعات را به صورت برخط 
درآوریم، می توانیم به شما آماری در زمینه تعداد واحدهای فعال یا راکد و نیمه فعال ارائه 

کنیم؛ حتی می توانیم ظرفیت تولید آنها را گزارش کنیم.
پایگاه داد های شما چه زمانی تکمیل و قابل استناد می شود؟

به صورت نسبی به آن رسیده ایم؛ اما نه کامل. در حال حاضر آمارهایی بر اساس 
از ظن خود  واقع هرکس  در  آن طرف می شنویم.  و  این طرف  از  افراد  مشاهدات 
می نگرد. البته واحدی که به صورت مطلق تعطیل می شود، تکلیفش مشخص است؛ 

اما در مورد واحدهایی که کج دار و مریز کار می کنند، خلاء آماری وجود دارد.
در صورتی که در بازرسی ها به شما اطلاعات غلط بدهند، چگونه می  توانید 

داده های قابل استناد تهیه کنید؟
تنها به بازرسی اکتفا نکرده ایم. ما میزان مصرف برق، میزان حق بیمه، حجم حمل و 
نقل کالا، اظهارنامه های مالیاتی و شاخص های دیگری را هم رصد کرده ایم و می کنیم 
تا گزارش را جامعی تهیه کنیم. بنابراین شاخص های متنوعی را دخیل داده ایم. اینکه 
مسئول یک شهرک مدعی شود، ۱7 درصد واحدهای مستقر در آن شهرک تعطیل 
هستند، نیاز به بررسی در قالبی که تعریف کرده  ایم، دارد. در این باره عددهای مختلفی 

را در اخبار می شنویم.  
بخشی از واحدهای تولیدی در طول زمان به طور طبیعی تعطیل می  شوند؛ چراکه 
یک منحنی رشد، تکامل و مرگ دارند. زمانی که واحدی به بلوغ می رسد، باید رشد 
اتفاق بیافتد در غیر این صورت افت می کند و دچار مرگ زودرس می شود. واحدهای 
تولیدی موجود زنده هستند و نیاز به فضایی برای تنفس دارند؛ اما با دلایلی چون 
نداشتن بازار، کمبود نقدینگی، اختلاف شرکا بر سر ادامه تولید، بخشی از ظرفیتشان 
تعطیل می شود. ما وظیفه داریم این موانع را حل کنیم. واحدهایی هم داریم که هم 
کارگر دارای مهارت و باانگیزه و هم بازار دارند؛ اما چون سرمایه در گردش ندارند، 
ضعیف شده اند و نیاز به کمک دارند. فعال کردن این واحدها خیلی سخت نیست. من 
سال گذشته و سال جاری، بخش اعظمی از تمرکز خود را بر این مسائل گذاشتم. ما 

زیرساخت های لازم را برای تولید در اختیار داریم.
از نظر من مشکل مواد اولیه قابل حل است. قابل حل که می گویم به این معنی 
تامین شود.  باید  اما قابل حل است؛ منتها نقدینگی  نیست که کار ساده است، 
نقدینگی که تامین شود، مواد اولیه هم می آید. ایران کشوری نیست که نتواند برای 
صنایعش مواد اولیه را وارد کند. واقعیت هم این است که بخش عمده ای از مواد اولیه از 
داخل کشور تامین می شود. بعد هم در تامین موادی که از خارج از کشور وارد می شود، 

مشکل نداریم  
تحریم ها تنها  هزینه های تامین مواد اولیه صنایع را بالا برده اند؛ اما مانع از واردات آنها 
نشده است. واردکنندگان مواد اولیه در این مورد استرس دارند؛ اما بالاخره با راه های 

مختلف این کار را انجام می دهند.
چندی پیش در جلسه فعالان اقتصادی در بیرجند شرکت کردم. استاندار پشت 
تریبون گفت که در یک سال گذشته هیچ واحدی به خاطر تحریم ها تعطیل نشده 
است. چند هفته پیش هم در جلسه ای مشابه در همدان شرکت کردم. آنجا هم استاندار 

همین را گفت. اینها که حرف هایشان را باهم هماهنگ نکرده اند؛ اما تحریم ها تبادل 
بانکی را برای تولیدکنندگان کند کرده اند و برای تجارت موفق ریسک ایجاد کرده اند.  

 بارها این درخواست عنوان شده که تولیدکنندگان نیازمند دریافت تسهیلات بانکی 
هستند. از آنجا که در سال های گذشته تسهیلات بانکی عمدتا با بهره بالا و به شکل 
غیرهدفمند به تولیدکنندگان پرداخت شده اند آیا با همکاری سیستم بانکی، مدلی 

برای تزریق مالی هدفمند تدوین کرده اید؟   
 وزارت صمت چه کرده است؟

به همکاران خود در »موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی« )موسسه پژوهشی 
وزارت صمت( گفته ام که در این زمینه تحقیق کنند تا به شیوه های نوینی دست یبابیم. 
نظام بانکی در زمینه تامین نقدینگی پاسخگوی نیازهای بخش صنعت نیست. قانون 
می  گوید که ۴0 درصد تسهیلات بانکی باید به صنعت و معدن اختصاص داده شود 
اما این سهم محقق نشده است. حال کشورهای دیگر را با ما مقایسه کنید. در امارات، 
مالزی، ترکیه، ژاپن، و کره جنوبی بخش صنعت و معدن سهم بالایی از تسهیلات 
بانکی دارد. در ایران  حدود ۸0 درصد سپرده ها را به عنوان تسهیلات به تولیدکنندگان 
پرداخت می  کنند؛ اما در کره جنوبی بین ۱70 تا ۱۸0 درصد و در ژاپن بیش از ۲00 
درصد میزان سپرده ها را. با این سهم اندک باز داد و بیداد راه می اندازند. دائم می گویند 

ما تسهیلات می دهیم، ما تسهیلات می دهیم!
از آن سو اقتصاددان ها توصیه می کنند که باید سرعت تزریق نقدینگی کند شود؛ 
وگرنه تورم افزایش می یابد. چرا در ژاپن که این اندازه تسهیلات می دهند صدای 
بانک ها درنمی آید! به این خاطر که منابع را درست تخصیص می دهند و به هدف 
می زنند. اینگونه سطح تولید را بالا می برند و عرضه را افزایش می دهند. با این سیستم 
قیمت کالاها و خدمات را کاهش می دهند تا تمام حقوق بگیران بتوانند از کالاها و 
خدمات در سبد مصرفی خود بهره ببرند. ماهم باید نفر بگذاریم و فشار وارد کنند. البته 
از هنگام نامگذاری سال جدید به نام »سال رونق تولید«، در یک نمونه بسیار کوچک 

شاهد این اصلاحات هستیم؛ اما بحث من مبنایی است.
 سیلی که انتهای سال گذشته رخ داد آسیب پذیری نقاط صنعتی کشور را روشن 
شماره ۲  صنعتی  شهرک  و  آق قلا  مانند  صنعتی  شهرک های  از  تعدادی  ساخت. 
اهواز زیرآب رفتند. در یک ارزیابی به روز نشده بیش از ۲00 میلیارد تومان خسارت 
در  کارگران  از  زیادی  تعداد  شد.  وارد  کوچک  کارگاه های  و  صنعتی  واحدهای  به 
شهرهای آسیب دیده، به مرخصی اجباری فرستاده شدند. تعدادی هم به کل بیکار 
و برای دریافت مقرری بیکاری معرفی شدند. وضعیت آشفته ای است. باتوجه به اینکه 
این شهرک های در پای کوه یا در حاشیه رودخانه ها ساخته شدند، به نظر شما این 

خسارت ها به عدم جانمایی درست شهرک های صنعتی، مرتبط است؟
اتفاقا سیل اخیر نشان نداد که جانمایی شهرک های صنعتی ایراد دارد. هرکس چنین 
ایرادی را مطرح کرده، باید دلیل بیاورد. در سیل اخیر کل فضای برخی از استان ها 
دچار آب گرفتگی شد و این نبود که تنها شهرک صنعتی منطقه زیر آب برود. در مجموع 
۱۹ شهرک صنعتی از سیل آسیب دیدند که این اتفاق کاملا طبیعی بود. سیل در ابعاد 
وسیع تنها وارد شهرک صنعتی آق قلا شد؛ آنهم به خاطر رودخانه ای که آن اطراف 
وجود داشت. در آینده برای جلوگیری از ورود سیل به این شهرک باید دیوار حائلی 
میان رودخانه و شهرک ایجاد شود. شهرک صنعتی قائم شهر هم زیر سیل نرفت. تنها 
جاده ای که از اطراف شهرک رد می شد، خسارت دید و روستاهای اطراف زیر آب رفتند. 

در اهواز هم یک مورد اتفاق افتاد. 
یکی از مواردی که تولیدکنندگان بخش معدن را آزار می دهد، تورم تولیدکننده است. 
کارفرمایان معادن به ویژه معادن ذغال سنگ بالاترین نرخ تورم را تجربه می کنند. این 
موجب شده که از هزینه های خود به ویژه در بخش ایمنی بکاهند و یکسری ملزومات 
ضروری را تهیه نکنند یا با کیفیت نازل تهیه کنند. شما اخیرا در سفری که به کرمان 
داشتید همین موضوع را پیگیری کردید. در شرایطی که معادن ذغال سنگ هرچند 
وقت یک بار شاهد حادثه ای هستند که منجر به فوت یا نقص عضو کارگران می شود، 
وزارت صمت چه می خواهد بکند؟ چگونه می خواهید از تولیدکننده ای که زیرفشار 

هزینه ها کمر خم کرده و کارگران خود را در معرض تهدید قرار داده حمایت کنید؟   
به صورت کلی معادن ذغال سنگ حادثه خیز هستند. هر معدن یا هر صنعتی که 
ایجاد می شود، باید الزم های کار ایمن را رعایت کند. در اکثر معادن ذغال سنگ، 
تصاعد گاز وجود دارد؛ پس به سنسورهای تشخیص گاز نیازمند هستند. در ضمن 
ورود و خروج به معدن باید تابع ضوابطی باشد. خیلی از این حوادث با رعایت نکات 
ایمنی تکرار نمی شوند.  در تامین تجهیزات ایمنی هم مضایقِ بودجه ای وجود دارد؛ اما 
وزارت صمت به معادن کمک می کند. در این زمینه خیلی خست به خرج نمی دهیم. 
جایی که نیاز باشد کمک می کنیم تا خطر حادثه را کاهش دهیم. سه واحد را در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مسئول کرده ایم تا این موضوع را پیگیری کنند. آنها گزارش 
می دهند که چه تحولاتی رخ داد و چه کاستی هایی وجود دارد. من هم دائم جویای 
این گزارش ها می شوم. انشاالله روزی برسد که در معادن هیچ حادثه ای نداشته باشیم؛ 
منتها بازهم می گویم که به این مسئله حساس هستیم. بهره برداران معادن باید به نکات 

ایمنی توجه کنند. 

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

نظام بانکی پاسخگوی نقدینگی بخش صنعت نیست
تحریم ها تنها  هزینه های تامین مواد اولیه را بالا برده اند

از  اعم  کشورها  از  بسیاری  است.  چالش  یک  سالمندی 
توسعه یافته و در حال توسعه، با تجربه سالمندی مواجه اند. 
نرخ باروری در کشورهای زیادی پایین مانده یا رو به  کاهش 
است. در مقابل، امید به زندگی در حال افزایش است. در 
نتیجه، نسبت سالمندان به جمعیت در سن کار یا همان نرخ 
وابستگی، بالا رفته و اگر روندهای جمعیتی فعلی ادامه پیدا 
کنند، بیشتر هم می شود. سالمندی، ترکیب جمعیتی جامعه 
اثرگذاری  این  می گذارد.  اثر  اقتصاد  بر  و  می دهد  تغییر  را 
بسیار گسترده است؛ از پایداری نظام بازنشستگی گرفته تا 
بازار مسکن. این تغییرات جمعیتی، بر جنبه های مختلفی از 
فعالیت های اقتصادی اثر می گذارد. افزایش نسبت جمعیت 
سالمندان، بر نرخ رشد تولید ناخالص داخلی سرانه، تأثیر 
منفی دارد، پایداری نظام بازنشستگی را متأثر می کند و سهم مخارج بهداشت و درمان و بخش های مربوط به آن را در تولید ناخالص داخلی 

افزایش می دهد.
سالمندان در مقابل جمعیت جوان

مهم ترین مسیر تأثیرگذاری این تغییرات جمعیتی بر اقتصاد، از بازار و نیروی کار می  گذرد. نیروی کار، بیشتر عمر می کند، افق برنامه ریزی هایش 
طولانی تر می شود و وضعیت پس اندازش تغییر می کند: تمایل جوانان به دریافت وام بیشتر می شود؛ در حالی که بازنشستگان، پس اندازشان را 

افزایش می دهند تا بتوانند سطح مصرف خود را برای افق زمان طولانی تری تضمین کنند.
این دو گروه، تصمیمات متفاوتی نیز در رفتار مصرفی و پس انداز خود دارند. به دلیل ویژگی های خاصی که به عامل سن، بین دو گروه جوان و 
سالمند به وجود می آید، حساسیت آنها نسبت به شرایط پولی نیز متفاوت است. مطالعه جدیدی که توسط صندوق بین المللی پول منتشر شده، 

نشان می دهد سالمندی، کارایی سیاست های پولی را کاهش می دهد.
آثار اقتصادی جمعیت

در ادبیات اقتصادی، دو دیدگاه کلی درباره تأثیر جمعیت بر اقتصاد وجود دارد. در برخی نظریات، افزایش نرخ رشد جمعیت، تولید سرانه و 
به نوعی رفاه اقتصادی را کاهش می دهد. این در حالی است که نظریات دیگری رشد اقتصادی را تابع مستقیمی از رشد جمعیت می دانند. اما 
نظریه رشد درون زا، جمعیت را به عنوان یک متغیر از پیش تعیین شده در نظر نمی گیرد، بلکه اثبات می کند تغییر جمعیت، با تحولات اقتصادی 
همراه می شود. کیفیت جمعیت و ساختار آن نیز اقتصاد را تحت تأثیر قرار می دهد. مواردی مانند سلامت، آموزش و مهارت از جمله ویژگی های 

کیفی جمعیت هستند و شواهد نشان می دهد عملکرد بهتر در این شاخص ها، عملکرد اقتصادی کشور را نیز بهبود می دهد.
سالمندی چگونه با سیاست های پولی مرتبط می شود؟

موضوعی که درباره آثار سالمندی کمتر به آن پرداخته شده، تأثیری است که بر بانک های مرکزی می گذارد. شاید در نگاه اول نتوان ارتباط 
مشخصی بین سالمندی و سیاست های پولی پیدا کرد، ولی مطالعات نشان می دهند بانک های مرکزی دنیا، نباید از روندهای جمعیتی غافل 
شوند و اینجاست که رابطه بین جمعیت و سیاست های بانک مرکزی مورد توجه قرار می گیرد. با کاهش نرخ باروری و کاهش عرضه نیروی کار، 
بنگاه های اقتصادی در موقعیت جدیدی قرار می گیرند؛ آنها با کاهش تقاضا مواجه می شوند، بنابراین به تدریج سرمایه گذاری و همین طور، قیمت 
تولیدات خود را کاهش می دهند و در میان مدت، به جای جذب سرمایه  فیزیکی، نیروی کار بیشتری استخدام می کنند. افزایش ظرفیت آزاد 
نیروی کار، نوسانات دستمزدهای واقعی و واکنش آن به شوک های کوتاه مدت را افزایش می دهد. همزمان با کمبود نیروی کار، دستمزدهای 
واقعی افزایش می یابند و تورم به سطح پایدار خود بازمی گردد. اینجاست که بانک مرکزی وارد عمل می شود. در حالت عادی و زمانی که نسبت 
جمعیت جوان در جامعه بیشتر است، سیاست گذار تلاش می کند آثار مخرب افزایش تورم را به حداقل برساند، ولی این بار، کاهش تورم است 
که برای اقتصاد، مسئله ساز شده است. شاید درک این موضوع در ایران که نرخ تورم آن در دوره های مختلف یا صعودی بوده یا در سطوح بالاتری 

نسبت به سایر کشورها قرار داشته، چندان آسان نباشد، اما در آینده، روندهای جمعیتی، ایران را شبیه به ژاپن امروز خواهند کرد.
بانک مرکزی با آثار سالمندی مقابله می کند

در شرایط فوق، بانک مرکزی نرخ بهره را افزایش می دهد تا آثار ناشی از کاهش تورم را جبران کند و به قول معروف، کمک کند تا چرخ اقتصاد، 
بچرخد. اما این تصمیم، چگونه سایر بخش های اقتصاد را تحت تأثیر قرار می دهد؟ با افزایش نرخ بهره، بنگاه های اقتصادی، سرمایه گذاری را 
به تأخیر می اندازند. از طرف دیگر، خانوارها نیز به افزایش پس انداز روی می آورند. اما چرا در چنین جامعه ای سیاست های پولی، کارایی کمتری 
نسبت به یک جامعه جوان دارند؟  تصمیم بانک مرکزی، تأثیر متفاوتی بر گروه های جمعیتی می گذارد؛ جمعیت در سن کار با هزینه بیشتری 
مواجه می شود و جمعیت بازنشسته، درآمد بیشتری کسب می کند. از این رو، تغییر نرخ بهره پیامدهای متفاوتی برای این دو گروه جمعیتی خواهد 
داشت: نرخ بهره بالاتر، هزینه بیشتری به جوانانی که زیر بار قرض و وام هستند، وارد می کند و در عین حال، درآمد بالاتری برای بازنشستگان 
ایجاد می کند. چرخ اقتصاد که قرار بود با افزایش نرخ به حرکت درآید، حرکت خود را به کندی ادامه می دهد و با اینکه در بلندمدت، اقتصاد را به 

مسیر پایدار خود هدایت می کند، اما در کوتاه مدت، کارا نیست.
سالمندی چقدر به اقتصاد ایران نزدیک است؟

در حال حاضر جمعیت زیر ۱۵ سال ایران در حال کاهش و جمعیت نیروی کار در حال افزایش است. اگر شاخص های جمعیتی ایران، روند 
فعلی خود را ادامه دهند، پیش بینی می شود مرحله بعدی برای اقتصاد ایران، پنجره جمعیتی باشد و پس از گذشتن این مرحله، سهم جمعیت 
سالخورده، افزایش یابد. نسبت وابستگی جمعیت کشور در سرشماری سال ۱۳۹۵، افزایش یافته است. این شاخص با استفاده از نسبت جمعیت 
خارج از سن فعالیت، به جمعیت فعال، اندازه گیری می شود. مرکز آمار ایران، این شاخص را با استفاده از آمارهای سرشماری نفوس و مسکن، 
محاسبه می کند. شاخص دیگری که می توان با آن وضعیت جمعیتی کشور را بررسی کرد، نسبت سالخوردگی است که از تقسیم جمعیت بالای 
۶0 سال به جمعیت کمتر از ۱۵ سال به دست می آید. نسبت سالخوردگی، از سرشماری سال ۱۳70 در حال افزایش بوده که ادامه این روند 

به معنای تعداد بازنشستگان بیشتر و احتمالًا، بار تکفل بالاتر برای نسل های بعدی است.

سال گذشته در چنین روزهایی، پس 
از آن که روند شتابان افزایش قیمت بازار 
بود،  نوردیده  در  را  و خودرو  ارز، سکه 
چشمگیر  افزایش  با  نیز  مسکن  بازار 
قیمت ها مواجه شد. این مهم آن قدر 
ادامه یافت تا براساس آمارهای اعلام 
شده، نرخ مسکن در سال ۹7 افزایش 
سراسر  در  را  درصدی   ۱00 از  بیش 
کشور از خود نشان دهد. این افزایش 
از  پس  دیگر  بازارهای  مانند  قیمت 
آن که شرایط را به گونه ای تغییر داد که 
با قدرت خرید مصرف کنندگان فاصله 

معناداری پیدا کرد، به همان ترتیبی که در سال گذشته افزایش یافت، به سمت تعدیل شدن رفت. به عبارت ساده تر تعدیل 
قیمت ها، مانند افزایش آن، ابتدا در بازار ارز آغاز شد و سپس بازارهای دیگر را نیز متاثر کرد؛ گرچه کاهش قیمت هیچ گاه 
سبب نشد شرایط به قبل از سال ۹7 باز گردد. حسام عقبایی، نایب رییس اتحادیه املاک تهران، در رابطه با تحولات بازار 
مسکن در کشور به خبر آنلاین گفت: اعلام خبر بیشترین و کمترین کاهش نرخ مسکن می تواند به هیجانی شدن بازار 
مناطقی منجر شود، به همین دلیل از بیان دقیق هر منطقه خودداری می کنم تا خدایی نکرده به نوسانات بازار کمک 
نکنم. وی در ادامه افزود: به طور کلی می توان گفت واحدهای با متراژ بیش از ۱۵0 متر بیشترین کاهش را به طور معمول 
در سراسر کشور داشتند؛ به این ترتیب چنین واحدهایی به طور میانگین حدود ۳0 درصد کاهش قیمت را تجربه کردند. 
در مقابل واحدهای کوچک تر بسته به منطقه ای که در آن ساخته شدند نیز کاهش قیمتی بین پنج تا ۲۵ درصد داشتند.  
نایب رییس اتحادیه املاک تهران درباره پیش بینی تداوم بازار مسکن در روزهای باقی مانده از سال، تاکید کرد: به 
نظر من در نیمه دوم سال روند کاهنده قیمت ادامه خواهد یافت. شتاب افزایش قیمت در یک سال گذشته به نحوی 
بوده که دیگر تناسبی میان قیمت ها و قدرت خرید مردم وجود ندارد که این نیز به یک رکود با درجه عمیق در کشور 
منجر شده است. با توجه به اینکه در فصل پاییز و زمستان نیز رکود ادامه خواهد یافت، کاهش قیمت مسکن در کشور 
محتمل به نظر می رسد. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر میزان کاهش قیمت واحدهای لوکس نیز تصریح کرد: به طور 
کلی واحدهای لوکس و متراژ بالا که اغلب در شمال تهران هستند،بیشترین کاهش قیمت را در شهرهای بزرگ داشتند. در 
مقابل واحدهایی که کوچکتر هستند یا در مناطقی واقع شدند که مورد اقبال طبقه متوسط و پایین جامعه است، کاهش 

قیمت کمتری را از سر گذراندند.
عقبایی در رابطه با وضعیت قیمت ها در شهرهای حاشیه گفت: در شهر پرند و ظرف دو هفته گذشته، قیمت واحدها 

بین ۶0 تا ۹0 میلیون تومان کاهش یافتند. این روند به اشکال دیگر در مناطق حاشیه ای دیگر تهران نیز ادامه دارد.
 در برخی از مناطق حاشیه شهر نیز که رشد عجیب قیمت داشتند، میزان کاهش قیمت حتی تا ۲00 میلیون تومان 
در هر واحد اعلام شده است.  این فعال بازار مسکن با اشاره به موجب گسترده مهاجرت به حاشیه شهرها افزود: سطح 
افزایش قیمت مسکن در سال  گذشته به گونه ای بود که بسیاری از خانواده ها دیگر امکان تهیه مسکن در شهرهای بزرگ 
را نداشتند و به همین دلیل مهاجرت به حاشیه شهرها آغاز شد. این اتفاق به تهران محدود نبود و در دیگر شهرهای بزرگ 
چون تبریز، مشهد، شیراز و اصفهان نیز مشاهده شده است. این موج مهاجرت ابتدا افزایش قیمت شدیدی را در این 
مناطق به وجود آورد اما در دو هفته گذشته نه تنها از تب و تاب قیمت ها کاسته شد، بلکه قیمت در این بخش ها نیز به 

کاهش یافته است.
بازار راکد است

 بررسی وضعیت بازار مسکن نشان می دهد بیشترین کاهش قیمت در مناطق یک تا شش و البته شهرک های اقماری 
اطراف تهران رخ داده است . در این میان کاهش قیمت در مناطق میانی و پایین شهر به دلیل میزان قیمت ها ، کمتر از 
سایر مناطق بوده است. بازار مسکن ایران از نیمه دوم سال گذشته وارد فاز رکودی شد و عمق رکود در ماه های پس از ان 
افزایش یافت . در حال حاضر بازار مسکن در رکودی جدی به سر میبرد و فعالان بازار می گویند کاهش شدید خریداران و 

فروشندگان، معاملات بازار مسکن را قفل کرده است . 
 تحلیل های ارائه شده بر این نکته استوار است که کاهش بیشتر قیمت ها در بازار می تواند زمینه را برای خروج این بازار 
از رکود و خرید و فروش عادی در بازار فراهم نماید .در سال گذشته سرمایه گذاران از بازار مسکن خروج کردند و در شرایط 
فعلی ، به دلیل رشد بالای قیمت ها خریداران واقعی نیز حضوری ندارند اما تعدیل بیشتر قیمت ها می تواند زمینه را برای 

حضور خریاران واقعی در بازار فراهم کند. 
 چرا خریداران از بازار مسکن کوچ کردند؟

 فروکش کردن موج تورم از یک سو و آرامش نسبی بازار ارز از سوی دیگر مهمترین دلیل کوچ سرمایه گذاران نه از بازار 
مسکن که از سایر بازارهای مهم سرمایه گذاری در ایران است .  بسباری از خریداران بالقوه مسکن معتقدند قیمت ها هنوز 
بسیار بالاست و خرید ملک در این محدوده قیمتی غالبا صرفه و صلاح اقتصادی ندارد. از سوی دیگر چشم انداز کاهشی 
حاکم بر بازار سبب شده است خریداران زمان خرید را به تعویق بیندازند چرا که احتمال می دهند در آینده بتوانند با قیمت 
هایی پایین تر مسکن مورد نیاز خود را خریداری نمایند .   در عین حال کاهش شدید مستاجران در بازار به دلیل تمدید 
قراردادها به منظور پرهیز از انعقاد قرارداد با نرخ بالاتر ، فضا را برای سرمایه گذاران در بازار مسکن تنگ تر کرد و سبب شده 

است خرید مسکن به منظور سرمایه گذاری با کندی بیشتری روبرو شود. 

پیر شدن جمعیت، کارایی سیاست های پولی را کم می کند؟

چالش های سالمندی کشور برای بانک های مرکزی
بازار بنگاه داران در تهران کساد شد

چرا خریداران از بازار مسکن کوچ کردند؟
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حجازی: 

از نظر فوتبالی این بی شخصیت ترین 
استقلالِ تاریخ است

آتیلا حجازی، مربی پیشین تیم فوتبال استقلال اعتقاد دارد افرادی که این تیم را 
برای حضور در نوزدهمین دوره لیگ برتر بسته اند، وحشتناک ترین خیانت را به باشگاه 

استقلال کرده اند.
آتیلا حجازی با اشاره به دربی پایتخت که در نهایت با برد پرسپولیس همراه شد، گفت: 
متأسفانه شاهد بازی خوبی نبودیم و این یکی از بدترین دربی ها بود. در هر دقیقه یک 
نفر روی زمین می افتاد و این مسابقه از لحاظ فنی چیزی نداشت. استقلال در مجموع 
۹0 دقیقه حدود ۱0 تا ۱۵ دقیقه بد نبود، اما در مجموع باز هم شاهد یک بازی ضعیف 
از سوی این تیم بودیم. یک پنالتی هم به دست آمد که اگر گل می شد شاید شرایط فرق 

می کرد. در کل فکر می کنم نتیجه تساوی عادلانه تر بود.
وی در قسمت دیگری از حرف هایش در ارتباط با انتقادهایی که از کادر فنی استقلال 
صورت گرفته است، عنوان کرد: نمی دانم چرا همه سراغ سرمربی می روند و کسی 
از بازیکنان حرف نمی زنند. استقلال از خط دروازه تا خط حمله بازیکن طراز اول و 
باکیفیت ندارد، من نمی دانم چرا سیدمهدی رحمتی را رد کردند. این بازیکن پسر خاله 
من نیست، اما با چه توجیهی رحمتی را از دست دادند؟ چرا در خطوط دفاع، هافبک 
و حمله این همه بازیکن اسمی جدا شدند؟ افرادی که استقلال را برای فصل جدید 
بستند وحشتناک ترین خیانت را به این باشگاه کردند. واقعاً این بازیکنان با چه استدلالی 
جذب استقلال شدند؟ اگر چشم بسته برای استقلال بازیکن جذب می شد، قطعاً نفرات 

بهتری نسبت به این بازیکنان به خدمت گرفته می شدند.
حجازی با بیان اینکه استقلال با این بازیکنان با نتیجه ۲ بر صفر از همه تیم ها عقب 
است، تصریح کرد: من دلم برای استقلال می سوزد و تا حالا این تیم را اینقدر ذلیل ندیده 
بودم. استقلال تاریخ بزرگی در فوتبال ایران دارد و این تیم نیاز به بازیکنان بزرگ دارد. 
اینجا آزمایشگاه نیست که بازیکنان ضعیف بیایند و تیم به این روز بیفتد. استقلال سه 
بازیکن بزرگ ندارد که بازیکنان دیگر از آنها حرف شنوی داشته باشند. تیم فعلی بدون 

شک از لحاظ فوتبالی بی شخصیت  ترین تیم تاریخ استقلال است.
استقلال شرط  برای  بازیکن  که فلان  اول فصل می شنیدم  کرد:  وی خاطرنشان 
می گذارد که چهار میلیارد بگیرد یا شرط می گذارد که فلان بازیکن باید از تیم برود. شما 
در چه حدی هستید که برای استقلال تعیین تکلیف می کنید؟ من از همان زمان که این 
چیزها را شنیدم، گفتم که فاتحه استقلال خوانده است. استقلال و پرسپولیس جایگاه 
خاصی در فوتبال ایران دارند و بازیکنانی که به این تیم می آیند باید کیفیت بالایی داشته 

باشند. الان واقعاً کدام بازیکن می خواهد شرایط را برای استقلال تغییر بدهد؟
حجازی با بیان اینکه استقلال جایی برای حمایت باقی نگذاشته است، خاطرنشان 
کرد: خیلی ها به ما می گویند حمایت کنید، مگر می شود کورکورانه از تیم حمایت کرد؟ 
اگر استقلال خوب بازی کند و بدشانسی بیاورد باز هم می توان صبر کرد، اما این تیم 
هیچ حرفی برای گفتن ندارد. استقلال در این فصل با این بازیکنان به هیچ جا نمی رسد و 
حتی پنجم هم نمی شود. حتی اگر گواردیولا هم به استقلال بیاید چیزی تغییر نمی کند. 

مربی نیاز به ابزار دارد، اما متأسفانه استقلال بازیکن بزرگ و باکیفیت ندارد.

در انتظار رای نهایی متخلفان؛

توضیحات رئیس کمیته انضباطی درباره آرای 
دربی و تقدیر نشدن از باقری

رئیس کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال درباره صدور آرای اولیه این کمیته در ارتباط 
با اتفاقات بازی پرسپولیس و استقلال و محرومیت فرشاد احمدزاده توضیحاتی ارائه کرد.
 اسماعیل حسن زاده با اشاره به اطلاعیه شب گذشته کمیته انضباطی در ارتباط با 
دربی، محرومیت فرشاد احمدزاده از پرسپولیس و احضار چند بازیکن دیگر، گفت: این 
رای اولیه بود. اقدام تکمیلی و نهایی زمانی است که گزارش مقامات رسمی از جمله تیم 
داور و ناظر مسابقه و ناظران انضباطی به دستمان برسد که بخشی از آن رسیده است. 
فرصت دفاع به هر دو تیم بزرگ پایتخت که در بخش تماشاگران اشکالاتی از آنها سر زده 

بود و هم اشخاص حقیقی که مرتکب رفتار غیر ورزشی شده اند، داده می شود.
وی افزود: یک دستور موقت برای بازیکن پرسپولیس صادر کرده ایم که تا اطلاع ثانوی 

محروم است.
رئیس کمیته انضباطی در پاسخ به این سئوال که چرا باوجود تقدیر از کاپیتان های دو 
تیم به کریم باقری مربی پرسپولیس و نقش وی در آرام کردن درگیری ها اشاره ای نشد؟ 
تصریح کرد: اطلاعیه که ما صادر کردیم یک برداشت سریع از حوادث بود تا سایر زوایا 
مشخص شود. از تمام عزیزان در کادر فنی دو تیم و دیگر مسئولان تقدیر و تشکر می 

کنم. کریم باقری همیشه در این نوع اتفاقات نقش موثری داشته است.
حسن زاده تاکید کرد: از باقری جز این هم انتظار نمی رود. آبرو و حیثیتی که بزرگان 
فوتبال ما جمع کرده اند باید سرمایه ای برای فوتبالمان باشد. ان شاءالله بتوانیم افراد 

بیشتری را مورد تقدیر قرار بدهیم.
وی در خصوص احتمال صدور رای قطعی دربی تا پایان هفته گفت: اگر امروز بتوانیم 
ابلاغ و اخطاریه را بفرستیم و چرخه کامل شود، تا آخر هفته رای صادر می شود. با 
حوصله پیش می رویم تا دقت فدای سرعت نشود.رئیس کمیته انضباطی فدراسیون 
فوتبال در پایان در خصوص ورود یک جیمی جامپ به زمین در دربی خاطرنشان کرد: 
این افراد تماشاگرانی متعلق به تیم میزبان یا میهمان هستند. مهم این است هویت این 
فرد نزد مقامات غیر فوتبالی مشخص می شود و راهکارهایی وجود دارد که فرد نتواند 
حتی برای بازی های بعدی بلیت بگیرد و به ورزشگاه بیاید. آنقدر جیمی جامپ ها زیاد 
شده اند که آدم تصور می کند بخشی از یک مسابقه هستند. ای کاش تنها مشکل ما 

همین باشد. باید چاره ای هم برای این مسئله اندیشید.

برانکو: 

دربی را ندیدم اما برای هواداران پرسپولیس 
خوشحالم

برانکو ایوانکوویچ، سرمربی پیشین پرسپولیس گفت که گلزن دربی ۹0 تهران را 
به خوبی می شناسد و از این مهاجم به عنوان یک بازیکن خوب برای گابریل کالدرون یاد 

کرد.
پرسپولیس با گابریل کالدرون دربی ۹0 را برد آن هم در شرایطی که یک بازیکن جوان 
در اولین تجربه دربی اش موفق شد تک گل مسابقه را به ثمر برساند. تقریباً مشابه همین 
اتفاق هم در اولین دربی پرسپولیس با برانکو رخ داد و علی علیپور جوان در اولین بازی 

خود موفق شد تک گل بازی را به ثمر برساند.
برانکو ایوانکوویچ که بعد از جدایی عجیب از باشگاه الاهلی عربستان این روز ها به 
استراحت می پردازد درباره دربی ۹0 و برتری تیم سابقش در این مسابقه به خبرنگار 
ورزشی تسنیم گفت: فرصت تماشای دربی را پیدا نکردم، اما وقتی نتیجه را شنیدم، 
خوشحال شدم. پیروزی در دربی برای هواداران خیلی شیرین است و به خاطر همین 

مسئله من هم خوشحالم.
وی در واکنش به این سؤال که »آیا گلزن دربی را می شناسید؟«، خاطرنشان کرد: بله، 
مهدی عبدی را از زمانی که در تیم جوانان پرسپولیس بود زیر نظر داشتم. او بازیکن 
جوان و آینده داری است که گلزنی را خیلی خوب بلد است. عبدی می تواند یک بازیکن 

خوب برای گابریل کالدرون باشد.
سرمربی پیشین پرسپولیس در واکنش به این مسئله که دربی ۹0 کیفیت پایینی 
داشت، اما یک گل همه چیز را تغییر داد، یادآور شد: اصولًا دربی ها به همین شکل 

است و یک گل می تواند همه چیز را تغییر دهد.

آرای انضباطی لیگ برتر فوتسال اعلام شد
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال رای خود را در خصوص تیم های فرش آرا مشهد و 

شاهین کرمانشاه صادر کرد.
 دیدار تیم های فوتسال فرش آرا مشهد و شاهین کرمانشاه در لیگ برتر فوتسال برگزار 

شد.
از سوی میثم سوسنی بازیکن تیم شاهین کرمانشاه تخلفاتی مبنی بر بد رفتاری در 
قبال مقام رسمی مسابقه )حمله و توهین به داور( صورت گرفت که وی دو جلسه از 
همراهی تیم خود محروم شد  و باید ۲0 میلیون ریال جریمه نقدی پرداخت کند. این 

رای از حیث محرومیت قابل تجدید نظر و از حیث جریمه قطعی می باشد.
فرهاد مرزبان مربی تیم شاهین کرمانشاه به دلیل بدرفتاری در قبال مقام رسمی 
مسابقه )حمله و توهین به داور( به یک جلسه از همراهی تیم خود محروم و باید ۱0 

میلیون ریال جریمه نقدی پرداخت کند. این رای قطعی است.
رضا روح بخش مربی تیم فرش آرا به دلیل رفتار غیر ورزشی به توبیخ کتبی و پرداخت 

۱0 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم شد.

اعلام رأی سوپرجام باز هم به تعویق افتاد
 هواداران پرسپولیس و استقلال همچنان در انتظار

فوتبال  تیم های  تا هواداران  افتاد  تعویق  به  باز هم  به سوپرجام  رأی مربوط  اعلام 
استقلال و پرسپولیس همچنان در انتظار بمانند.

 رأی مربوط به سوپرجام فصل ۹7-۹۶ که قرار بود تا پایان شهریور ماه اعلام شود باز هم 
به تعویق افتاد و به تاریخ ۲۶ مهر ماه موکول شد. گویا این تاریخ اعلام شده دیگر به تعویق 
نخواهد افتاد و هواداران استقلال و پرسپولیس انتظارشان برای مشخص شدن نتیجه 

این بازی به پایان خواهد رسید.
این در حالی است که قرار است سوپرجام فصل ۹۸-۹7 نیز قبل از بازی پرسپولیس - 

پیکان به پرسپولیس، قهرمان فصل پیش رقابت های لیگ برتر و جام حذفی اهدا شود.

کاپیتان  غفوری  وریا  اظهارات  به  استقلال  باشگاه  پیشین  معاون  خطیر،  علی 
آبی پوشان واکنش نشان داد.

علی خطیر، معاون مستعفی باشگاه در واکنش به صحبت های وریا غفوری در 
میکسدزون ورزشگاه آزادی گفت: همه می دانند که من چقدر استقلالی ام و در یک 
سالی که در این باشگاه بودم این موضوع را نشان دادم. کارنامه من در استقلال 
مشخص است، اما جالب است که یک بازیکن که بازوبند مهم کاپیتانی را هم بر بازو 
می بندد و وظایف فنی و مدیریتی دارد، به جای خوب تمرین و خوب فوتبال بازی 
کردن و نشان دادن کیفیت بالایش در زمین، دائما دنبال فعالیت اجتماعی در فضای 

مجازی و جمع آوری فالور در صفحات مجازی است.
نمی توانم  اما  با خبر هستم،  به خوبی  از محبوبیت سلبریتی ها  افزود: من  وی 
واقعیت ها را نگویم. سؤال من از این بازیکن و هواداران استقلال این است که آیا یک 
بازیکن حرفه ای که پول حرفه ای می گیرد، وظیفه ندارد خوب تمرین و خوب فوتبال 
بازی کند؟ با احترام به همه دغدغه های فرافوتبالی که همه مان داریم، آیا دغدغه  یک 
بازیکن باید فعالیت اجتماعی و حتی برخی اوقات سیاسی در فضای مجازی باشد و 
همین ماجرا روی کار فنی اش اثر بگذارد؟ خیلی ها به کاپیتان فعلی استقلال گفته اند 
که به جای این کارها، تمرکز را روی فوتبالت بگذارد و اگر هم نمی توانی فوتبال را رها و 
کار سیاسی کن، یا اصلا از استقلال برو و در تیم دیگری باش و این کارها را انجام بده.
معاون پیشین باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: آقای وریا غفوری! تو به حرف ها، 
از  اگر داشتی  نداری، چرا که  اعتقاد  اینستاگرام هم  استوری هایت در  و  پست ها 
استقلال و از پول بیت المال تقاضای سالی سه و نیم میلیارد تومان نمی کردی. تو 
فقط ادای امثال مرحوم ناصر حجازی را در می آوری. تو کجا، ناصر حجازی کجا؟ اگر 
دیدی ناصر حجازی این کار را می کرد و درد مردم و جامعه را فریاد می زد، خودش هیچ 
وقت از استقلال چیز زیادی نخواست و حتی بعضی وقت ها هم با کمترین پول برای 
استقلال کار می کرد و برای خودش بیشتر از مردمش نمی خواست. ناصر حجازی 
در زمان بازی  و هم در زمان سرمربیگری اش در بحث فنی کیفیت بالایی داشت، اما 
حالا بازیکنان فوتبال یاد گرفته اند که ضعف های شان را با فعالیت در فضای مجازی و 

پست ها و استوری ها بپوشانند.
خطیر با اشاره به طلب ۵00 میلیون تومانی اش از باشگاه استقلال گفت: بحث هایی 
مطرح شده که انگار من ۱0 بازیکن را از استقلال فراری داده ام. من کدام بازیکن 
استقلال را فراری داده ام؟ من اگر شخم زدن بلد بودم، باید اول تو را شخم می زدم. 
مدیربرنامه شما که همچنان علیه من خط می دهد، باعث و بانی باخت استقلال در 
دربی بود، چون همه بازیکنانش بی کیفیت بودند و بد بازی کردند و تو هم امروز اصلا 
خوب نبودی. من از استقلالی ریالی پول نگرفتم و ۵00 میلیون تومان هم از جیبم 
خرج کرده ام و می توانی این را از مدیران باشگاه بپرسی، ولی تو چه کار کرده ای؟ 
شمایی که فقط ۵00 میلیون تومان سال گذشته زیرمیزی گرفتی! یه BMW سری 
٧ گرفتی که ۵ میلیارد قیمتش بود! من که می دانم چه کسی به تو خط می دهد که 
علیه من مصاحبه کنی. آقای غفوری! اگر جرأت داشتی باید جواب خبرنگاری که به 
تو اعتراض کرده را، می دادی، اما این جرأت را نداشتی. به گواه کارشناسان در چهار 
بازی اول استقلال، جزو ضعیف ترین بازیکنان استقلال بودی. خدا نبخشد آنهایی که 

تیم را به دست تو و آن دلال معروف دادند تا به این روز بیفتد.
وی ادامه داد: من ۱0 بازیکن را از استقلال فراری داده ام؟ یادت نیست در بازی 
استقلال - سایپا و همچنین در منزل من در حضور دوست مشترک به من گفتی که 
مهدی رحمتی را از تیم کنار بگذارید، تیم درست می شود؟ آیا تیم درست شد؟ مشکل 
باند "سفت ها" بود؟ باز باند سفت ها در کورس قهرمانی قرار داشتند، شما که سر 
دسته باند شل ها هستید، چه کار کرده اید؟ استقلال هر چه می کشد، از دست باند 

شل هاست!
معاون پیشین باشگاه استقلال با انتقاد از رفتارهای وریا غفوری در یکی دو فصل 
اخیر گفت: شما بازیکنانی هستید که فصل قبل، همه پولتان را گرفتید و تیم را دو بار 
به ناجوانمردانه ترین شیوه به اعتصاب کشاندید. اگر معرفت دارید، همین الان بیایید 
به خاطر هواداران، یک میلیارد تومان از پول تان را به باشگاه ببخشید، آن هم به خاطر 

هواداران، اما شما از این کارها نمی کنید. شما حالا باندی دارید که همه تان بنده پول 
هستید و دلال معروف هم شما را هدایت می کند و تیم را به ورطه سقوط کشانده است. 

شما بویی از عشق به تیم و بازوبند و استقلال نبرده اید.
خطیر افزود: آقای غفوری! تو حتی جرأت نمی کنی اسم من را بیاوری، آن وقت 
از اعلام اسامی مقصران شکست دربی خبر می دهی. مقصر دربی من بودم یا تو که 
سایه ات تو زمین نیست. آیا مقصر کسی است که استعفا داده و رفته است؟ به خاطر 
قدرت مدیربرنامه های شما در تیم استعفا کردم و رفتم، چون زورم به باند شما نرسید. 
اگر زورم می رسید باند شما را متلاشی می کردم تا استقلال از دست شما نفس بکشد. 
من کدام بازیکن را فراری داده ام؟ این شما بودید که به سرکردگی دلال معروف، به 
عوامل فضای مجازی تان خط می دادید بازیکن غیر باند شما را بزنند تا راحت تیم را در 
اختیار بگیرید، این کار بزدلانه نشان می دهد که شما که باعث باخت استقلال در دربی 

روز گذشته شدید، لیاقت پوشیدن پیراهن استقلال را ندارید.
وی تصریح کرد: شما به دروغ بازارگرمی می کردید که تراکتور ما را می خواهد و حاضر 
است ۶ میلیارد تومان بدهد. کدام مدیر تراکتور حاضر است این موارد را تأیید کند؟ 
رفتید و دورهایتان را زدید و آمدید در نهایت با استقلال قرارداد بستید. بازارگرمی دلال 
شما و موج های رسانه ای مشکوک که هدفش ادامه حضور شما در استقلال بود کار 
را به اینجا کشانده است. خدا از شما نگذرد و امیدوارم این پول های میلیاردی که از 

استقلال می گیرید و پول زور است از گلوی شما به خوشی پایین نرود.
خطیر با اشاره به یک ماجرای عجیب گفت: من خیلی چیزها را می دانم، اما به خاطر 
استقلال چیزی نمی گویم. این شما و باند شما بود که با بازیکنان به صورت پکیجی 
قرارداد بستید. یعنی یک بازیکن که قیمت بالایی داشت به شرطی قرارداد می بست 
که بازیکن دیگری که قیمت بالایی نداشت، اول قرارداد ببندد. این شما نبودی که به 
عنوان کاپیتان با همراهی دوستان تان، بازیکنان جوان دیگری را مجبور می کردید که با 
مدیربرنامه شما قرارداد امضا کنند؟ آن وقت می آیی و پست حمایت از جامعه و کولبرها 
می گذاری؟ هوادار تو را نمی شناسد، من که تو را خوب می شناسم. بازیکنان استقلال 
می توانند شهادت دهند که این کار را کرده اید و حالا این نتایج تاوان آن کارهاست. 

سال گذشته سرجمع ۱0 بازی کردی، ۵ میلیارد تومان نقد گرفتی، BMW سری 7 
گرفتی، بعد می آمدی و بازیکنان را تحریک می کردی که اعتراض کنند؟ معلوم است 
که باید از رفتن من خوشحال باشی و علیه من حرف بزنی، چون می خواستی با این 
کیفیت، از استقلال سه و نیم میلیارد تومان بگیری، اما من نگذاشتم و جلوی این 

قرارداد را گرفتم.
وی یادآور شد: به من می گویی شخم زن؟ من اگر شخم زن بودم، باید اول تو و 
دار ودسته ات را شخم می زدم، اما نگذاشتند استقلال را درست کنیم. وریا جان، تو 
گران ترین فعال اجتماعی هستی، فعالان سیاسی و اجتماعی واقعی، وضعیت شان 
اصلا مشابه تو نیست. آنها بیشترین فشارها را تحمل می کنند و چیزی هم ندارند، ولی 
تو پردرآمدترین فعال اجتماعی و سیاسی این کشور هستی! سینه من پر از درد است، 
اما به خاطر استقلال سکوت اختیار کرده ام. صحبت های کاپیتان استقلال، بیشتر 
به زخم استقلال نمک می پاشد تا اینکه زخم های استقلال را التیام ببخشد. توصیه 
دوستانه من به غفوری این ست که از امروز با خودش عهد کند که تنها بر فوتبال و 
کیفیت فنی خود در زمین تمرکز و از هرگونه فعالیت اجتماعی و سیاسی در فضای 
مجازی دوری کند، چرا که او با این مبلغ گزافی که از بودجه بیت المال می گیرد نسبت 
به استقلال و هواداران استقلال دین بر گردنش دارد و فعالیت های اجتماعی را به 

اهل شان که واقعا دغدغه مردم خود را دارند، واگذار کند.
معاون ورزشی پیشین باشگاه استقلال گفت: اینکه گفته ای ۱0 نفر از استقلال 
رفته اند، در واقع بازیکنان فعلی را تضعیف کرده ای. اگر شخصیت یک کاپیتان را 
داشتی، هیچ وقت این حرف را نمی زدی و با این حرف روحیه خودت و تیم را قبل 
از دربی پایین نمی آوردی. یک کاپیتان هر چقدر تیمش ضعیف باشد، به آنها روحیه 
می دهد. تو شخصیت یک کاپیتان را نداری. تو عملا من را نزده ای، بلکه استقلال و 

همه هم تیمی هایت را زده ای.
خطیر در پایان تصریح کرد: استقلال با توجه به توانایی های استراماچونی که روز 
گذشته در دربی نمایان شد، به هواداران قول می دهم با کمی صبوری خیلی زود به 

کوران مسابقات و قهرمانی برمی گردد.

 خطیر: فوتبال را رها کن و وارد سیاست شو!

 آقای غفوری، یادت رفته گفتی رحمتی را بیرون کن تا استقلال درست شود؟

بیژن ذولفقارنسب:

موجودی فوتبال ایران را
 در دربی دیدیم

 خوردبین:

باشگاه پرسپولیس کار استقلالی ها 
را تلافی کند

 دین محمدی:

 باید به استراماچونی فقط یک 
فرصت دیگر بدهند

کارشناس فوتبال ایران ضمن انتقاد از رفتار بازیکنان در دیدار تیم های فوتبال 
استقلال و پرسپولیس گفت: متاسفانه باید گفت موجودی فعلی فوتبال باشگاهی 

ایران همین است.
بیژن ذوالفقارنسب  در خصوص برد یک بر صفر پرسپولیس مقابل استقلال تهران 
در هفته چهارم لیگ برتر گفت: واقعیت این است که فوتبال کم کیفیتی را از هر دو 
تیم دیدیم و نمی توان به دانش فنی استقلال و پرسپولیس در این بازی برای فوتبال 

باشگاهی ایران افتخار کرد.
کارشناس فوتبال ایران ادامه داد: موجودی فوتبال ایران همین چیزی است که در 
دربی دیدیم. فوتبالی که بار فنی خوبی نداشت و بازیکنان نیز به هر دلیل تمایل به 

درگیری های فیزیکی داشتند. 
مشکلات تاکتیکی دو تیم نیز زیاد بود که تا حدی از آن را می توان به پای استرس 

بازی بزرگ نوشت.
وی با انتقاد از رفتار بازیکنان در هر صحنه ای که از سوی داور اعلام خطا می 
شد افزود: باید روی رفتار بازیکن کار کرد. تیم بزرگ، بازیکنی با شخصیت بزرگ می 
خواهد. رفتار بازیکنان در هنگام خطاها خوب نیست.این خودنمایی ها واقعا برازنده 

بازیکنی که باید هواداران پرشمار تیمش را راضی به خانه برگرداند نیست.
نباید گردن  را  کرد: همه چیز  تاکید  تیم  دو  مربیان  تاکتیک های  درباره  وی 
استراماچونی و کالدرون انداخت. نه تنها مربی در این تیم ها عوض شده است بلکه 
بازیکنان زیادی هم رفته اند و مدیریت نیز دستخوش تغییر شده است. باید به آنها 

زمان داد تا تفکرات فنی خود را در طول فصل پیاده کنند.
ذوالفقارنسب در پایان خطرنشان کرد: پرسپولیس سه امتیاز خیلی مهم را کسب 
کرد که می تواند انگیزه زیادی به تمام اعضای تیم داده تا کادر فنی این تیم با آرامش 

بیشتری به فکر ایجاد تغییرات تاکتیکی باشد.

محمود خوردبین، سرپرست پیشین تیم فوتبال پرسپولیس اعتقاد دارد برخلاف روند 
بازی فقط نتیجه دربی ۹0 تهران دلچسب بوده است. محمود خوردبین درباره پیروزی 
تیم فوتبال پرسپولیس در دربی ۹0 پایتخت اظهار داشت: بازی دلچسب نبود، اما برد 
پرسپولیس خیلی دلچسب بود. پرسپولیس در این بازی دو نیمه متفاوت را داشت، ولی 
در کل می توانیم از نتیجه ای که در این بازی رقم خورد، راضی باشیم. وی درباره درگیری 
بازیکنان دو تیم در جریان بازی تصریح کرد: جو خیلی بدی در بازی وجود داشت و 
اتفاقاتی که رخ داد، خیلی جالب نبود. مربیان باید به بازیکنان برای دربی آرامش 
می دادند، اما آنها اولین بار بود که این بازی را تجربه می کردند. سرپرست پیشین تیم 
فوتبال پرسپولیس راجع به گلزنی مهدی عبدی و اینکه آیا او این بازیکن را می شناخته 
است,  گفت: من این بازیکن را تاکنون ندیده بودم و نمی شناختم. فکر می کنم برای 
اولین بار بود که در دربی یک بازیکن جوان و گمنام به میدان می آید و اینقدر سریع 
درباره  نداشته است. خوردبین  این چنین چیزی سابقه  از  پیش  و  گلزنی می کند 
دلخوری باشگاه و پیشکسوتان پرسپولیس برای عدم تخصیص بلیت دربی از سوی 
باشگاه استقلال, اشاره کرد: این کار اشتباهی بوده که استقلال مرتکب شده است و 
باید برای دادن سهمیه بلیت با باشگاه هماهنگ می کردند. با این حال پرسپولیس هم 
نباید برای بازی برگشت به استقلالی ها بلیت بدهد تا این موضوع تلافی شود. باشگاه 
استقلال باید بلیت هایی را به باشگاه پرسپولیس می فرستاد تا در اختیار پیشکسوتان 
قرار می  گرفت، اما این کار را نکرد. من خود به دلیل کسالت قصد داشتم بازی را از منزل 
نگاه کنم، اما به پیشکسوتانی که می خواستند به ورزشگاه بروند و به آنها بلیت داده 
نشده, بی احترامی شده است. خوردبین در پاسخ به این سؤال که آیا کالدرون می تواند 
موفقیت های برانکو با پرسپولیس را ادامه دهد, اظهار کرد: کالدرون کار سختی در پیش 
دارد، ولی ان شاءالله پرسپولیس همین طور روند خوبش را ادامه دهد, چون تیم رفته رفته 
در حال بهتر شدن است. بازیکنان هنوز به زمان بیشتری برای هماهنگی احتیاج دارند.

سیروس دین محمدی، بازیکن و مربی پیشین تیم فوتبال استقلال معتقد است که 
مسئولان این باشگاه با ادامه روند فعلی باید به تیم شوک بدهند.

سیروس دین محمدی با اشاره به شکست استقلال در دربی تهران اظهار داشت: 
استقلال نمایش بدی نداشت، ولی در دربی نتیجه مهم است که متأسفانه استقلال 
شکست خورد. این تیم می توانست برنده باشد، ولی پرسپولیس از موقعیتی که 
داشت نهایت استفاده را برد و سه امتیاز را گرفت. مهمترین اتفاق این بود که استقلال 
بعد از گل نشدن پنالتی، از لحاظ روحی به هم ریخت و بازیکنی هم در زمین مسابقه 
نبود که تیم را جمع کند و به بازیکنان روحیه بدهد. این کار را بازیکنان بزرگ و ستاره 
انجام می دهند، ولی استقلال در زمین مسابقه لیدر ندارد که بازیکنان و تیم را 

مدیریت کند.
وی ادامه داد: رفتن پژمان منتظری به ضرر استقلال تمام شد و اکثر بازیکنانی هم 
که امسال به استقلال آمدند کیفیت بالایی ندارند. وقتی بازیکنی تعویض می شود 
خیلی ها انتظار دارند که بازی را در بیاورد، ولی بازیکنانی به تیم آمده اند که فقط لیست 
را پر کنند. از طرفی بازیکنان فصل گذشته استقلال هم عملکرد خوبی ندارند. انتظار 
من از مرتضی تبریزی خیلی بیشتر از این بود، همین طور از وریا غفوری. نمی دانم 
چرا غفوری را در پست خودش بازی ندادند. وریا بازیکنی است که باید از عقب اضافه 
شود. عارف غلامی اصلًا نباید بازی می کرد و آمدن قائدی به زمین هم هیچ تأثیری 
نداشت. استقلال بازیکن قوی و بزرگ ندارد. کیفیت این بازیکنان همین چیزی است 
که می بینید. مربی پیشین تیم فوتبال استقلال با انتقاد از نحوه جذب بازیکن در این 
تیم خاطرنشان کرد: آنهایی که این بازیکنان را خریدند پنهان نشوند و بیایند توضیح 
بدهند که بر چه اساسی این بازیکنان را جذب کردند. آیا رضاوند و دشتی می توانند 
نیازهای استقلال را برطرف کنند؟ الان که رفتن بازیکنان استقلال و پرسپولیس به تیم 

رقیب طبیعی شده است، آیا بهتر نبود سروش رفیعی را جذب می کردند؟

ستاره برزیلی پاری سن ژرمن تاکید کرد که وضعیت او خوب است و زدن گل باعث شده 
تا اعتماد به نفسش بالا رود. هفته ششم رقابت های لیگ فرانسه با انجام یک دیدار به پایان 
رسید. در این دیدار که در ورزشگاه خانگی لیون برگزار شد پاری سن ژرمن با یک گل به 
پیروزی رسید. تک گل تیم پاریسی را نیمار در دقیقه ۸۹ به ثمر رساند. او هفته قبل هم 
تک گل سه امتیازی دیگری را برای PSG به ثمر رساند تا نشان دهد چه بازیکن کلیدی 
و تاثیرگذاری برای تیمش است. نیمار چهار بازی آغازین پاری سن ژرمن را از دست داد 
اما در دو بازی اخیری که برای این تیم به میدان رفته توانسته دو گل سه امتیازی به ثمر 
برساند. او بعد  از بازی گفت: بازی سخت و پیچیده ای بود. لیون تیم خوبی نشان داد و در 
کارهای دفاعی عملکرد خوبی داشت و روی ضد حملات هم برنامه داشت. ما بازی بسیار خوبی را به نمایش گذاشتیم و شایسته پیروزی 
هم بودیم. نیمار درباره گلزنی در دومین بازی پیاپی گفت: زدن گل اعتماد به نفس من را بالا می برد. بسیار خوشحالم که چنین شروعی 

با پاری سن ژرمن داشته ام و دو گل به ثمر رسانده ام. شرایط و وضعیتم خوب است.امیدوارم این گل ها ادامه داشته باشد. 

دروازه بان پورتو به دفاع از سرمربی رئال مادرید پرداخت.
 ایکر کاسیاس عملکرد و نتایج رئال مادرید را زیر نظر دارد. با وجود این که او در 
باشگاه پورتو حضور دارد اما اخبار مربوط به سفیدپوشان را دنبال می کند. پس از 
پیروزی رئال مادرید برابر سویا در لالیگا دروزاه بان اسپانیایی به دفاع از زین الدین 
زیدان پرداخت. سرمربی فرانسوی سفیدپوشان به خاطر نتایج اخیر در مرکز توجه ها 
قرار دارد. کاسیاس در توییترش نوشت: زیدان یک سرمربی بزرگ است. برخی ها 
در رابطه با سطح مربیگری اش بحث می کنند. درباره یک جایگزین احتمالی برای 
او صحبت نخواهد شد. حتی درست نیست که می گویند بازیکنان قدیمی باشگاه 

از موفقیت اشباع شدند و هم چنین نباید از بازیکنان جوانی که آینده تیم هستند خرده گرفت. اغلب پاسخ ها به توییت کاسیاس 
تمجید از او بود. برخی از کاربران نوشتند: مانند همیشه، بزرگ ترین، بهترین دروازه بان تاریخ. از طرفی بعضی دیگر از کاربران به 

ژوزه مورینیو و بازگشت احتمالی سرمربی پرتغالی اشاره کردند.

دفاع کاسیاس از زیداننیمار: گل زدن، اعتماد به نفسم را بالا می برد

مدیرعامل باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه هیچ بهانه ای برای 
قابل قبول نیست،  باشگاه  این  به  بلیت دربی  عدم اختصاص 
گفت: این اتفاق یک توهین بود و نمی توان بی تفاوت از کنارش 

رد شد.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدحسن انصاریفرد بعد از پیروزی 
بابت  تیم فوتبال پرسپولیس مقابل استقلال درباره گلایه اش 
عدم اختصاص بلیت به پرسپولیسی ها، گفت: نمی خواهم اسم 
شخص خاصی را به عنوان مقصر بیاورم ولی شما خودتان قضاوت 
کنید. پیشکسوت باشگاه ما با این قدمت انتظار دارد این بازی 
خاص را در ورزشگاه تماشا کنند. این حقشان است و باید بلیت 
را در اختیار کسانی که توقع داشتند، بگذاریم ولی حتی یک دانه 

بلیت هم ندادند.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: توقع داشتیم 
دو  کرد.  می  پیدا  اختصاص  پرسپولیس  تیم  برای  ای  سهمیه 
سه روز تلاش شبانه روزی کردیم بلیت ها را بگیریم و در اختیار 
پیشکسوتان بگذاریم. حتی علی پروین تا ساعت ۱ بامداد با بچه 
های باشگاه تماس گرفته بود که اگر می شود یک بلیت طبقه دوم 
هم شده بگیرد. واقعا شرمنده پروین شدیم. این چیزی نیست که 
بی تفاوت از کنارش رد شویم و بگوییم اتفاقی رخ نداده است. این 

یک توهین بود و باعث شرمندگی فوتبال است.
ثابت می  را  برگشت جوانمردی  بازی  در  ما  افزود:  انصاریفرد 
کنیم. هر تعداد بلیت به ما بدهند، نصف آنرا به باشگاه استقلال 
اختصاص می دهیم تا به پیشکسوتان خودشان بدهند. از باشگاه 
استقلال و شرکت توسعه و تجهیز انتظار داشتیم بلیت ها را به ما 
بدهند. هر بهانه ای هم بیاورند، از نظر ما قابل قبول نیست. باید 
برنامه ریزی می شد. حتی ساعت ۸:۳0 صبح معاون باشگاه 
پرسپولیس به باشگاه استقلال رفت که بلیت ها را بگیرد ولی 
گفتند یک دانه بلیت هم وجود ندارد. برخورد زشتی شد که نمی 
خواهم آنرا بازگو کنم. مدیرعامل باشگاه پرسپولیس با اشاره به برد 
پرسپولیس در این مسابقه، تاکید کرد: این برد را به تمام علاقه 
مندان پرسپولیس، پیشکسوتان و هیات مدیره تبریک می گویم. 
در خلال این کارشکنی هایی که صورت گرفت، پیروزی شیرین و 
ارزشمندی را به دست آوردیم. باید از همه تشکر کنم. رمز موفقیت 
پرسپولیس در این بود که همه همدل بودیم. وقتی بلیت به ما 
ندادند خودم به ورزشگاه نرفتم و مسئولان دیگر باشگاه را هم منع 
کردم تا با پیشکسوتان همسو شویم. رمز موفقیت ما همین همدلی 
بود. انصاریفرد ادامه داد: حدود ۲۳ روز است که در پرسپولیس 
هستم و مرتب با کالدرون و کاپیتان ها صحبت و از نزدیک همه 

چیز را رصد می کنم. کالدرون دلسوز است و مدام مسائل را رد و 
بدل می کنیم بدون اینکه بخواهم دخالتی کنم. رابطه بسیار خوبی 
بازیکنان و باشگاه وجود دارد. وی تاکید کرد:  بین کادر فنی، 
دیشب هم که به هتل رفتیم بازیکنان سرشار از روحیه و اطمینان 
بود. باشگاه الان در آرامش است. یقین داشتیم می توانیم برنده 
بازی باشیم. لطف خدا بود که یک جوان ۱۹ ساله وارد زمین شد 
و گل زد. شاید دعای پدر و مادرش بود. امیدوارم این بازیکن قدر 

جایگاهش را بداند و این مسیر رو به رشد را ادامه بدهد.
مدیرعامل پرسپولیس درباره ضعف های پرسپولیس هم گفت: 
شاید در برد ضعف ها مشخص نشود. الان شرایط تیم ما خوب 
است.درون دروازه، خط دفاع، و هافبکمان خوب است. کمال 
کامیابی را هم نداریم ولی در وسط زمین مقتدر بودیم. در خط 
با آمدن این  حمله یکسری مشکلات داریم ولی فکر می کنم 

بازیکن جوان )مهدی عبدی( مشکلات حل شود.

محمدحسن انصاریفرد:
 شرمنده علی پروین شدیم
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وارد مجلس شدند  از اصلاح طلبان  نفر  وزیر دولت اصلاحات گفت: حدود ۱۱0 
دغدغه شان تغییر کرد بنابراین اگر انتقادی وجود دارد از این بابت است نه لیدری جریان 

اصلاحات.
»اصلاحات از آرمان های اولیه خود فاصله  گرفته است«،»دیگر دغدغه اصلاح طلبی 
ندارند« و ...اینها تنها نمونه ای از انتقاداتی است که حداقل در سال های اخیر متوجه 
طیف چپ شده است انتقاداتی که زمان  پوست اندازی اصلاحات را یادآوری می کند 
همان موضوعی که محمدرضا تاجیک از آن به عنوان »نواصلاح طلبی« نام می برد و 
کرباسچی آن را بازسازی جبهه اصلاحات می داند. اینکه چقدر امروز وقت حرکت به 
سمت جریان نواصلاح طلبی است همان سوالی بود که آن را با احمد خرم وزیر دولت 

اصلاحات در میان گذاشتیم و او نیز مهر تائید بر این ضرورت زد.
وزیر راه دولت اصلاحات می گوید: اگر صداقت با مردم در جریان نو اصلاح طلبی هم 

وجود نداشته باشد این مسئله نمی تواند با استقبال بدنه اجتماعی روبه رو شود.
مشروح گفت  وگوی خبرآنلاین با احمد خرم را در ادامه بخوانید؛

آقای خرم! اخیرا بحثی تحت عنوان »نواصلاح طلبی« در جریان چپ مطرح 
شده است، به نظر شما زمان پوست اندازی اصلاحات فرارسیده است؟ اعتقادی 

به این امر دارید؟
اصلاحات و هر جریان و جبهه دیگری نیازمند بازیابی و بازبینی حرکت خود است؛ 
یعنی اصل انتقاد از خود را نباید فراموش کنیم البته این انتقاد از خود باید درون 
تشکیلاتی باشد و اگر به بیرون درز پیدا کند منشا تخطئه آن جریان می شود. اینکه 
نو  و طرحی  بنشینند  پردازان  نظریه  و  و صاحب نظران  لیدرهای جریان اصلاحات 
دراندازند حرکت خوبی است اما این هم باید در نظر بگیرند که چقدر بدنه اجتماعی 

اصلاحات پذیرای آن است یعنی فقط نظریه پردازی کردن کفایت نمی کند ما باید در 
کنار تولید کننده فکر به دو دسته دیگر هم نیاز داریم اول توزیع کننده فکر و دسته دیگر 
مصرف کننده فکر است که همان بدنه اجتماعی می شود. متاسفانه در این مورد کار 

نشده است.
عدم کادرسازی از نقصیه های جریان اصلاحات است

درواقع در جریان اصلاحات بر روی کادرسازی و اینکه مطالبات مردم از دهان و ذهن 
اصلاح طلبان بیرون بیاید و پیگیری شود، اینکه نقد شود و رویه ها و سیاست های گذشته 
اصلاح شود کار نشده و این نقیصه وجود دارد. البته این نقیصه ها خاص اصلاح طلبان 
هم نیست اصولگرایان هم همین وضعیت را دارند و وضعیت شان بهتر از اصلاح طلبان 
نیست. به عبارت دیگر این نقیصه کل کشور است. از یک سو تشکل ها تقویت و حمایت 
نمی شوند و از سوی دیگر گرایش مردم به تشکل ها هم در سطح نازلی قرار دارد. ولی 
اصل این موضوع خوب است به هرحال بعد از چهل سال یک بازنگری و بازبینی و 
بازنگری شود و سیاست هایی که اصلاح طلبان، اهداف و روش هایی که داشتند 
اصلاح شود و با تغییرات و به قول معروف طرحی نو درانداختن باعث جذب بیشتر بدنه 

اجتماعی شود.
تشکل های سیاسی باید صدای رسای مطالبات و توقعات مردم باشند

فکر می کنید بدنه اجتماعی چقدر پذیرای این نو اصلاح طلبی است؟
برای ایجاد این مقبولیت چند فاکتور اولیه وجود دارد که اولین مولفه »برخورد صادقانه« 
است. مردم باید این موضوع را حس کنند. یعنی مردم را باید در جریان اتفاقات کشور و 

در جریان واقعیات کشور قرار داد.
از سوی دیگر برای آنکه این نوسازی بتواند بدنه اجتماعی را با خود همراه کند باید 

تشکل ها و جریان های سیاسی  صدای رسای توقعات و مطالبات مردم و اعتراضات 
مردم باشد. مسئله دیگر آن است که علاوه بر اینکه جریان های سیاسی باید صدای 
مردم باشد باید مطالبات مردم را هم پیگیری کنند. باید چالش های مردم را کنکاش کند 
و برای آنها راه حل ارائه کند. به عبارت دیگر چه باید کرد و از کجا باید اغاز کنیم را پیش 
پای مردم بگذارند. این ها موضوعاتی است که تحقق انها می تواند صداقت جبهه، حزب 

یا تشکل را اثبات کند.
چقدر اصلاح طلبان این مولفه هایی را که نام بردید را در دستور کار داشتند 

و به آن عمل کردند؟
هیچکدام از تشکل ها رسالت های اصلی خود را که توزیع  قدرت، کادرسازی، بیان 
مطالبات و دفاع از مردم را به درستی انجام نداند. دغدغه های مردم را آسیب شناسی 
کردن و حرکت در مسیر حل مشکلات مردم، از  رسالت های اصلی حزب است که باید 
انجام شود ولی متاسفانه هیچ کدام از احزاب و جریان ها به این مسائل توجه ندارند و 
توجه اصلی متوجه قدرت است. لذا همه امورشان از منظر توزیع قدرت عبور می کند. 
درحالی که باید همه جانبه فکر کرد اینکه به یک شاخه  توجه کنیم و دیگر مسائل را رها 

کنیم راه به جایی نمی برد .
البته ما ابتدای شکل گیری حزب و تشکل سیاسی هستیم؛ اروپا که  امروز توانسته  
نهادهای دموکراسی را بنا کنند به این دلیل است که ۲00 سال است تحزب دارند این 

درحالی است که ما در حال تمرین هستیم.
یک عده فرصت طلب به جریان اصلاحات ضربه زدند

آقای خرم! نقدی که گاها به اصلاح طلبان وارد می شود این است که بعد 
از سال ۸۸ روایتی دیگر از اصلاح طلبی را پیش گرفتند و برخی اصول به خاطر 
شاید همان بحث قدرت و توزیع قدرت کنار گذاشته شد. برخی معتقدند این 
فاصله گرفتن ها به دلیل حضور افرادی است که در قد و قواره این جریان نبودند 
و به قول آقای تاجیک کوتوله ها باعث شدند جریان اصلاحات دچار افول شود. 

چقدر این نگاه را می پذیرید و قابل قبول می دانید؟
از دو طرف ضربه شدیدی خورد. یکی حذف عناصر رده  اول   جریان اصلاحات 
اصلاحات، به طوری که پرونده ای زیر بغل اغلب آنها گذاشتند و با این روش یا بازداشت  
شدند یا ردصلاحیت شان کردند بر این اساس مجبور شدند نیروهای دست دوم و سوم 
خود را وارد گود کنند. اما جریان اصلاحات یک ضربه هم از درون خورد به این معنا که 
یک عده فرصت طلب به جای اینکه برای مردم کار کنند فقط به فکر حفظ قدرت  و تکیه 
زدن بر منصب ها بودند برای همین به محض آنکه بر این کرسی ها تکیه زدند یادشان 

رفت با حمایت جریان اصلاحات روی کار آمده اند.
حذف  که  ضربه ای  وجود  این  با  اما  خورد  ضربه  هم  داخل  از  اصلاحات  هرچند 
نیروهای اصیل به این جریان وارد کرد قدرت بیشتری داشت. در حقیقت ۹0 درصد 
افت اصلاحات نتیجه حذف مهره های اصلی در جریان  اصلاحات بود و ۱0 درصد 
باقی مانده مربوط به این است که به هر حال افراد وقتی به قدرت می رسند خود را گم 

می کنند و فراموش می کنند چطور به اینجا رسید و قرار بود چه اهدافی را دنبال کند.
شما می گویید اصلاحات از درون هم آسیب خورد، چقدر در این موضوع 

تقصیر را باید برگردن رهبران و لیدرهای اصلاحات گذاشت؟
برخی افراد وقتی در موضع قدرت قرار گرفتند خوب از این جریان حمایت نکردند و 
این نقیصه وجود داشت. افرادی که قدرت داشتند تا از اصلاح طلبان و اصلاح طلبی 

دفاع کنند ولی دفاع شان ضعیف بود.
صحبت من بر سر سال های اخیر است . اینکه در جریان انتقادهایی که 
به طیف اصلاح طلب مطرح می شود چقدر لیدرهای این جریان یا کم کاری آنها 

نقش داشته اند؟
مواضع  از  نتوانستند  ولی  شدند  مجلس  وارد  اصلاح طلبان  از  نفر   ۱۱0 حدود 
اصلاح طلبی حمایت کنند. آنها وقتی به مجلس رسیدند دغدغه شان تغییر کرد بنابراین 

اگر انتقادی وجود دارد از این بابت است نه لیدری جریان اصلاحات.

راهبرد و تاکتیک های اصلاح طبانه برای انتخابات

دو ضرورت انکارناپذیر برای اصلاح طلبان

اصلاح طلبان برای دستیابی به مقصود انتخاباتی، نیاز به یک بازاندیشی و یک 
بازساماندهی  و  درون گفتمانی  بازاندیشی  دارند؛  اساسی  و  مجدد  ساماندهی 
درون تشکیلاتی از بایسته های مهم اصلاح طلبی در ماه های منتهی به انتخابات  ۹۸ 

است.
یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی که قرار است در اسفندماه ۹۸ 
برگزار شود، از هم اکنون گروه ها و جریان های سیاسی را به تکاپو واداشته است. جریان 
های سیاسی از نگاه برخی ناظران پیش از ورود به مصادیق انتخاباتی، باید برخی 
سنگ ها را با همفکران خود وا بکنند. در این میان، اصلاح طلبان به صورت جدی تری 

بحث های درون جریانی و راهبردهای انتخاباتی را مورد واکاوی قرار می دهد.
راهبرد و تاکتیک های اصلاح طبانه برای انتخابات

راهبردهای  و  ها  تاکتیک  مورد  در  نظرها  و  بحث  طلبی  اصلاح  اردوگاه  در 
انتخاباتی ادامه دارد؛ طیفی از مشارکت بی قید و شرط تا تحریم انتخابات پیش 
روی اصلاح طلبان قرار دارد. ائتلاف سازی جمعی درون این جریان هم محل 

گفت وگو است.
»هدایت الله آقایی« عضو شورای مرکزی »کارگزاران سازندگی« امروز در یادداشتی 
نوشت:  طلبان  اصلاح  انتخاباتی  استراتژی  خصوص  در  ملی«  »آرمان  روزنامه  در 
رقیب اصلی اصلاح طلبان در انتخابات اصولگرایان نیستند، بلکه خود اصلاح طلبان 
هستند. اینکه اصولگرایان در این شرایط چگونه ائتلاف می کنند و با چه راهبردهایی 
در انتخابات حضور می یابند، مسأله ای ثانویه است و نباید چندان به آن پرداخت. جنگ 
آن ها جنگ قدرت است و منازعات درون گروهی آن ها تأثیر چندانی بر اصلاح طلبان 

نخواهد داشت.
به نوشته این فعال سیاسی، اصلاح طلبان باید اصل مشارکت مشروط را در پیش 
گیرند. یعنی در انتخابات ثبت نام کنند و برای حضور فعال آماده شوند، اگر نامزدهایی 
که توان پیگیری مطالبات اصلاح طلبانه جامعه را دارا هستند، تأیید شدند که لیست 
ارائه دهند و با قدرت برای پیروزی تلاش کنند. اگر هم که این نامزدها مورد تأیید 
شورای نگهبان قرار نگرفتند که تکلیف از اصلاح طلبان ساقط است. جریان اصلاحات 
باید نسبت به وعده ها و مطالبات متعهد باشد و این وفاداری و تعهد را در عمل نشان 
دهد. تکرار تجربه مجلس دهم و محقق نشدن دوباره مطالبات مردم می تواند آبروی 
جریان اصلاحات را به خطر بیندازد و این جریان را با مشکلاتی جدی در حوزه سرمایه 

اجتماعی مواجه کند.
»محمد جوادی حصار« فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو حزب »اعتماد ملی« اما 
در گفت و گو با خبرگزاری »برنا« ضمن تشریح استراتژی های متعدد از سوی اصلاح 
طلبان برای انتخابات گفت: به نظر من بهترین شیوه تعامل بین جناحین کشور 
است. دلسوزان هر دو جناح باید پای گفت وگوهای جدی بنشینند. من بارها این را 
عرض کردم که ما نیاز به برجام داخلی داریم. به معنای برنامه جامع اقدام مشترک 
سیاسی و ملی در داخل کشور  خود همه گروه های سیاسی باید  بتوانند در انتخابات 
در شیوه برگزاری انتخابات رقابتی دخالت داشته باشند، در تصمیم سازی ها دخالت 
داشته باشند و از نتایج انتخابات هم برخوردار باشند یعنی به گونه ای نباشد که فقط 
بخواهند مسابقه بدهند و یا مانند تماشاچی ها، مسابقه را تماشا کنند و در نهایت نیز 
برگزارکنندگان آن مسابقه فقط سود ببرند. این اتفاق نباید رخ دهد. باید همه جریانات 

سیاسی امکان  بهره مندی از فواید مثبت قدرت سیاسی را داشته باشد.
»علی صوفی«، دبیر کل حزب »پیشرو اصلاحات« در ارتباط با روند همگرایی در 
جریان اصلاح طلبی به خبرگزاری »برنا« گفت: در حال حاضر ما در قالب شورای 
عالی سیاستگذاری، فعالیت های انتخاباتی خود را پیگیری می کنیم. ما با جدیت در 
حال همکاری با شورای عالی سیاستگذاری هستیم و با تقسیم کاری که در این شورا 
صورت می گیرد و سازوکاری که وجود دارد، کارهای را به پیش می بریم اما چیزی که 
باقی می ماند بخش مصادیق کاندیداها است که ممکن بوده، حزب پیشرو اصلاحات 
کاندیدایی را داشته باشد که تلاش می کند آن را در چارچوب و سازوکار شورای عالی 

مورد حمایت قرار دهد.
صوفی در پاسخ به این سوال که همکاری سایر احزاب اصلاح طلب با شورای عالی 
سیاستگذاری چگونه است، بیان داشت:  در حال حاضر همه احزاب عضو شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات هستند و به نوعی همه، عضو شورای عالی سیاستگذاری 
هستند اما دو حزب »مردم سالاری«  و »حزب اسلامی کار« به دلیل انتقاداتی که 
به این شورا داشتند، کناره گیری کردند. این دو حزب نه اینکه بخواهند به صورت 
مستقل برنامه انتخاباتی خود را پیگیری کنند اما به صورت موقت از حضور در این شورا 
خودداری کردند. انتقادات اصلی این دو حزب به نحوه بستن لیست در دوره قبل بوده 

است.
»جواد امام« دبیر کل »مجمع ایثارگران اصلاح طلب« هم به این رسانه گفت: جریان 
اصلاحات در حال سازماندهی هستند و هنوز بحث سیاستگذاری و راهبردهایی را 
که باید برای انتخابات تدوین کنند، نهایی نشده است. آنچه که مسلم است این است 
که اگر شرایط فراهم باشد اصلاح طلبان در انتخابات شرکت می کنند. قاعدتا اصلاح 

طلبان با برنامه خاصی وارد انتخابات خواهند شد تا مورد استقبال مردم قرار گیرند.
این در حالی است که هنوز صداهای منتقدانه جدی نسبت به »شورای سیاستگذاری 

اصلاح طلبان« از سوی خودِ اصلاح طلبان به گوش می رسد.
»رسول منتجب نیا« دبیر کل حزب »جمهوریت« در گفت  گو با خبرگزاری »ایمنا« 
اظهار کرد: نظر کلی من این است که ما باید در انتخابات شرکت کنیم. برخی دیدگاه ها 
مانند شرکت مشروط در انتخابات و یا تحریم آن کار غلطی است. این تفکر نیز که 
بگوییم هر حزب لیست جداگانه خود را داشته باشد و ائتلافی صورت نگیرد حرف 
درستی است. بهترین راه ائتلاف است اما ائتلاف واقعی؛ شورای سیاست گذاری نه 
تنها ائتلاف نیست بلکه تحکم است و به معنای کنار زدن حزب و دموکراسی و جاگزین 

کردن ساختار دیگری است که ارتباطی به اصلاحات ندارد.
به گفته منتجب نیا، بعد از تاسیس شورای عالی سیاست گذاری، شورای هماهنگی 
به  باید  که  تبدیل شده  و مطیع  به یک شورای بی خاصیت  احزاب اصلاح طلب 
دستورات شورای عالی نگاه کند. ۲0 حزب و ۲0 دبیرکل در کنار هم جمع می شوند اما 
توانایی تصمیم گیری ندارند، منتظر می مانند ببیند که شورای عالی چه تصمیمیاتی 
می گیرد، شورای عالی هم می گوید باید ببینیم در پشت صحنه چه تصمیمی برای ما 

می گیرند. این روندی کاملا غیر دموکراتیک و غیر حزبی است.
در جریان اصلاح طلبی از سویی دیگر بحث های درون تشکیلاتی جاری است. 
»احمد خرم« فعال سیاسی اصلاح طلب امروز در گفت و گو با »خبرآنلاین« از آسیب 

وجود فرصت طلبانی گفت که از درون، به جریان اصلاحات ضربه زدند.
به گفته خرم، جریان اصلاحات از دو طرف ضربه شدیدی خورد. یکی حذف عناصر 
رده  اول اصلاحات، به طوری که پرونده ای زیر بغل اغلب آنها گذاشتند و با این روش یا 
بازداشت  شدند یا ردصلاحیت شان کردند بر این اساس مجبور شدند نیروهای دست 
دوم و سوم خود را وارد گود کنند. اما جریان اصلاحات یک ضربه هم از درون خورد به 
این معنا که یک عده فرصت طلب به جای اینکه برای مردم کار کنند فقط به فکر حفظ 
قدرت  و تکیه زدن بر منصب ها بودند برای همین به محض آنکه بر این کرسی ها تکیه 

زدند یادشان رفت با حمایت جریان اصلاحات روی کار آمده اند.
به گفته خرم، حدود ۱۱0 نفر از اصلاح طلبان وارد مجلس شدند و انها نتوانستند از 
مواضع اصلاح طلبی حمایت کنند. آنها وقتی به مجلس رسیدند دغدغه شان تغییر کرد 

بنابراین اگر انتقادی وجود دارد از این بابت است نه لیدری جریان اصلاحات.
انتظارات اصلاح طلبان از شورای نگهبان چیست؟

نظارت استصوابی یکی از متغیرهای مهم و تاثیرگذار در کیفیت برگزاری انتخابات 
پیش رو خواهد بود. اصلاح طلبان همچنان در خصوص نقش شورای نگهبان در روند 

برگزاری انتخابات، اظهارنظر می کنند.
گو  و  گفت  در  امروز  ملی«  »اعتماد  حزب  سخنگوی  مقدم«  گرامی  »اسماعیل 
با خبرگزاری »برنا« گفت: وظیفه شورای نگهبان، ایجاد بستر لازم برای مشارکت 
حداکثری است. آنچه که در انتخابات مهم است، نقش و کارکرد شورای نگهبان 
است. شورای نگهبان می تواند کارکرد تحریمی و کارکرد مشارکتی داشته باشد. 
کارکردتحریمی به این معناست که دست به رد صلاحیت گسترده جریان سیاسی 
اصلاح طلب مانند دوره های قبل بزند و به خود تحریمی دامن بزند و خود عامل تحریم 

و دلسرد شدن مردم شود.
کارکرد  نگهبان،  شورای  دیگر  کارکرد  داد:  ادامه  ملی«  »اعتماد  حزب  عضو  این 
حاکمیتی باشد و برای پر رنگ کردن وجهه دموکراتیک نظام تلاش کند و آن این است 
که با عادلانه رفتار کردن،شرایط رقابتی انتخابات را رقم بزند واصلاح طلبان را به بهانه 
اصلاح طلب بودن رد صلاحیت نکند و اجاز دهد همه احزاب در انتخابات شرکت کنند 

و کارکرد مشارکت حداکثری خود را انجام دهد.
از دید اصلاح طلبان وجود ابهام در تفسیر قانون  بررسی صلاحیت ها و سوال برسر 
دستور کار »احراز صلاحیت یا عدم تأیید صلاحیت« در شورای نگهبان به »محروم 

شدن مردم از حق انتخاب« منجر می شود.

احمد خرم :

فرصت  طلبان از درون به جریان اصلاحات ضربه زدند 
عدم کادرسازی از نقصیه ها این جریان است       اصلاحات نیازمند بازبینی حرکت خود است

 سخنگوی دولت با اشاره به سفر رئیس جمهوری به نیویورک 
را  ایران  صدای  می توانند  می کنند  تصور  گفت:آمریکایی ها 
خاموش کنند اما به اعتقاد ما رئیس جمهوری در این سفر قادر 

خواهد بود این صدا را طنین انداز کند.
روز دوشنبه در نشست خبری اظهار داشت:  ربیعی«  »علی 
رئیس جمهوری راهی مجمع عمومی سازمان ملل خواهد شد تا 
پژواک پرطنین مقاومت ایرانیان و زبان گویای مطالبات ملت ما از 

این تریبون جهانی باشد.
وی اضافه کرد: رئیس جمهوری ابتدا تردید داشت که این سفر 
انجام شود یا خیر و در جلسات مختلف این تردید را بیان می کرد و 
همفکری و هم نظری دوستان را می طلبید. اما این سفر انجام شد 
و دلیل آن هم احقاق حقوق ملت ایران و رساندن پیام کشورمان به 

مجامع جهانی و افکار عمومی دنیا است.
سخنگوی دولت با بیان اینکه در این سفر ملاقات با حداقل 
۱۳ تن از سران کشورها نهایی شده و انجام خواهد داد، گفت:  
هر چند رفتار غیرمنطقی آمریکا که بر خلاف قوانین و هنجارهای 
بین المللی  این سفر را با مشکل مواجه کرد اما به اعتقاد ما رئیس 
جمهور در این سفر قادر خواهد بود که آنچه که آمریکایی ها تصور 
می کنند برای شنیده نشدن صدای ایران آنرا خاموش کنند، این 

صدا را در آنجا طنین انداز خواهد کرد.
سخنگوی دولت رفتار غیرمتعارف آمریکا درباره ایجاد مشکل 
برای انجام سفر رئیس جمهوری کشورمان را برخلاف قوانین 
و هنجارهای بین المللی دانست و گفت: به اعتقاد ما در این 
سفر رئیس جمهور قادر خواهند بود صدای ایران را خلاف میل 
آمریکایی ها، مجددا در مقر سازمان ملل طنین اندازد کنند و از 
همانجا منافع ملی ایران در ملاقات ها دنبال خواهد شد و قطعا 
منافع سیاسی، اقتصادی و بین المللی را برای ما به ارمغان خواهد 

داشت.
و  ای  رسانه  مدیران  و  نخبگان  با  دیدار  چندین  افزود:  وی 
اندیشکده های آمریکایی طرح ریزی شده و از این فرصت برای 
بیان دیدگاه های ملت ایران خطاب به افکار عمومی ملت آمریکا 
استفاده خواهد شد و منطق جمهوری اسلامی ایران در برابر بی 

منطقی واشنگتن به تصو. یر کشیده خواهد شد.
این سفر تصریح کرد: رئیس جمهور  بیان اهداف  ربیعی در 
تصمیم دارند از این فرصت استثنایی برای نشان دادن این که 
ایران کشوری نیست که با تحریم های آمریکا محصور شود و انزوا را 

برای سرنوشت برای ایران رقم نخواهد خورد.
 وی تاکید کرد: به اعتقاد ما امروز آمریکا برخلاف آنچه که متصور 
می شد، تنهاتر از همیشه است. اما ایران چه در سطح سران 
کشورهای اروپایی، منطقه و قدرت های جهانی و چه در افکار 

عمومی داخلی آمریکا، امروز ایران تنها نیست.
سنخگوی دولت با تاکید بر این که جبهه ضد ایران هر روز با 
ناکامی بیشتری مواجه می شود، افزود: هرچند دولت آمریکا 
روز به روز بر تحریم های خود می افزاید، اما هم مقاومت ما رو به 
گسترش است و هم راهکارهای ما برای مقاومت به سبک ایرانی 
در مقابله با تحریم ها روبه جلو است و هم زندگی بهتر برای ایرانیان 

محقق خواهد شد.

ربیعی در ادامه سخنان خود به ابتکار جدید ایران به عنوان 
»ائتلاف امید« اشاره کرد و گفت: طرح ائتلاف امید و صلح هرمز 
هم ایده ای است که رئیس جمهور در مقابله با جنگ طلبی ها 
مقر  در  رئیس جمهور  را  این طرح  ارائه خواهند کرد. جزئیات 

سازمان ملل تشریح خواهند کرد.
وی یادآور شد: ابتکارات دیپلماتیک در این طرح ها ارائه خواهد 
شد و هدف اصلی این طرح ها حل مشکلات این منطقه، بازگشت 
ثبات و آرامش برای همه دنیا و منطقه است. جدیت و اصرار ما در 

حفظ و احترام به امنیت منطقه نشان داده خواهد شد.
وی با اشاره به محتوای سخنان رئیس جمهور در اجلاس مجمع 
عمومی سازمان ملل، خاطر نشان کرد: سخنان رئیس جمهور 
بیشتر از همیشه مخاطبان همدل و گوشهای شنوای را در صحن 

و حاشیه سازمان ملل خواهد داشت.
وی تصریح کرد: آقای رئیس جمهور ائتلاف و ابتکار صلح هرمز 
را تقدیم سازمان ملل خواهد کرد. تامین امنیت خلیج فارس، تنگه 
هرمز و دریای عمان و با جزئیات بیشتری برنامه ای برای همکاری 
هایی متقابل در کشور های منطقه در جهت تامین منافع همه 

مردم منطقه، مطرح خواهد شد.
سال هاست آمریکا مقر سازمان ملل را به اسارت گرفته 

است
ربیعی در پاسخ به سوالی درباره سیاسی کاری دولت آمریکا 
در صدور ویزا برای رییس جمهوری و وزیر امور خارجه جمهوری 
امپراتوری رسانه  آمریکا هر چند که یک  ایران گفت:  اسلامی 
ای عظیم دارد، اما در این مدت سعی کرده که ما کمتر بتوانیم 
در زمین خاکی ایالات متحده آمریکا صحبت کنیم، یک بحث 
ناشی از این است و موضوع دیگر نیز به این مرتبط است که آنها 
وقتی وارد جنگ می شوند از هم ابزارها استفاده کنند، این یک 
تاخیر غیر قانونی بود و هیات را بسیار کوچک کردند، رسانه ها می 

توانستند از آمریکا گزارش تهیه کنند، رسانه ها را حذف کردند در 
صورتی که ما معمولا با روی باز از رسانه هایی که بخواهند به ایران 

بیایند، استقبال می کنیم.
وی افزود: نیاز به توضیح ندارد اقدام آنها بر خلاف میل باطنی 
آنها بود و فشار سازمان ملل نیز باعث شد که آمریکا در این سطح 
مشکل ویزاها را حل کند؛ یکی از دلایل آن ها این بود که ما در این 
اجلاس حضور پیدا نکنیم، این دلیل نشان دهنده این است که 
حضور ما در آمریکا می تواند مفید باشد؛ سال ها است که آمریکا، 

مقر سازمان ملل را به اسارت گرفته است.
سخنگوی دولت در پاسخ به  سوال خبرنگار ایرنا درباره توئیت 
»کریستین امان پور« در خصوص مشروط شدن دیدار آقای 
روحانی با ترامپ به لغو تحریم های ضد ایرانی اظهار کرد: اگر 
آمریکا آماده متوقف کردن تحریم ها و بازگشت به توافق هسته 
ای باشد، راه برای تصمیم گیری ما باز خواهد شد از جمله 
این تصمیمات گفت و گو است؛   در آن صورت تصمیم لازم  و 
مناسب را اتخاذ خواهیم کرد؛ هیچ تعارضی بین دیدگاه های 
داخلی درباره وجود ندارد و آقای ظریف نیز در این باره صحبت 

کرده اند.
جامعه مدنی ایران نسبت به زورگویی ها آمریکا واکنش 

نشان دهد
ربیعی درباره ممانعت از ورود ۱۲ دانشجوی ایرانی به کشور 
آمریکا و لغو ویزای آنها گفت:  این مشکل از طریق دفتر حافظ 
منافع ایران در حال پیگیری است؛ مدارک نشان می دهد این 
دانشجویان نه سابقه سیاسی دارند و نه رشته تحصیلی آنها رشته 
خاصی که مورد سوءظن قرار بگیرند، نبوده است. آمریکایی با 
زورگویی این تصمیمات را می گیرند و ما هم حل این مشکلات 
را دنبال می کنیم البته جامعه مدنی ایران نیز باید نسبت به این 

اقدامات زورگویانه آمریکا واکنش مناسب نشان دهد.

دولت در حال دفع در برابر تهاجمات آمریکا و سایر 
متجاوزان است

ربیعی با گرامیداشت نام و یاد و منش همه شهدای دفاع مقدس 
اظهار داشت: امروز هم دولت در حال دفاع در برابر تهاجمات 

مختلف آمریکا و سایر تجاوزگران است.
وی گفت: امروز دولت دفاع مقدس خود را در دو جبهه تعریف 
می کند؛  اول دفاع در برابر رفتارهای ظالمانه ای که آمریکا رهبری 
می کند و قصد و هدفش کوچک کردن سرزمین ایران اسلامی  ما 
است و وقیحانه آن را مطرح می کنند که ایران کشور بسیار بزرگی 

است و باید کوچک شود.
از  پیشگیری  و  تجاوز  نوع  هر  برابر  در  دفاع  دولت  سخنگوی 
تجاوزهای احتمالی را وظیفه دیگر دولت در این شرایط عنوان 
کرد و افزود: دفاع از معیشت مردم، بازنشستگان و اقشار ضعیف 
و متوسط جامعه، همه آحاد جامعه و کرامت های جامعه دنبال 

می کنیم.
ربیعی اضافه کرد: دفاع مقدس بهانه ای برای مرور یکسری از 
ارزش ها برای ماست، ارزش هایی که بالاترین سرمایه اجتماعی 
بود، از خودگذشتگی، دگرخواهی، عشق به همنوعان، ایثارگری 
و برادری. یادمان نمی رود که در طول تاریخ جنگی رخ داد که ما 
یک وجب خاک از دست ندادیم. آغازگر هیچ جنگی نبودیم، اما 

دفاع کننده خوبی برای سرزمینمان بودیم.
از سلاح های غیرمتعارف  وی خاطرنشان کرد: ما هیچ گاه 
استفاده نکردیم و در همان زمان هم ارزش های انسانی را در برابر 

دشمن حفظ کردیم.
از هرگونه سرمایه گذاری خارجی در کشور استقبال 

می کنیم
ربیعی عنوان کرد:  ما به دنبال توافق های استراتژیک بلندمدت 
۲۵ با کشورهای مهم دنیا بوده و هستیم و این را دنبال می کنیم. 
خارجی  سرمایه گذاری  هرگونه  از  کنم  می  تاکید  جا  همین  و 
در کشور استقبال می کنیم و ضمن این استقبال، هیچ امتیاز 
ویژه ای هم برای هیچ کشوری قائل نیستیم و هیچ مانعی هم برای 
کشورهایی که مایل هستند در این سرمایه گذاری شرکت کنند 

وجود ندارد.
سخنگوی دولت ادامه داد: همچنین هیچ عدد قطعی و رسمی 
نیز در این قراردادها و توافق ها هنوز به سرانجامی نرسیده و در 
سطح کارشناسی و رده های مدیریت میانی گفت  وگوها در حال 

انجام است.
ربیعی افزود: آنچه که از پیش بینی رابطه درازمدت ۲۵ ساله ما 
با چینی ها مطرح شده بود، اینکه ما تسلیم جوسازی هایی که 
بخواهند روابط استراتژیک ما با کشورها هر زمانی که بحثی را 
مطرح و یا منافع مردم را دنبال می کنیم، را طوری وانمود کنند که 

واکنش منفی ایجاد شود، ما تسلیم این جوسازی ها نمی شویم.
در  که  کشورهایی  همه  از  کرد:  تصریح  دولت  سخنگوی 
دوران تحریم، کمتر به ظلم ایالت متحده آمریکا توجه می کنند 
سپاسگزاریم و دست آنها را می فشاریم. چین هم از جمله این 
که  می شویم  خوشحال  ما  و  است  آسیایی  کشوری  و  کشورها 

کشورهای آسیایی قدرتمند می شوند.

سخنگوی دولت:

ایران همواره بن بست شکن بوده است

یک کارشناس مسائل سیاسی با اشاره به طرح پیشنهادی رئیس جمهور که قرار است در 
سازمان ملل مطرح شود، اظهار کرد: این پیشنهاد یک دژ منطقه ای علیه دیگران نیست، 
رویکرد تدافعی نیست، در مقابل پیشنهاد ائتلاف آمریکایی ها که رویکرد تدافعی دارد، 

پیشنهاد روحانی مبتکرانه و مبتنی بر صلح است.
نوذر شفیعی در ارزیابی خود از طرحی که با عنوان " ائتلاف امید " و " ابتکار صلح 
هرمز" قرار است رئیس جمهور در مجمع عمومی سازمان ملل متحد مطرح کند،  گفت: 
رئیس جمهور با اظهاراتی که در مراسم رژه نیروهای مسلح داشت در حقیقت از مهم ترین 
موضوعاتی که باید در صحن سازمان ملل مطرح شود، رونمایی کرد. پیش از این هم آقای 
روحانی در سازمان ملل درباره جهان عاری از خشونت صحبت کرد و طرح او در مجمع 

عمومی سازمان ملل مورد استقبال قرار گرفت.
وی تصریح کرد: انتظار می رود این ابتکار جدید در مورد صلح هرمز و ائتلاف امید نیز 
مورد استقبال جامعه جهانی قرار گیرد. البته در سیاست بین الملل بیش تر عمل مهم 
است تا حرف، در گذشته نیز حرف های خوبی توسط رهبران سایر کشورها مطرح شده 
که برخی جنبه عملی پیدا کرده و برای صلح و امنیت بین الملل مفید بوده و برخی دیگر به 

بایگانی سپرده شده و این فرصت از جامعه بین الملل سلب شده است.
این استاد دانشگاه همچنین بیان کرد: اکنون اقتضائات منطقه ای به گونه ای است که 
پیشنهاد آقای روحانی مورد توجه قرار می گیرد. چرا؟ چون منطقه حساس است و مسائل 
منطقه در مسائل بین المللی تاثیرگذار است به عنوان مثال هر گونه اختلال  در روند نفت 

می تواند اقتصاد جهان را دچار مشکل کند.
این نماینده سابق مجلس در ادامه اظهار کرد: از سوی دیگر برای جامعه بین الملل 
اهمیت دارد که چه کسی، چه حرفی را و با چه هدفی بیان می کند، این سوال همیشه 
در ذهن رهبران ملت ها وجود دارد. از این منظر ممکن است حرف آقای روحانی با این 
که خوب است و برای جامعه بین المللی مفید است مورد انکار دیگران از جمله برخی از 
کشورهای عربی و آمریکا قرار گیرد، حتی برخی از کشورهای اروپایی با احتیاط از آن 

استقبال کنند.
شفیعی تاکید کرد: در سیاست بین الملل آن چه مهم است ادراک رهبران است، این که 
رهبران کشورها چه ادراکی داشته باشند مبنای قضاوت خواهد شد، بنابراین رئیس جمهور 
به عنوان یک سیاست مدار و کسی که دیدگاه های ایران را در مورد مسائل بین المللی مطرح 

می کند پیشنهاد او با منطق سازگار است و طبیعتا باید مورد استقبال قرار گرفته و در سند 
سازمان ملل مستند شود. همچنین وزارت امور خارجه کشورمان نیز باید تلاش کند تا این 

ایده را به عمل تبدیل کند.
این کارشناس مسائل سیاسی همچنین با اشاره به پیشنهاد ائتلاف آمریکا برای تامین 
امنیت خلیج فارس گفت: دیدگاه و پیشنهاد رئیس جمهور کشورمان جامع است. یک دژ 
منطقه ای علیه دیگران نیست، رویکرد تدافعی نیست، در مقابل پیشنهادی که آمریکا برای 
ایجاد ائتلافی جهت تامین امنیت کشتی ها مطرح کرده یک نگاه تدافعی دارد تا به دژ 
منطقه ای علیه ایران تبدیل شود. علاوه بر این راهکاری که آمریکایی ها می گویند خیلی 

نتیجه بخش نیست.
وی در پایان خاطرنشان کرد: اما پیشنهادی که رئیس جمهور کشورمان در اجلاس 
سازمان ملل مطرح خواهد کرد پیشنهادی نهادمند است. می تواند نهادی تشکیل شود 
که در راستای صلح و آرامش باشد و سایر تعارضات منطقه ای را در ذیل خودش حل کند. 
بنابراین یک پیشنهاد مبتکرانه مبتنی بر صلح است در حالی که پیشنهاد آمریکایی ها در 

یک فضای خصمانه اتخاذ می شود.

با اشاره به اعلام طرح پیشنهادی رییس جمهور در سازمان ملل

شفیعی: پیشنهاد روحانی مبتکرانه و مبتنی بر صلح است



 مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با بیان اینکه نباید 
عبادت را با ظاهر خشک و قالب استاندارد شده در نظر 
بگیرید،  گفت: دانش آموزان قمی باید در علم، اخلاق و 

اقامه نماز در کشور سرآمد باشند.
آیت الله علیرضا اعرافی بعد از ظهر دوشنبه در آیین 
نواختن زنگ نماز که در نخستین روز از سال تحصیلی 
به  اشاره  با  برگزار شد،  در مدرسه شهدای گمنام قم 
ضرورت استواری نماز بر پایه معرفت و اخلاص، افزود:  

امیدواریم نماز روز به روز عمق بیشتری پیدا کند.
وی با بیان اینکه بر اساس تصاویری که فرد از آینده 
دارد استعدادهایش  شکوفا می شود و با تصاویر بلند 

است که انسان به درجات بالا می رسد، گفت: عبادت 
است  برخوردار  بسیاری  اهمیت  از  در سنین جوانی 

بنابراین باید جوانان به این مسئله توجه داشته باشند.
امام جمعه قم با بیان اینکه نباید عبادت را با ظاهر 
خشک و قالب استاندارد شده در نظر بگیرید،  افزود: 
دانش آموزان قمی باید در علم، اخلاق و اقامه نماز در 

سراسر کشور سرآمد باشند.
وی افزود: نماز دو رکن دارد که شامل معرفت و انگیزه 
می شود که معرفت به معنی شناخت خدا و شناخت 

خویش است.
آیت الله اعرافی با بیان اینکه هر چه بیشتر در مسیر 

معرفت قدم برداریم، عبادت ما با معناتر خواهد شد، 
برخوردار  بسیاری  اهمیت  از  نماز  در  معرفت  افزود: 

است.
دفاع مقدس دستاوردهای عظیمی برای ملت ایران 

داشته است
وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن تبریک 
هفته دفاع مقدس، تصریح کرد: دفاع مقدس روحیه 
جهادی را در میان رزمندگان، فرماندهان و حتی مردم 

و مسئولان در آن دوران ایجاد کرد.
عضو فقهای شورای نگهبان با بیان اینکه امروز ایران 
اسلامی به برکت دوران دفاع مقدس به دستاوردهای 
ایران  دستیابی  گفت:  است،  یافته  دست  عظیمی 
اسلامی به قدرت دفاعی بالا و تبدیل آن به یک قدرت 
در منطقه از برکت خون شهدا و تجربیات دوران دفاع 

مقدس بوده است.
وی گفت: ملت مقتدر و مسلمان ایران در دوران دفاع 
مقدس در برابر قدرت های بزرگ دنیا که در کنار حزب 
بعث قرار گرفته بودند پیروز شده و آن ها را ناکام گذاشت.
مقدس  دفاع  در  اینکه  به  اشاره  با  اعرافی  الله  آیت 
حماسه آفرینی  بسیج  و  سپاه  رزمندگان،  روحانیت، 
کردند، افزود: به برکت وجود مردان بزرگ که حماسه 
دفاع مقدس را خلق کردند اکنون امتداد دفاع مقدس 
را در یمن، سوریه و فلسطین و در ابعاد گسترده تر در 

سراسر عالم می توانیم مشاهده کنیم.
دفاع  در  نوجوانان  و  جوانان  نقش  کرد:  بیان  وی 
مقدس بی نظیر بود و آنها با وجود سن کم با تمام وجود 

در مبارزه با دشمنان حضور یافتند.
این نماینده مجلس خبرگان با بیان اینکه اولین درس 
است،  بوده  جوانان  و  نوجوانان  معجزه  مقدس  دفاع 
افزود: حضور پررنگ جوانان همه نقشه های دشمنان 

اسلام و انقلاب را نقش برآب کرد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  اعلام کرد

کوتاه تر شدن مسیر بررسی و تایید 
نقشه های ساختمانی 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: فرآیندی را ایجاد کردیم که 
بررسی و تایید نقشه های ساختمانی دو گروه ساختمانی الف و ب توسط خود 
سازمان نظام مهندسی در قم صورت بگیرد تا کمتر نیاز به رفت و آمد مردم در 

شهرداری باشد.
غلامرضا جانقربان با اشاره به روند هوشمندسازی در معاونت شهرسازی و 
معماری شهرداری قم، اظهار کرد: مسیر زیادی برای هوشمندسازی در این 
معاونت باقی مانده، ولی گام های خوبی در دو سال اخیر برداشته شده است.
را  ای  نامه  تفاهم  داد:  ادامه  قم  معماری شهرداری  و  معاون شهرسازی 
با سازمان نظام مهندسی و سازمان ثبت اسناد در قم بستیم تا نقشه های 
تفکیکی طبقات را که نقشه بردار سازمان نظام مهندسی طراحی می کند، 

ملاک عمل شهرداری و ثبت اسناد برای صدور سند شش دانگ باشد.
توسط  ساختمانی  نقشه های  که  بود  این  تاکنون  روال  افزود:  جانقربان 
سازمان نظام مهندسی تهیه و این نقشه ها برای بررسی به معاونت معماری 
و شهرسازی شهرداری قم ارسال می شدند، پس از بررسی، این نقشه ها به 
سازمان نظام مهندسی برمی گشت تا به شهرداری های مناطق شهر قم ارسال 
شود، این روال را تغییر دادیم. وی ساختمان ها در شهر قم را به لحاظ طبقات 
قابل تقسیم به چهار گروه دانست و تصریح کرد: فرآیندی ایجاد کردیم که 
بررسی و تایید نقشه های ساختمانی دو گروه ساختمانی الف و ب توسط خود 
سازمان نظام مهندسی در قم صورت بگیرد و این نقشه ها به صورت مستقیم 
به شهرداری مناطق ارسال شود تا کمتر نیاز به رفت و آمد مردم در شهرداری 
باشد. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم ادامه داد: ساختمان های 
گروه های ساختمانی گروه های ج و دال چون طبقاتی بیش از ۶ طبقه دارند، 
سقف کنترل نقشه های ساختمانی آن ها بیشتر است و هنوز هم نقشه های 
کنترل  قم  شهرداری  شهرسازی  و  معماری  معاونت  در  ساختمان ها  این 
می شود، البته در ادامه کنترل نقشه های ساختمان های گروه های ج و دال را 

به مناطق واگذار خواهیم کرد.
جانقربان افزود: تفاهم نامه ای با سازمان نظام مهندسی در قم بستیم که 
دیگر نقشه ها به صورت فیزیکی تهیه نشوند و تهیه نقشه های ساختمان شهر 
به صورت سی دی باشد، تهیه نقشه ها به صورت فیزیکی موجب می شود که 
نیاز به کاغذ باشد و این کار هزینه ها را افزایش می دهد و روند بررسی و تصویب 

نقشه ها را طولانی می کند.
وی با اشاره به مزایای تهیه نقشه ها به صورت الکترونیکی، اظهار کرد: 
صورت  به  را  شده  طراحی  نقشه  که  می توانند  نقشه  طراح  مهندسان 
الکترونیکی به اداره کنترل نقشه شهرداری های مناطق ارسال کنند و این 
نقشه ها پس از تایید دوباره به باکس مهندس طراح برمی گردد تا پس از 
کامل شدن به سازمان نظام مهندسی برود و مهر بخورد و برای شهرداری های 

مناطق برای صدور پروانه ارسال شود.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم خاطرنشان کرد: با الکترونیکی 
به  نقشه  طراح  مهندسان  آمد  و  رفت  ساختمانی،  نقشه های  شدن 
شهرداری های مناطق حذف و نقشه ها به صورت الکترونیکی بین سازمان 
نقشه شهرداری جابه جا  اداره کنترل  و  و مهندس طراح  نظام مهندسی 

می شود و این روند را تا پایان سال عملی خواهیم کرد. 

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خواستار شد

افزایش سهمیه پساب فاضلاب برای 
آبیاری فضای سبز

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: امیدواریم که بتوانیم تا اواسط 
سال آینده از تمام سهمیه ۴.۵ میلیون مترمکعبی پساب فاضلاب اختصاص 
یافته برای شهرداری قم برای آبیاری فضای سبز این شهر استفاده کنیم و 

درخواست افزایش این سهمیه را داریم.
سید امیر سامع با اشاره به وضعیت فضای سبز شهر قم، اظهار کرد: دو هزار 
و ۵00 هکتار فضای سبز در این شهر داریم و سهمیه ۴.۵ میلیون مترمکعب 
پساب فاضلاب برای آبیاری فضای سبز قم را گرفتیم، اکنون ظرفیت تصفیه 
پساب فاضلاب به میزان ۳0 لیتر در ثانیه را داریم که از این پساب در آبیاری 

فضای سبز خارج از شهر قم استفاده می کنیم.
 ۱۲ حدود  اعتباری  با  داد:  ادامه  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
میلیارد تومان به دنبال افزایش ظرفیت تصفیه پساب فاضلاب در تصفیه خانه 
شهرداری قم تا ۲00 لیتر در ثانیه هستیم تا بتوانیم تا اواسط سال آینده از 
تمام سهمیه ۴.۵ میلیون مترمکعبی پساب فاضلاب اختصاص یافته برای 
شهرداری قم برای آبیاری فضای سبز این شهر استفاده کنیم و درخواست 

افزایش این سهمیه را داریم.
سامع افزود: وضعیت رینگ فضای سبز در بزرگراه امام علی)ع( بهتر از 

گذشته است و فضای سبز در بلوار غدیر تقویت شد.
وی با اشاره به وضعیت نورپردازی شهر قم، اظهار کرد: در زمینه نورپردازی 
ورودی های شهر قم کارهای خوبی صورت گرفت، البته در زمینه نورپردازی 
در این شهر کارهای زیادی داریم تا شهر قم به یک شهر جذاب در این زمینه 
تبدیل شود، نورپردازی تقاطع سه سطحه میدان ولی)عج( همزمان با افتتاح 

آن قابل بهره برداری است.
سازی  خلاف  کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  شهری   خدمات  معاون 
ساختمان از پایه در شهر قم نداریم، اما متاسفانه برخی از افراد اقدام به 
ساخت و ساز بیش از متراژ مشخص شده در پروانه ساخت می کنند که پیش 
از تعیین و تکلیف این مساله در کمیسیون ماده ۱00، سند برای منازل آن ها 

صادر نمی شود.

شهردار منطقه هشت قم  خبرداد

آغاز عملیات تکمیل سوله فرهنگی و 
ورزشی در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات تکمیل سوله فرهنگی و ورزشی در 
پردیسان خبرداد.

ابوالفضل مستقیمی با اشاره به نیاز منطقه و اهمیت ورزش و سلامت 
در جامعه گفت: در راستای برنامه ریزی جهت غنی سازی اوقات فراغت 
شهروندان عملیات تکمیل فاز ۲ سوله فرهنگی و ورزشی در پردیسان آغاز 

شده است.
بیان داشت: این سوله ورزشی واقع در بوستان محله یک  وی در ادامه 
مسکن مهر در بلوار بصیرت با زیربنای ۲۵00متر مربع می باشد که در فاز 

نخست تا مرحله اتمام اسکلت سازه اقدام شده بود.
مستقمی اجرای فاز دوم این پروژه را مورد توجه قرار داد و افزود: میزان هزینه 

فاز تکمیلی پروژه طبق برآورد اولیه به مبلغ ۵۳میلیارد ریال می باشد.
وی در ادامه با اشاره به کاربری های متفاوت این مجموعه ابراز داشت: این 
سالن فرهنگی و ورزشی محل برگزاری انواع کلاس های آموزشی و ورزشی از 
جمله کلاس های ورزشی عمومی و تخصصی و کلاس های فرهنگی و هنری 

می باشد.
مستقیمی در ادامه خاطر نشان کرد: رخت کن، سرویس بهداشتی، حمام، 
بخش های اداری، پارکینگ عمومی و فضای سبز مجاور این سالن به مساحت 
بیش از ۵هکتار از جمله قابلیت ها و پتانسیل های این مجموعه می باشد که 
با بهره برداری از آن امیدواریم بتوانیم گام موثری در غنی سازی اوقات فراغت 

شهروندان برداریم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم  خبرداد

ورود ناوگان جدید به سیستم حمل و 
نقل درون شهری

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از ورود ۱۱0دستگاه اتوبوس 
جدید همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید به ناوگان درون شهری قم خبر داد.
امیر یزدی بیان داشت: با توجه به عمر بالا و اتمام قرارداد ناوگان فعال از 
ابتدای مهرماه جهت خدمات رسانی بهتر به زائرین و مجاوران شهر کریمه اهل 
بیت)س( اتوبوسهای جدید خریداری شده وارد خطوط شهری خواهند شد.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: با پیگیری های صورت 
گرفته سیستم دستگاه کارت خوان جدید و AVL این ناوگان نصب و راه 

اندازی شده و در حال حاضر آماده خدمات رسانی می باشند.
یزدی در ادامه تصریح کرد: افزایش قیمت ۱۵ برابری ناوگان جدید نسبت 
ناوگان درون شهری کشور شده که  باعث کندی در نوسازی  به سال ۸۸ 
شهرداری قم از سال ۱۳۹۶ تمهیدات لازم برای خرید ۱77 دستگاه اتوبوس 
جدید و بازسازی و اورهال کردن ۱۴۲ دستگاه اتوبوس متوقفی را در دستور 

کار خود قرار داده است.

آیت الله اعرافی در آیین نواختن زنگ نماز:

دانش آموزان قم در اقامه نماز سرآمد باشند

ارزان ترین و گران ترین استان های کشور کدامند؟ 
براساس اعلام وزارت کار در سال ۹7، درآمد کل سالیانه خانواده های شهری ۴۳۴۹0۵ هزار ریال 
و درآمد کل خانواده های روستایی ۲۳۳۱۱۴ هزار ریال بود که این رقم برای خانواده های شهری 
رشد ۱۸.۵ درصدی و برای خانواده های روستایی رشد ۱۵.۵ درصدی را نشان می دهد.در سال ۹7، 
خانواده های شهری به طور متوسط ۳۹۳۲۲7 هزار ریال و خانواده های روستایی ۲۱۴۴7۲ هزار ریال 
برای خرید کالا و خدمات مصرفی هزینه کرده اند.در سال ۹7، متوسط هزینه های یک خانواده تهرانی 
۵۸۴۶۶7 هزار ریال بوده است. بعد از تهران، استان های البرز با متوسط هزینه ۴۳۲۵0۹ هزار ریال و 
استان کهگیلویه وبویر احمد با متوسط هزینه ۳۹0۶۴۸ هزار ریال بیشترین هزینه های مصرفی را در 
طول سال داشتند.استان کرمان با ۲۳7۴۱۵ هزار ریال، استان خراسان جنوبی با ۲۴۱۴۳۶ هزار ریال 
و استان آذربایجان غربی با ۲۵۱70۹ هزار ریال کمترین میزان هزینه ها را در طول یک سال دارند.در 
بین خانواده های روستایی، استان البرز با ۳۲۱۳۵7 هزار ریال، استان مازنداران با ۳۱۴۹۲۶ هزار ریال 
و استان یزد با ۲۹۹7۵7 هزار ریال بیشترین هزینه را برای خرید و بهرمندی از کالا ها و خدمات مصرفی 
پرداخت می کنند.خانواده های روستایی استان های سیستان و بلوچستان با ۵۹۵۸۳ هزار ریال، استان 
کرمان با ۱۵7۲۱۴ هزار ریال و استان خراسان جنوبی با ۱۲7۲۴۲ هزار ریال کمترین هزینه را برای 

برای خرید و بهرمندی از کالا ها و خدمات مصرفی پرداخت می کنند.

افزایش ۱5۰ درصدی قیمت زمین در کشور! 
متوسط قیمت فروش هر مترمربع زمین یا زمین ساختمان مسکونی کلنگی معامله شده از طریق 
بنگاه های معاملات ملکی در کل کشور سه میلیون و ۳۲۵ هزار تومان بوده است. متراژ خرید و فروش 
انواع زمین یا واحد مسکونی نیز با میانگین مساحت ٢٦٥ مترمربع بوده است. این میان نرخ اعلام 
شده از سوی مرکز آمار ایران حاکی از آن است که نرخ هر متر زمین یا ساختمان کلنگی مسکونی در 
بهار امسال نسبت به فصل قبل، ١٦،١ درصد و نسبت به فصل مشابه سال قبل ١٤٨.٦ درصد افزایش 
داشته است.این در حالی است که متوسط زیربنای مسکونی در کشور سه میلیون و ۵۳۱ هزار تومان 
اعلام شده که متوسط عمر آن ۱۲ سال و میانگین مساحت نیز ۱0۶ متر مربع بوده است. قیمت این 
هر متر مربع زیربنای مسکونی نسبت به زمستان گذشته ۲0.7 درصد و نسبت به بهار ۹7 افزایش ۸۲.۲ 
درصدی را تجربه کرده است.در بخش اجاره بها نیز، زیر بنای واحد های مسکونی اجاره داده شده ۹۸ 
متر مربع بوده است. این میان عمر بنای میانگین برای واحدهاس استیجاری ۱۳ سال بوده و نرخ آن 
نسبت به زمستان ۹7 افزایش ۱۳.۹ درصدی و نسبت به بهار سال گذشته نیز ۲۹.۱ درصد بوده است.

شرط ظریف برای دیدار روحانی و ترامپ
خبرنگار شبکه سی ان.ان در دو پیام توییتری به بخش هایی از گفت وگوی وزیر امور خارجه ایران با این 
شبکه اشاره کرد.به گزارش ایسنا،  کریستین امان پور، خبرنگار شبکه سی.ان.ان، در دو پیام توییتری 
بخش هایی از گفت وگویش با محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران را منتشر کرده و به نقل از وی 
مدعی شد: محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران روز )یک شنبه( به من گفت که روحانی، رئیس 
جمهور ایران حاضر است با ترامپ، رئیس جمهور]آمریکا[ این هفته در نیویورک دیدار کند، »به شرط 
این که رئیس جمهور ترامپ آماده باشد کاری را که لازم است انجام بدهد«،]که آن[ لغو تحریم ها در 
ازای »نظارت دائمی بر تاسیسات]هسته ای[ ایران است«.وی در پیام دیگری به نقل از ظریف نوشت: » 

نشان صلح]شاخه زیتون[ همیشه روی میز بوده است، اما ما بازهم آن را نشان می دهیم«.

خبرخوش نوبخت برای بازنشستگان
رئیس سازمان برنامه و بودجه، گفت: پاداش بازنشستگان سال۹7 تا پایان هفته جاری به طور کامل 
پرداخت می شود.محمد باقر نوبخت با اشاره به پرداخت نیمی از پاداش بازنشستگان سال ۹7 در هفته 
اول شهریور تاکید کرد: مابقی پاداش بازنشستگان شامل فرهنگیان، دانشگاهیان و سایر ادارات دولتی 
تا پایان هفته جاری به طور کامل تسویه و پرداخت خواهد شد.رئیس سازمان برنامه و بودجه خاطرنشان 
کرد، پاداش بازنشستگان دانشگاه های علوم پزشکی نیز با تفاهم انجام شده بین سازمان برنامه و 
وزارت علوم و پس از نهایی شدن در آینده نزدیک پرداخت خواهد شد.نوبخت تاکید کرد، خرسندم 
که ان شاءالله از هفته آینده پرداخت پاداش بازنشستگان عزیز سال ۹7 از جمله فرهنگیان بزرگوار آغاز 

می شود. اعتبار مورد نیاز برای پرداخت پاداش ها حدود ۶ هزار و ۵00 میلیارد تومان است.

ثبت بیش از 5۰ هزار پرونده جرائم فضای مجازی 
رئیس پلیس فتای ناجا، برداشت های اینترنتی، هتک حیثیت، کلاهبرداری و مزاحمت های اینترنتی 
را در صدر جرایم فضای مجازی اعلام کرد و گفت: بیش از ۵0 هزار پرونده جرائم فضای مجازی در ۶ 
ماهه نخست امسال در کشور ثبت شده است.سردار وحید مجید روز دوشنبه در جمع خبرنگاران در 
تبریز اظهار کرد: نزدیک 70 درصد از این جرایم در پلیس فتا کشف شده و مورد رسیدگی قرار گرفته 
است.وی با بیان اینکه در پرونده های مربوط به برداشت های اینترنتی، دانلود نرم افزارهای اغوا کننده 
از قبیل شارژ رایگان و شارژ با ۵0 درصد تخفیف بیشتر به چشم می خورد، از مردم خواست هرگونه 

دانلود را از طریق سایت های رسمی انجام دهند.

واگذاری سواحل مکران به جوانِ ایرانی ساکن اسپانیا
رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور از واگذاری بخش هایی از سواحل مکران به یک جوان ایرانی 
ساکن اسپانیا خبر داد.ذبیح الله خداییان با اشاره به زمین خواری در سواحل مکران با مجوزهای 
قانونی، از واگذاری میزان زیادی تسهیلات ارزی و ریالی و واگذاری زمین به یک جوان ایرانی ساکن 

اسپانیا در این منطقه خبر داد و خواستار رسیدگی به این موضوع شد.

پاسخ ایران به اتهامات انگلیس در خصوص آرامکو 
سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به اظهارات بوریس جانسون نخست وزیر انگلیس در خصوص 
احتمال مقصر بودن ایران در موضوع پالایشگاه عربستانی واکنش نشان دادسید عباس موسوی  با رد 
سخنان جانسون اظهار داشت: دولت انگلیس به جای تلاش بی ثمر علیه جمهوری اسلامی ایران، 
نسبت به توقف فروش سلاح های مرگبار به عربستان که خواسته بسیاری از مردم جهان است اقدام 

کرده و خود را از اتهام ارتکاب جنایت جنگی علیه مردم یمن برهاند.
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استاندارقم گفت: دربین شاخصهای توسعه ، نیروی انسانی مهمترین نقش را دارد، وجود 
دانش آموزان پویا، متدین و با روحیه اعتماد به نفس بالا برای توسعه انسانی ضرورت دارد. 

بهرام سرمست روز دوشنبه درآئین زنگ شکوه مهر درمدرسه دخترانه شاهد قم بیان کرد: 
رشد علمی و اخلاقی و معرفتی دانش آموزان باید به صورت همزمان دنبال شود، توسعه 

یافتگی علمی بدون ایجاد زمینه های اخلاقی مشکلی از جامعه حل نمی کند.
سرمست ابراز کرد: بحران معنویت معضل اصلی جهان معاصر است، آموزش و پرورش 
درمسیر توسعه یافتگی صرفا به شاخص های توسعه یافتگی توجه نداشته باشد و ارزش 

های والای اخلاقی و معرفتی را نیز در بین دانش آموزان نهادینه کند.
استاندار قم تصریح کرد: مردم داری، هوش اجتماعی و مسئولیت پذیری از دیگر شاخص 

های اصلی توسعه یافتگی بوده که جدا از استعداد تحصیلی صرف است.
وی اضافه کرد: کشور برای حرکت در مسیر رشد و پیشرفت به نسلی نیازمند است که 

مسئولیت پذیری و احلاق مداری را در خود درونی سازی کرده باشد.
وی در ادامه  گفت: هشت سال دفاع مقدس نماد وحدت، مجاهدت و ایثار شهادت ملت 

ایران بود که از فرهنگ عاشورا حسینی)ع( نشات و ناشی بود را به جهانیان نشان دادند.
استاندار قم اظهار داشت: دولت تدبیر و امید در راستای سیاستهای گذاری آموزشی 
در وزارت آموزش و پرورش اقدامات مهمی را آغاز کرده که در سال های آینده به سرانجام 

خواهد رسید.
وی گفت: توسعه  اقتصادی، سیاسی و توسعه فرهنگی از شاخص های توسعه بوده که در 

این توسعه انسانی از اهمیت بیشتری نسبت به ساخص های دیگر برخوردار است.
استاندار قم ابراز کرد: آموزش و پرورش مهمترین رکن توسعه انسانی در مسیر توسعه 
یافتگی یک جامعه بوده که بخش مهمی از وظایف خانواده، حاکمیت و نهاد دین را برعهده 

دارد.
سرمست بیان داشت: نقش معلمان در تربیت و تعلیم در نظام آموزشی و فرهنگ دینی 

نقش رفیع و جایگاه بی بدیلی دارند.
وی اضافه کرد: متون آموزشی از ارکان مهم نظام آموزشی است که باید متناسب با نیازهای 

زمانه و همراه با پویایی و بالندگی باشد.
استاندار قم اظهارداشت: وجود فضاهای آموزشی مدرن و تجهیزات و امکانات از دیگر 
ارکان مهم نظام آموزشی است. وی با اشاره به نقش خیرین مدرسه ساز در بسط فضاهای 

آموزشی گفت: نقش خیرین مدرسه ساز در توسعه فضاهای آموزشی بی بدیل است.
در سال تحصیلی جدید ۲۶۵ هزار دانش آموز در مقاطع مختلف مشغول به تحصیل 
خواهند شد. در حال حاضر حدود ۶۶۵ مدرسه با ۶ هزار و 7۸۳ کلاس درس در قم فعال 

است.

استاندار قم درآئین زنگ شکوه مهر: 

نیروی انسانی مهمترین رکن توسعه یک جامعه است

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

با بستن کمربند ایمنی ، استفاده آن را 

برای نسل آینده نهادینه کنیم.

پیام آموزشی

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با اشاره 
به وضعیت نوسانات کالا و محصولات گفت: براساس آمار 
رسمی مرکز آمار کشور، قم درروند ثبات قیمتها مطلوبترین 

استان کشور است. 
مهرداد غضنفری روز دوشنبه درجلسه کارگروه تنظیم 
قم  کرد:  بیان  استانداری  جلسات  درسالن  قم   بازار 
همچنین در حوزه تورم نقطه به نقطه همچنان دومین 

استان مطلوب کشور است.
وی در ادامه با اشاره برپایی نمایشگاه پاییزه بیان کرد: 
آسیب شناسی برپایی این نمایشگاه برای افزایش استقبال 

مردم از آن در سالهای آینده باید صورت گیرد.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: 
مبنای  بر  دقیقا  باید  استانی  مصوب  های  نمایشگاه 
تقویم نمایشگاهی قم برپا شده و تخفیفات لازم نیز در 
آن مبذول گردد. وی در بخش دیگری از سخنان خود به 
موضوع گوشت مرغ هم اشاره کرد و گفت: برای اینکه 
تولیدکنندگان مرغ استان در نوسانات اقتصادی با مشکل 
تولید روبه رو نشوند باید در یک نگاه کلی اجازه صادرات 
به آنها داده شود. غضنفری خاطرنشان کرد: پشتیبانی 
امور دام استان در استفاده انبار اداره کل غله و خدمات 

بازرگانی استان اعلام نیاز کرده و در ادامه در اختیار داشتن 
این انبار توسط این شرکت ضرورت دارد.

وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: کشتارگاه 
جاهد قم نیز باید تا دهه فجر امسال بهره برداری رسیده 
و وضعیت مدیریت آن نیز تا یک ماه آینده تعیین تکلیف 
شود. وی در پایان بیان کرد: جلسات تنظیم بازار باید هر 
دو هفته در میان برگزار شود و روند اجرای مصوبات استانی 
مورد توجه قرار گیرد. در جلسه ستاد تنظیم بازار، آخرین 
نوسانات ۵۸ قلم کالای اساسی و روند جذب وتوزیع اقلام 

مصرفی مورد بررسی قرار گرفت.

معاون استاندار قم اعلام کرد

قم مطلوب ترین استان کشور در ثبات قیمت ها

 فیلم کوتاه »قم، خیابان انقلاب، کوچه ۴0« بر اساس روایت حضور امام خمینی)ره( هنگام 
آغاز سال تحصیلی در یک مدرسه ابتدایی در قم، ساخته شد.

به گزارش اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، فیلم کوتاه »قم، 
خیابان انقلاب، کوچه ۴0« بر اساس روایت حضور امام خمینی)ره( هنگام آغاز سال تحصیلی 

در مدرسه ابتدایی فیض کاشانی ساخته شد.
بر اساس این گزارش، امام خمینی)ره( در مدت ۱۱ ماه حضور پربرکت خویش در شهر قم 
پس از پیروزی انقلاب اسلامی، تصمیم گرفتند که به مناسبت آغاز سال تحصیلی در یکی از 
مدارس مناطق محروم قم حضور پیدا کنند و به دنبال آن، اول مهر سال ۱۳۵۸ بود که این 
حضور تاریخی در مدرسه فیض کاشانی واقع در کوچه چهلم خیابان انقلاب)چهارمردان( 
شکل می گیرد. موضوع مستند مذکور مبتنی بر خاطرات تاریخ شفاهی تعدادی از شاهدان 
عینی حضور امام در مدرسه فیض منجمله معلم کلاس دوم ابتدایی، خدمتگزار و تعدادی از 
دانش آموزان مدرسه و برخی مسئولان سابق تصویربرداری و تدوین شده است. در این فیلم 
همچنین به حوادث منحصر به فرد خیابان انقلاب از جمله حضور امام پای صندوق های رأی 
همه پرسی جمهوری اسلامی در فروردین سال ۵۸ نیز اشاره شده است. تهیه کنندگی، تحقیق 
و کارگردانی فیلم را »ابوالفضل بمانی« از فرهنگیان ناحیه یک آموزش و پرورش قم بر عهده 

داشته است. مستند ۱۶ دقیقه ای »قم، خیابان انقلاب، کوچه ۴0« به مناسبت چهل سالگی 
انقلاب و با همکاری اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم و نیز ادارات 
کل آموزش و پرورش بنیاد شهید و امور ایثارگران و موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی)ره( و 

بسیج هنرمندان قم ساخته شده است.

به تهیه کنندگی وکارگردانی ابوالفضل بمانی ؛

مستند کوتاه »قم، خیابان انقلاب، کوچه 4۰« در قم ساخته شد

آگهی فراخوان مجمع 
عمومی فوق العاده  

انجمن ام. اس استان قم
از اعضای محترم انجمن ام اس دعوت می شود تا در 
مجمع عمومی فوق العاده نوبت اول : که در ساعت 
۱۶:۰۰  روز دوشنبه شنبه مورخ: ۱۵/۰۱ / 9۸ که 
در محل هنرستان بین کوچه 2۷ و تقاطع بلوار پیامبر 
اعظم روگذر پل بعثت انجمن ام اس قم تشکیل می 

گردد حضور بهم رسانند. 
دستورجلسه: 

1--تصویب تغییرات اساسنامه 
 2- عزل بعض یا کل اعضاء هیئت مدیره و انتصاب 
اعضاء علی  البدل و تعداد کسری اعضا هییت مدیره 

تا سر رسید مجمع عمومی عادی.

و  کار  تعاون،  وزیر  اقتصادی  معاون  سرزعیم،  علی 
ایران  در  بازنشستگی  قوانین  گفته  اجتماعی  رفاه 

سخاوتمندانه تر از سوییس است.


